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سه شنبه  21 فروردین ماه 1403  29 رمضان 1445  9 آوریل 2024  شماره 5937  سال بیست و هفتم  5000تومان

آگهیحراجعمومی)نوبتدوم(

شهرداریقم
در نظر دارد نسبت به واگذاری اموال غیر منقول با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق حراج عمومی به متقاضیان 

واجد شرایط اقدام نماید.

1.متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی peyman.qom.ir نسبت 
به خرید اسناد حراج به مبلغ 200/000 )دویست هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( . 

2. تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت الف- ضمانت نامه بانکی ب- خالص مطالبات بلوکه 
شده تائید شده ج- فیش نقدی بانکی مورد قبول است.

3. شماره حساب بانکی ایران)شبا( شهرداری قم: )IR 07 – 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( جهت واریز از 
طریق فیش بانکی وجه نقد.

4.مهلت خرید و تحویل اسناد :
- مهلت خرید اسناد: از روز  شنبه مورخ 1403/01/25  لغایت روز  شنبه مورخ 1403/2/1  ساعت 14:00 

- مهلت ارائه پیشنهاد: از روز شنبه مورخ 1403/01/25  لغایت روز  چهار شنبه مورخ  1403/02/12 ساعت 14:00
5. مکان و زمان تحویل پاکت: قم، بلوار امام موسی صدر، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، طبقه ششم ، 
اداره کل حراست؛ در روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 7:30 الی 14:00و روزهای پنج شنبه از ساعت 7:30 الی 

ساعت13:00 .
6. شرایط و ویژگیهای موضوع حراج در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند پس از خرید و 

مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
7. نحوه پرداخت وجه حراج در سایر اسناد مشخص شده است و پرداخت هر گونه مالیات و عوارض بر عهده خریدار است.
8. روز، ساعت و محل کمیسیون حراج : در روز پنج شنبه  مورخ 1403/02/13 ساعت 9 صبح به نشانی : شهرداری 

مرکزی قم- طبقه منفی یک)1-( تالار جلسات برگزار می گردد.
9. متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاک به شماره 36104482 – 025 و سوالات عمومی با مدیریت 

امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیون ها( با شماره تلفن 36104334 025 تماس حاصل فرمایند.

شناسه آگهی:1693025
WWW.QOM.IRادارهکلارتباطاتواموربینالمللشهرداریقم

رئیس قوه قضاییه:
برخورد قاطعانه و قانونی با مفسدان

از الزامات تحقق شعار سال است
رئیس قوه قضاییه گفت: بدون تردید برخورد قاطعانه و قانونی با 
مفسدان یکی از الزامات تحقق شعار سال است؛ از سویی دیگر باید 
با عناصر سودجو نیز برخورد کرد اما باید مراقب بود که این برخورد 
سبب هراس و فراری دادن تولیدکنندگان و سرمایه گذارانی که هدف  
آنها فعالیت سالم اقتصادی و تولیدی است، نشود.  حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز دوشنبه )20 فروردین( 
صفحه2در نشست شورای عالی قوه قضاییه، پیشاپیش عید سعید فطر را 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم مطرح کرد:

فاز پنج عمار یاسر و 
تونل غدیر پرچالش ترین 

پروژه عمرانی

مدیرکل جدید تامین اجتماعی قم 
معارفه شد

»موسوی« جانشین 
»عاشوری« شد

صفحه4

صفحه1  

فاز  قم،  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
پنج عمار یاسر و تونل غدیر را پرچالش ترین 
عباس  می داند.  سال 1402  عمرانی  پروژه 
حلوایی زاده، معاون فنی و عمرانی شهرداری 
این  در  پروژه  پرچالش ترین  کرد:  اظهار  قم 
سال فاز پنج عمار یاسر و ادامه تونل غدیر بود.  
این  زیادی که  از حجم کار  فارغ  افزود:  وی 
پروژه داشت، نوع اجرا به گونه ای بود که کار 

حجت الاسلام سیدهادی خامنه ای:
تریبون های عمومی از کسانی که 

حرف های بی حساب می زنند، گرفته شود 
مسئولان  اینکه  بیان  با  امام)ره(  خط  نیروهای  مجمع  دبیرکل 
کاری کنند که مردم نسبت به نظام دلبستگی بیشتری داشته 
باشند، گفت: نباید دست افرادی که حرف های بی حساب می زنند 
و اظهاراتی را مطرح می کنند که موجب تفرقه یا تشویش و نگرانی 
در جامعه می شود به قدری باز باشد که منجر به ایجاد هزینه شود. 
تریبون های عمومی باید از این افراد گرفته شود.  حجت الاسلام 
در  امام)ره(  خط  نیروهای  مجمع  دبیرکل  خامنه ای  سیدهادی  صفحه  7

بعد اجتماعی عید فطر؛ ضرورت استمرار
چشم انداز عید فطر زیباترین انبساط خاطر و نشاط را 
برای مومنان به همراه دارد. عید فطر عید بندگی است.  عید 
یک ماه روزه گرفتن است و عید یک ماه عبادت و هوس های 
نفسانی را در بند کشیدن و با کم توانان همدردی کردن 
سجده  فطر  عید  گفت  می توان  جرات  به  بنابراین  است. 
شکری است بر بندگی خداوند و در واقع حسن ختام و پایانی 
نیکو  بر یک ماه روزه داری است آن گونه که ماه شعبان را 

می توان براعت استهلال ماه رمضان دانست.  
داده  فطر  عید  مناسبت  به  که  فطریه ای  دیگر  سوی  از 
می شود خود دارای فلسفه ای  عمیق  است :چرا زکات داده می شود ؟چرا به تعداد افراد خانواده 
و افراد تحت تکفل ؟ و چرا قوت غالب ؟و دیگر چراها که هر کدام دلیل و فلسفه ای دارد و در جای 

خود محل تجزیه و تحلیل است.  
 در میان این همه مباحث فطریه  یک نکته محل تامل ماست و آن  نوعی مسئولیت اجتماعی 
است که در بطن این فریضه الهی نهفته است و نیز  نوعی همدردی با همه کسانی که کمتر توان 

اداره زندگی خود را دارند. 
به این نکته توجه داشته باشیم که این کمک و مساعدت و در یک نگرش کلی فلسفه عید 
فطر بایستی تداوم داشته باشد نه این که آن را دولتی مستعجل به حساب آوریم و بعد از عید 

به بوته فراموشی بسپاریم.   
بی تردید آنچه می تواند معنویت برخاسته از عید فطر و مساعدت مبتنی بر فطریه بلکه این 
مسوولیت اجتماعی را استمرار بدهد استقامت و پایداری و احساس مسئولیت در برابر خدا و 
اجتماع است.   فراموش نکنیم که در قرآن کریم در چند جا استقامت و پایداری را ستوده است 
از جمله در سوره فصلت که در آن  بشارت خداوند را  ویژه کسانی دانسته است که خدا را پروردگار 
خود عنوان کردند و بر این بندگی استقامت ورزیدند  ان الذین قالوا ربناالله ثم استقاموا تتنزل 
الملائکه.... چه خوب است که فلسفه عبودیت وبندگی ماه مبارک رمضان و حسن ختام آن 
یعنیعید فطر و بعد اجتماعی آن از جمله حمایت از قشر های ضعیف جامعه  به ایام  منحصر 

نکنیم بلکه آن را استمرار بخشیم.

دستور ویژه دکتر آقامیری برای ارزیابی عملکرد مدیران استان قم:

مدیران ناکارآمد عزل می شوند
دکتر آقامیری استاندار قم در نامه ای به مدیرکل مدیریت عملکرد، بازرسی، امور حقوقی و 
ارتباطات مردمی استانداری قم دستور داد تا عملکرد مدیران دستگاه های دولتی و اجرایی استان 

را مورد ارزیابی قرار دهد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم، دکتر سیدمحمد آقامیری روز 
دوشنبه طی نامه ای به محمدحسن حسین زاده مدیرکل مدیریت عملکرد، بازرسی، امور حقوقی و 
ارتباطات مردمی استانداری قم دستور داد تا عملکرد مدیران دستگاه های دولتی و اجرایی استان 
را مورد ارزیابی قرار دهد. استاندار قم در این نامه هدف از این ارزیابی را عزل مدیران ناکارآمد و نصب 

مدیران متعهد و متخصص در راستای پیشبرد اهداف دولت مردمی در استان ذکر کرده است.
براساس نظر دکتر آقامیری؛ برگزاری منظم ملاقات های چهره به چهره مدیرکل با مردم در 
راستای حل مشکلات آن ها، رسیدگی ویژه به مصوبات و دستورات استاندار، پاسخگویی مناسب و 
درست به مکاتبات استانداری، اقدمات موثر در راسای شناسایی گلوگاه های فساد و تلاش جهت 
رفع آن ها، انجام مناسب و به موقع کلیه ماموریت های دستگاهی و اجرای برنامه های ابلاغی در 

سال از مهم ترین شاخصه های ارزیابی مدیران استان خواهد بود.
 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم:

سال گذشته ۲۰ هزار شغل جدید در قم 
ایجاد شد

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم با اشاره به افزایش ظرفیت های اشتغال استان، 
گفت: سال گذشته در مجموع 20 هزار شغل جدید در سطح قم ایجاد شد. 

جواد شاکر آرانی سال گذشته طی اقدامات انجام شده در ارائه تسهیلات بانکی و رفع 
مشکلات واحدهای صنعتی، 100 واحد تولیدی راکد و غیرفعال در قم راه اندازی شد. وی 
ایجاد 20 هزار شغل جدید در بخش های مختلف اقتصادی را از عوامل مهم در کاهش نرخ بیکاری 
در قم یاد کرد و گفت: در اسفندماه سال گذشته در مجموع نرخ بیکاری استان قم بیش از یک 
درصد کاهش داشته است. رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم افزود: همچنین با 
حمایت های صورت گرفته، در اسفندماه سال گذشته نرخ مشارکت اقتصادی استان 2 درصد 

افزایش یافته است. 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم مطرح کرد:

فاز پنج عمار یاسر و تونل غدیر 
پرچالش ترین پروژه عمرانی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، فاز پنج عمار یاسر و تونل غدیر را پرچالش ترین پروژه 
عمرانی سال 1402 می داند.

عباس حلوایی زاده، معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اظهار کرد: پرچالش ترین پروژه 
در این سال فاز پنج عمار یاسر و ادامه تونل غدیر بود.

 وی افزود: فارغ از حجم کار زیادی که این پروژه داشت، نوع اجرا به گونه ای بود که کار 
را با مشکلات بسیاری روبه رو می کرد، نحوه اجرای پروژه و تلاش برای هرچه سریع تر تمام 

کردن آن، کار را با چالش های بسیاری همراه کرده بود.
 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه 300 حلقه شمع در این پروژه اجرا 
شده است و 2500 تن میلگرد مصرفی است گفت: هزینه اجرای بسیار بالایی در این 
پروژه داشتیم و گذشته از تأمین منابع مالی و تأمین مصالح، کار اجرایی آن بسیار سخت 

بود.
 حلوایی زاده اضافه کرد: تمام توان ما در مسیر اجرای پروژه در زمان خودش به کار رفت و 
هم زمان با تکمیل تملک ها در حال اجرای پروژه بودیم. به طوری که با بازگشایی حتی یک 

پلاک اجرای شمع ها دوباره شروع می شد.  
وی ادامه داد: تجهیز کارگاه به صورت مکرر انجام می شد و کار به گونه ای پیش می رفت تا 

تردد مردم قطع نشود و تأسیسات زیربنایی در حفاری ها آسیب نبیند.
 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه هماهنگی با شرکت زیرساخت در این 
پروژه بسیار مشکل بود، گفت: این شرکت ها بودجه اجرای پروژه را پیش بینی نکرده بودند 
و تأمین منابع مالی در کنار هماهنگی برای جابه جایی تأسیسات پروژه مشکلات خود را 

داشت.  
به گفته حلوایی زاده، در ایام ماه مبارک رمضان، در آلودگی هوا، در تعطیلات و در هر 
شرایطی عوامل اجرایی در تونل غدیر مشغول کار بودند و در روزها و ساعاتی که همه شهر 

تعطیل بود، این پروژه فعالیت خود را متوقف نمی کرد.  
وی ادامه داد: در تقاطع معلم دو سقف در منفی 11 متر ارتفاع. سقف ها اجرا شد تا 
همسطح پروژه برای تردد آزاد شود.  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه 
حجم سنگینی عملیات خاکبرداری اتفاق افتاد افزود: هم زمان با خاکبرداری دیواره 
سازی را انجام می دادیم. تعدد ماشین آلات سنگین داخل تونل موجب شد کار در این 
شرایط بسیار مشکل باشد. استاندارد کاری این بود که ابتدا خاکبرداری به اتمام برسد 

بعد عملیات دیواره سازی آغاز شود، اما می خواستیم پروژه در حداقل زمان اجرایی شود.
 حلوایی زاده اظهار کرد: مردم در سطح پروژه تردد می کردند اما حجم عظیم کار عمرانی 
داخل پروژه دیده نمی شد و تمام تلاش ما این بود که با بازگشایی هرچه سریع تر، شیرینی 

این پروژه را به مردم بچشانیم.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های شهرداری قم:

مدیریت سفرهای جاده ای بر عهده 
شهرداری نیست

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با اشاره به اینکه حل معضلات 
سفر بین شهری در استان قم نیازمند عزم مسئولان است گفت: احداث پایانه ها و ارائه 
بر عهده  اما مدیریت سفر جاده ای  بر عهده شهرداری است،  قانون  زیرساخت ها در 

شهرداری ها نیست.
زین العابدین قراچورلوی در گفت وگو با خبرنگار شهرنیوز، اظهار کرد: احداث پایانه ها در 
قانون با شهرداری بوده و شهرداری ها موظف هستند که در پایانه ها زیرساخت های لازم را 
ارائه دهند، اما عملًا مدیریت سفر بر عهده شهرداری ها نیست و از قانون ادارات دیگر در 
استان تبعیت می کند.  وی با بیان اینکه برای نظم بخشی لازم است که مغایرت این قانون 
با قوانین شهرداری رفع شود و به اجماع برسد، خاطرنشان کرد: ناوگان سفر بین جاده ای 
در استان قم یکی از فرسوده ترین ناوگان ها است و چون در اختیار بخش خصوصی است 
و مجوز توسط راهداری صادر می شود، شهرداری در این موارد نمی تواند تصمیمی بگیرد.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم تصریح کرد: در بودجه سال 
گذشته در بخش درآمدی افزایش داشتیم و تلاش ما برای سال 1403 ایجاد وضعیت 
رفاهی بهتر در پایانه های مسافربری شهرداری قم است، اما در مسائل دیگری مانند 

وضعیت اتوبوس ها و برنامه ریزی سفر نمی توانیم دخل و تصرف داشته باشیم.

روح الله کرمانی*



سه شنبه-21 فروردین ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 25937 اخبار

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران:

جز با نابودی صهیونیست ها، راضی نمی شویم
نابودی  با  جز  که  بالاست  ما  توقع  گفت:  سپاه  کل  فرمانده  جانشین  شهرکرد- 
صهیونیست ها راضی نمی شویم، این سنت خداوند است، که حتماً ظالمان و مستکبران 

از بین می روند اما زمان این مهم مشخص نیست
سردار علی فدوی ظهر دوشنبه در مراسم بزرگداشت شهیدالقدس سردار محمدرضا 
)حاج علی( زاهدی فرمانده دلاور تیپ قمربنی هاشم )ع( در دوران دفاع مقدس و مجاهد 
سرافراز جبهه مقاومت اظهار کرد: در سیره امامین انقلاب یک کلمه کمتر یا بیشتر از 
اسلام نمی توان یافت. وی تصریح کرد: در همه عالم مسیرهایی بوده که برخی با سرعت 
و برخی با کندی عادی شدند. جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران با بیان اینکه انقلاب 
اسلامی هر روز گسترش پیدا کرد چراکه انقلاب همان اسلام است نه یک کلمه کمتر و 
نه یک کلمه بیشتر خاطرنشان کرد: بسیاری از مردم آنچه که امام راحل در سال 42 در 
مورد آمریکا و ولد ناخلف وی مطرح کردند دیدند و آن را تکرار کردند. سردار فدوی عنوان 

کرد: مردم دیدند که جبهه حق با سرعت رو به جلو و جبهه باطل رو به اضمحلال است.
وی بیان کرد: همه تحلیل گران دنیا و مسؤولان آمریکا به اینکه همواره دشمن ایران بودند 

اعتراف کردند ما خود نیز این دشمنی ها را با همه وجود می بینیم و درک می کنیم.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به اینکه در مسیری که طی شده برخی از 
افراد درخشیدند چون بیشتر از بقیه پای کار بودند عنوان کرد: یکی از زیباترین جلوه ها 
در سپاه تشکیل تیپ 44 قمر بنی هاشم )ع( بود، که با تفکیک آن، همه فرماندهان آن از 

پاسداران این استان بودند که در عرصه های مختلف نقش اساسی و مؤثری ایفا کردند.
سردار فدوی بیان کرد: بیش از 35 سال از پایان جنگ می گذرد اما در این سال ها 
شهید زاهدی همچون زمان جنگ در عرصه ها و جبهه های مختلف ایفای نقش کرد، از 
مجاهدت در تیپ 44 قمر بنی هاشم )ع( گرفته تا امروز که در جبهه مقاومت حضور فعال 
داشتند، بعد از این همه سال اقدامات مؤثر خداوند وی را با شهادت که توفیق بزرگی است 
نزد خود خواند. وی یادآور شد: همه انسان ها می توانند همچون شهید زاهدی باشند، 
چون خداوند در امر خلقت همه افراد را مشابه هم آفریده است، فقط باید به تکالیف 
اللهی، انسانی و اخلاقی خود عمل کنند. جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران تاکید کرد: 
شیاطین جهان حتی یک روز برای دشمنی با اسلام هدر ندادند، اما به گفته خودشان 
حتی نتوانستند یک پیروزی به دست آوردند، مسئول جنگ آمریکا با ایران، امروز وزیر 
خزانه داری است و نه وزیر جنگ آن ها. سردار فدوی ادامه داد: حزب از آن خداست و 
پیروزی همواره برای این حزب و شکست سرنوشت حتمی جزب شیطان است. جانشین 
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: کامل ترین عاقبت بخیری، شهادت است، آن هم به 
دست خبیث ترین جنایتکاران عالم، توقع ما بالاست که جز با نابودی صهیونیست ها 
راضی نمی شویم، این سنت خداوند است، که حتماً ظالمان و مستکبران از بین می روند 
اما زمان این مهم مشخص نیست. وی عنوان کرد: همانطور که مقام معظم رهبری 

فرمودند آنچنان عمل کنیم که دشمن از کرده خود پشیمان شود.
  

سید حسن نصرالله: 

حمله به کنسولگری ایران در دمشق 
بزرگترین تجاوز تل آویو بود

به  صهیونیستی  رژیم  اخیر  حمله  به  اشاره  با  سخنانی  در  لبنان  حزب الله  دبیرکل 
کنسولگری ایران در دمشق آنرا شدیدترین و بزرگترین تجاوز رژیم صهیونیستی به سوریه 

طی سالیان اخیر دانست.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از العهد، سخنرانی سید حسن نصرالله دبیرکل حزب الله 
لبنان به مناسبت مراسم بزرگداشت حزب الله برای شهادت سردار زاهدی و همرزمان این 
شهید در نتیجه حمله تروریستی رژیم صهیونیستی به بخش کنسولی سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در دمشق لحظاتی قبل آغاز شد. دبیرکل حزب الله لبنان در این سخنرانی 
گفت: اگر حقایق اقدامات شهید زاهدی را آشکار کنیم مشکل افرادی که نباید هویتشان 
آشکار شود را داریم و در این صورت دستاورد دشمن را بزرگ خواهیم کرد و از سوی دیگر 
اگر این حقایق را نگوییم شاید حق این شهید را ادا نکرده باشیم. نصرالله ادامه داد: حضور 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در سوریه و لبنان به سال 1982 و ورود اسرائیل به لبنان باز 
می گردد. امام خمینی در آن زمان در قید حیات بودند و جنگ تحمیلی به ایران در جریان 
بود. در آن زمان اعضای سپاه پاسداران در جبهه ها بودند اما به دلیل ورود آنان به لبنان، 

اعضای سپاه برای رویارویی با اشغالگران به لبنان و سوریه آمدند.
دبیر کل حزب الله لبنان بیان کرد: هدف قرار دادن مستشاران ایرانی در کنسولگری 
ایران در دمشق، بزرگترین حمله اسرائیلی از نوع خود طی سالیان محسوب می شود. این 

حمله به علت شکست در جنگ سوریه بود که تل آویو در ورای آن قرار داشت.
 

 فرمانده کل ارتش:

 دولت نتانیاهو با توقف جنگ غزه 
سقوط می کند

فرمانده کل ارتش گفت: جنگ غزه شیشه عمر نتانیاهو است که با توقف آن دولت او 
سقوط می کند. 

امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش روز دوشنبه - 20 فروردین ماه 
- در حاشیه همایش علمی اندیشه های دفاعی نظامی سپهبد شهید علی صیاد شیرازی 
که در دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش برگزار شد، درباره عقب نشینی رژیم صهیونیستی 
از بخش هایی از غزه اظهار داشت: عقب نشینی صهیونیست ها از بخش هایی از غزه جزء 

تاکتیک های آنهاست به گونه ای که اکنون به بمباران روی آورده اند.
وی با بیان اینکه ادامه حیات نتانیاهو به ادامه جنگ غزه وابسته است، تصریح کرد: در 
صورت توقف جنگ غزه، به احتمال قریب به یقین دولت نتانیاهو سقوط خواهد کرد برای 
همین، این جنگ شیشه عمر او است. فرمانده کل ارتش افزود: نتانیاهو 6 ماه با حمایت 
تمام قد آمریکا به آب و آتش زده ولی به هیچ دستاوردی دست نیافته است. قرار بود اسرا را 

آزاد کند و حماس را از بین ببرد که موفق نشد.
سرلشکر موسوی درباره تبیین و تشریح ویژگی ها و شخصیت برجسته شهید صیاد 
شیرازی نیز گفت: در کتاب های درسی و دوره های آموزشی و پرورشی بسیار می توان 
از ظرفیت های دفاع مقدس، دفاع از حرم و از جمله شخصیت های الگویی چون شهید 

صیاد شیرازی به عنوان الگوی های موفق برای پرورش نسل های آینده استفاده کرد.
 

 مجتبی ذوالنوری:

 رژیم صهیونیستی سیلی پشیمان کننده ای 
خواهد خورد

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن محکومیت حمله تروریستی و متجاوزانه 
صهیونیست ها به کنسولگری ایران در سوریه گفت: رژیم صهیونیستی سیلی پشیمان 

کننده ای خواهد خورد. 
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری در جلسه علنی روز دوشنبه )20 فروردین( مجلس 
شورای اسلامی در سخنانی از حماسه بزرگ ملت ایران در روز قدس قدردانی و حمله 
تروریستی و متجاوزانه رژیم صهیونیستی به کنسولگری ایران در دمشق را محکوم کرد و 
گفت: رژیم صهیونیستی بداند برای حمله به کنسولی ایران که منجر به شهادت سرلشکر 

زاهدی و همرزمانش شد، سیلی پشیمان کننده ای خواهد خورد.
نایب رییس مجلس شورای اسلامی که ریاست جلسه را بر عهده داشت در پاسخ به تذکر 
تعدادی از نمایندگان درباره روند رسیدگی به گزارش کمیسیون قضایی و حقوقی درباره 
لایحه تجارت که اعاده شده از شورای نگهبان است مبنی بر اینکه باید بررسی این لایحه 
جزء به جزء انجام شود، خاطرنشان کرد: این تذکر وارد است به همین دلیل رای گیری 

نمی کنیم تا در هیات رئیسه نسبت به این موضوع تعیین تکلیف شود.
 

رییس جمهور :

تمرکز دشمن بر فضاسازی کاذب است
رییس جمهور بر ضرورت تلاش و همکاری بیشتر همه بخش ها برای ثبات و آرامش بازار 
و تقویت همکاری و هم افزایی بخش های رسانه ای دستگاه های دولتی برای اطلاع رسانی 

به مردم و تنویر افکارعمومی تاکید کرد.
براساس  این گزارش ،جمعی از مدیران حوزه های فرهنگ، اقتصاد و امنیت صبح روز 
دوشنبه - 20 فروردین ماه - در نشستی به ریاست حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی، 
راهکارهای حفظ و ارتقای ثبات و آرامش بازار را مورد بحث و تبادل نظر قرار دادند. رییس 
جمهور در این نشست با اشاره به تمرکز دشمن بر ناامید کردن مردم از طریق فضاسازی های 
کاذب و ایجاد نوسانات اقتصادی، بر ضرورت تلاش و همکاری بیشتر همه بخش ها برای 
تقویت ثبات و آرامش بازار تاکید کرد. رییسی تقویت همکاری و هم افزایی بخش های رسانه ای 

دستگاه های دولتی برای اطلاع رسانی به مردم و تنویر افکار عمومی را خواستار شد.

تلاش برای تغییر صورت مساله 
اگر نگاهی به تحولات غزه کنیم؛ درچند هفته یا دو، سه 
به  اسرائیل  حملات  تعداد  افزایش  شاهد  ما  گذشته  ماه 
سوریه و لبنان با هدف، هدف قرار دادن مستشاران نظامی 
ایران و رهبران مقاومت اسلامی لبنان و فلسطین بوده ایم. 
این اقدامات رژیم صهیونیستی با هدف گسترده تر کردن 
هفته های  و  روزها  در  شاید  می گیرد.  صورت  غزه  جنگ 
اول بحران غزه، اینگونه تلقی می شد که نه آمریکا و نه رژیم 
صهیونیستی به دنبال گسترش جنگ نیستند و می دانند 
که گسترش جنگ می تواند تبعات غیرقابل پیش بینی برای 
رژیم صهیونیستی داشته باشد و جبهه های جدیدی را علیه این رژیم باز بکند اما در چند 
هفته گذشته تقریبا این اقدامات اسرائیل نشان می دهد که اسرائیل دنبال گسترش جنگ 

است چرا؟ آنهم به این دلیل که نبرد در غزه به بن بست رسیده.
 با وجود جنایت گسترده ای که اسرائیل در غزه انجام می دهد، هنوز نتوانسته به آن اهداف 
اولیه خودش دست پیدا کند ضمن اینکه در عرصه بین المللی نیز به شدت تحت فشار 
افکار عمومی قرار دارد. آن ژست قربانی بودن و مظلوم نمایی که اسرائیل همواره در جهت 
توجیه حملات و تجاوزاتش به فلسطینیان طی چند ماه گذشته صورت می داد، از بین رفته 
و دولت های غربی و حتی آمریکا تحت فشار افکار عمومی برای تغییر رویکرد حمایتگرایانه 
خود از رژیم صهیونیستی قرار دارند. نتانیاهو می داند اگر روال فرآیند جنگ در غزه به همین 
صورت پیش برود، بعید نیست که اولین قربانی این جنگ قرار بگیرد و تحت فشار افکار 
عمومی داخل در فلسطین اشغالی و عرصه بین الملل در تنگنا و محدودیت های بیشتری 

برای ادامه تجاوزات نوار غزه قرار بگیرد. 
اما بتواند پای ایران را به یک نبرد مستقیم با اسرائیل باز کند، درواقع توانسته صورت مسئله 
فلسطین را تغییر دهد و عملا نبرد و جنگ غزه به یک جنگ بین آمریکا و ایران تبدیل شود. 
قطعا برای آمریکایی ها حدود و مرزهایی نسبت به واکنش های ایران به اسرائیل مورد قبول 
خواهد بود ولی اگر این واکنش های ایران گسترده تر شود قطعا آنها هم وارد این عرصه 
نبرد خواهند شد. قطعا جمهوری اسلامی ایران تاکنون تلاش کرده با این گونه اقدامات، 
هوشمندانه رفتار کند و در زمینی که تل آویو برای پیشبرد اهداف خودش در غزه طراحی 

کرده، بازی نکند.
 این هوشمندی و هوشیاری را باید حفظ کرد و در تله اسرائیل گرفتار نشد تا با حمایت های 
معنوی و کمک هایی که به فلسطین می شود، بتوان تحت فشار افکار عمومی جهانی و 
استفاده از فشارهای بین المللی به اسرائیل، جنگ در غزه را متوقف کرد. واقعیت این است 
که در چند ماه گذشته ما شاهد واکنش های افراطی و هیجانی نسبت به تجاوزات اسرائیل به 
نوار غزه بوده ایم. اما به نظر می رسد شاکله حاکمیت بر این آگاهی هست که در تله اسرائیل 
گرفتار نشود. اثرات همین حوادثی که در دمشق طی چند روز گذشته اتفاق افتاد را در بازار 
دیدیم. احساسات هیجانی و شتاب زده ای که در قبال ترور مستشاران ایرانی در دمشق 
صورت می گیرد، قطعا احساساتی نیست که تاکنون توانسته باشد بر شاکله نظام تاثیرگذار 
باشد و باید این انتظار در حاکمیت وجود داشته باشد اگر واکنشی نیز به حملات اسرائیل 
داده شود، باید در سطح و حدودی باشد که اسرائیل نتواند از آن به بهانه ای برای افزایش 

حملات به مراکز سیاسی و نظامی ایران در سوریه و لبنان یا عراق استفاده کند. 
 کارشناس مسائل بین الملل

آیت الله نوری همدانی:

مسوولان قدر فرصت خدمت به مردم را بدانند
مرجع تقلید شیعیان گفت: مسوولان قدر فرصت خدمت را بدانند و با توجه به سوابق و 

تجارب مشکلات را رصد و حل کنند.
آیت الله حسین نوری همدانی در دیدار با حجت الاسلام روانبخش نماینده منتخب مردم 
شریف قم در مجلس شورای اسلامی ضمن تبریک کسب اعتماد مردم قم، خدمت به مردم 
را توفیق از جناب خدا دانست و افزود: قدر این فرصت را بدانید و با توجه به سوابق و تجارب 

مشکلات را رصد و حل کنید و خصوصاً به جنبه اقتصاد و فرهنگ عنایت بیشتری شود.
وی با انتقاد شدید از صدا و سیما افزود: از شما می خواهم در مجلس نظارت خود را قوی 
کنید، امروز بعضی از برنامه های صدا و سیما مسلم خلاف شرع است و طبق مبانی اسلام 

و انقلاب انجام نمی شود و بنای اصلاح هم نیست و به تذکرات کسی هم توجه نمی کنند.
مرجع تقلید شیعیان ادامه داد: امروز همه در برابر این مردم وظیفه داریم و باید به آن عمل 

کنیم انشاالله شما با اخلاص و روحیه انقلابی خود این مسیر را طی خواهید کرد.
 

تولیت مسجد مقدس جمکران:
ظرفیت های عظیم اهل بیت )ع(

 نباید مورد غفلت قرار گیرد
تولیت مسجد مقدس جمکران با تاکید بر تلاش دشمنان ایران برای الگوسازی برای 
جوانان ایرانی گفت: متاسفانه تا به امروز ظرفیت های عظیم اهل بیت)ع( برای الگوسازی در 

جامعه اسلامی مغفول مانده است.
حجت الاسلام والمسلمین اجاق نژاد تولیت مسجد مقدس جمکران  یکشنبه شب گذشته 
در نخستین نشست ستاد بزرگداشت دهه کرامت که در پژوهشکده علامه طباطبایی حرم 
مطهر بانوی کرامت برگزار شد، اظهار کرد: باید افرادی فرهنگ شناس، اهل بیت شناس و 
جامعه شناس انتخاب شوند و در طول سال راجع به ابعاد شخصیت اهل بیت )ع( تحقیق 
کنند و الگوهای مناسب را به جامعه تزریق کنند.  وی با اشاره به لزوم فرهنگ سازی و 
الگوپردازی در جامعه گفت: در خارج از کشور شخصیت هایی که ظرفیت محدودی دارند 
را برای جامعه الگوسازی می کنند تا نسل جوان داشته های خود را نشناسند و نگاهش به 
بیرون باشد؛ ولی ما باوجوداینکه ظرفیت های عظیمی مانند اهل بیت )ع( و خاندان با 
برکتشان را داریم از الگوسازی و فرهنگ سازی غافل هستیم.  تولیت مسجد مقدس جمکران 
افزود: اگر یک گروه علمی پیشنهادهایی که مطرح می شود را بررسی کنند و با مراجع تقلید 
و صاحب نظران مشورت کنند مطمئناً خروجی های بهتری را ارائه خواهند کرد که می تواند 

برای فرهنگ سازی و معرفی شخصیت اهل بیت به مردم مؤثر باشد.
 

قالیباف در جلسه علنی:

مجلس درباره وضعیت ارز و دارو 
جلسه می گذارد 

رییس مجلس گفت: مجلس شورای اسلامی جلسه ای درباره ارز با مسؤولان بانک مرکزی 
و تیم اقتصادی دولت برگزار خواهد کرد. محمدباقر قالیباف در جلسه علنی روز)دوشنبه 20 
فروردین ماه( مجلس در پاسخ به تذکرات نمایندگان، اظهار کرد: درباره موضوع دارو مجلس 
شورای اسلامی چند جلسه نظارتی برگزار کرد و جمع بندی هایی صورت گرفته، گزارش 
دیوان محاسبات و معاونت نظارت مجلس تهیه شده و در دستورکار کمیسیون بهداشت قرار 
دارد. وی بیان کرد: احتمالًا از هفته آینده روال برگزاری جلسات مجلس شورای اسلامی به 
قبل یعنی روزهای یکشنبه، سه شنبه و چهارشنبه بازمی گردد، البته ما در جلسه هیأت رئیسه 
در این مورد تصمیم گیری می کنیم. جلسات نظارتی مجلس هم سه شنبه تشکیل خواهد 
شد. رئیس مجلس شورای اسلامی درباره وضعیت ارز، اظهار کرد: کمیسیون اقتصادی 
مجلس چند ماه قبل درباره بازار ارز گزارشی به دولت داد و روز گذشته هم نامه دیگری از 
سوی کمیسیون اقتصادی ارائه شد.  قالیباف تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی جلسه ای 

درباره ارز با مسؤولان بانک مرکزی و تیم اقتصادی دولت برگزار خواهد کرد.
 

فلاحی در تذکر شفاهی:

دلار بی پشتوانه را کنار بگذاریم
نماینده مردم همدان در مجلس گفت: راه نجات تلاطم اقتصادی کشور، عملیاتی کردن 

فرامین رهبر معظم انقلاب اسلامی یعنی کنار گذاشتن دلار بی پشتوانه است.
»احمد حسین فلاحی« نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی اظهاردشت:راه 
نجات تلاطم اقتصادی کشور، عملیاتی کردن فرامین رهبر معظم انقلاب اسلامی یعنی کنار 
گذاشتن دلار بی پشتوانه است. بارها در نرخ گذاری داخلی که با دلار صورت گرفته بود، مقام 
معظم رهبری گلایه هایی مطرح و فرمودند که باید آقایی دلار را بشکنیم. فلاحی با تاکید بر 
لزوم توجه به عدالت در نظام پرداخت ها، گفت: مردم مشکلات اقتصادی و تورم را تحمل 
می کنند، اما تبعیض در پرداخت را تحمل نمی کنند. تنها راه درمان مشکلات اقتصادی، 
اصلاح تیم اقتصادی دولت است و تا زمانی که این تیم و نگاه ها اصلاح نشود، مشکلات 

اقتصادی ادامه خواهد داشت.

با اجرای »طرح اصلاح قانون مهریه«؛

۳۵ هزار زندانی آزاد می شوند
نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس خواستار تسریع در بررسی طرح اصلاح 

قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی و مهریه در صحن مجلس شد.
اسلامی  )دوشنبه( مجلس شورای  روز  علنی  در جلسه  نوروزی  حجت الاسلام حسن 
در تذکری شفاهی، اظهار کرد: چهار سال است که »طرح اصلاح قانون نحوه اجرای 

محکومیت های مالی و مهریه« در نوبت بررسی مجلس شورای اسلامی قرار دارد.

رئیس قوه قضاییه گفت: بدون تردید برخورد قاطعانه و قانونی با مفسدان یکی 
از الزامات تحقق شعار سال است؛ از سویی دیگر باید با عناصر سودجو نیز برخورد 
کرد اما باید مراقب بود که این برخورد سبب هراس و فراری دادن تولیدکنندگان و 

سرمایه گذارانی که هدف  آنها فعالیت سالم اقتصادی و تولیدی است، نشود. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز دوشنبه )20 فروردین( 
در نشست شورای عالی قوه قضاییه، پیشاپیش عید سعید فطر را به همه مسلمانان 
جهان و مردم روزه دار ایران اسلامی تبریک گفت و اظهار داشت: در عید فطر امسال، 
این عید بزرگ مسلمانان، مردم مظلوم و مقتدر غزه کماکان در رنج و محنت قرار 
دارند و همچنان تعدادی از آنها روزانه شهید و مجروح می شوند و جنایات سبعانه 

صهیونیست ها با حمایت های بی دریغ آمریکا کماکان در غزه ادامه دارد.
محسنی اژه ای تصریح کرد: بدون تردید همه مسلمانان جهان موظف هستند که 
در حد وسع و توان خود به یاری مردم غزه بشتابند و از هر کمکی که می توانند به این 

مردم مظلوم کنند، دریغ نورزند.
تاکید مؤکد بر اهتمام در پیاده سازی شعار سال

رئیس دستگاه قضا در ادامه نشست امروز با تاکید مؤکد بر مقوله اهتمام نسبت به 
پیاده سازی شعار سال ناظر بر »جهش تولید با مشارکت مردم« گفت: مسئولانی که 
از طرف قوه قضاییه در کمیسیون های مشترک با دولت و مجلس در جهت تشریک  
مساعی و هماهنگی هر چه بیشتر قوا عضویت دارند، در قضیه الزامات تحقق شعار 
سال، پیگیری های مستمر و مجدانه ای را داشته باشند.  محسنی اژه ای افزود: باید در 
تحقق و میزان عملیاتی کردن شعار سال، یک جهش داشته باشیم و این مهم در گروی 
کار فراوان و خستگی ناپذیر است؛ باید ظرفیت های مردمی را بشناسیم و از مردم کمک 
بخواهیم و سازوکارهای مشارکت مردم در امر جهش تولید را فراهم آوریم؛ این امر به 
صرف حرف زدن، تحقق نمی یابد؛ باید برای مردم تبیین کنیم که چگونه می خواهیم 
از فعالیت های تولیدی آنها حمایت کنیم و چگونه می خواهیم امنیت سرمایه گذاری 
آنها را تأمین کنیم و چگونه می خواهیم به تأمین نقدینگی برای تولید و تخصیص منابع 
و رفع موانع تولید بپردازیم؛ اینها نکات بسیار حائز اهمیتی است که در خصوص آنها 

باید برای مردم و همه فعالان اقتصادی و تولیدی، تبیین گری صورت گیرد.
ارتقای وضعیت عفاف و حجاب، یک تکلیف شرعی و قانونی است

رئیس قوه قضاییه با تاکید مؤکد بر مقوله عفاف و حجاب، گفت: ارتقای وضعیت 
جامعه در حوزه عفاف و حجاب، یک تکلیف شرعی و قانونی است که مطالبه رهبر 
معظم انقلاب و همه مردم و خانواده های عفیف و نجیب ایرانی است؛ باید توجه 
داشت که مساله عفاف و حجاب، امروز به ابزاری برای دشمنان تبدیل شده است تا با 

تمسک به این مقوله، اغراض شوم خود را به پیش ببرند.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به اقدامات قوه قضاییه در راستای ارتقای وضعیت 
جامعه در حوزه عفاف و حجاب و سیر ناظر بر تدوین لایحه مربوطه در این زمینه، 
گفت: از سال قبل، در جلسات و نشست های متعددی با حضور مقامات و مسئولان 
ذی ربط تاکید کردم که باید با بکارگیری قوانین موجود، از جمله »قانون مجازات 

اسلامی«، »قانون آیین دادرسی کیفری« و مقوله »جرم مشهود« مندرج در این 
قانون، قوانین ناظر بر حوزه اختیارات و تکالیف اصناف و اماکن و »قانون حمایت 
از آمران به معروف و ناهیان از منکر«، در راستای بهبود و ارتقای وضعیت عفاف و 
حجاب در جامعه اقدام کنیم. رئیس عدلیه افزود: در اوایل فروردین سال گذشته، 
جلسه ای را با حضور مسئولان ذی ربط در حوزه عفاف و حجاب تدارک دیدم؛ پیش 
از آن جلسه، با صرف وقت معتنابهی، به همراه یکی از همکاران، همه قوانین مرتبط 
با عفاف و حجاب را شناسایی کردم؛ سپس در جلسه مزبور، خطاب به مسئولان 
ذی ربط از دستگاه های مختلف، با رویکردی تبیینی، تاکید کردم که با اهتمام نسبت 
به اجرایی کردن همین قوانین موجود، می توان مشکلات حوزه عفاف و حجاب را 
تا حد مؤثری برطرف کرد؛ پس از آن، این موارد قانونی شناسایی شده را به وزیر 
کشور و سایر دستگاه های مسئول در این حوزه ابلاغ کردم. قاضی القضات تصریح 
کرد: با این وجود، در شورای عالی انقلاب فرهنگی، قوه قضاییه مکلف به تدوین 
لایحه ای در رابطه با عفاف و حجاب شد؛ بنابراین لایحه ای معطوف به هدف را در 9 
ماده تنظیم کردیم که آن 9 ماده در دولت به 15 ماده و در مجلس به 71 ماده تبدیل 
شد و هنوز هم به سرانجام نرسیده است و به واسطه برخی ابهامات و اشکالات، میان 
مجلس و شورای نگهبان در رفت وآمد است. محسنی اژه ای اظهار داشت: تاکید من 
همچنان آن است که دستگاه های مسئول در حوزه عفاف و حجاب باید تا قبل از 
آنکه لایحه مربوطه در این حوزه به قانون تبدیل و عملیاتی شود، به تکالیف و وظایف 
قانونی خود وفق قوانین موجود جامه عمل بپوشانند و معطل تصویب قانون مزبور 
نباشند؛ علاوه بر مراکز و دستگاه های فرهنگی که در مقوله عفاف و حجاب، تکالیف 
مشخصی دارند، قوه قضاییه، وزارت کشور، فراجا، اصناف، اماکن و غیره نیز باید 
اهتمام مجدانه ای در خصوص پیاده سازی قوانین فعلی در حوزه عفاف و حجاب 

داشته باشند.

رئیس قوه قضاییه:

برخورد قاطعانه و قانونی با مفسدان از الزامات تحقق شعار سال است

 رییس سازمان انرژی اتمی گفت: در پزشکی و رادیودارو، 15 دستاورد جدید را ثبت 
کردیم که می توان ادعا کرد سازمان در رده سوم دنیا در این بخش حرکت می کند. 

»محمد اسلامی« رییس سازمان انرژی اتمی در نشست خبری که صبح امروز به 
مناسبت روز ملی فناوری هسته ای برگزار شد، با اشاره به طرح توسعه نیروگاه های 
اتمی، اظهار داشت: طرح 20 هزار مگاوات را که مورد تاکید رهبر انقلاب بود، سال 
گذشته آغاز کردیم. این طرح در نیروگاه های 2 و 3 در بوشهر و سایر نیروگاه ها در 

سیستان و بلوچستان، هرمزگان و خوزستان آغاز شده است. 
اسلامی اضافه کرد: در پزشکی و رادیودارو، 15 دستاورد جدید را ثبت کردیم که 
می توان ادعا کرد سازمان در رده سوم دنیا در این بخش حرکت می کند. رادیوداروهای 
ما از جنس درمانی است که تومورهای سرطانی از جمله پروستات را بهبود می بخشد.

وی گفت: در سال گذشته کلینیک زخم را افتتاح کردیم و در سه بیمارستان در تهران 
فعالیت ها پلاسمای سرد شروع شده است و واحدهای درمانی که بخواهند می توانیم 

کمک کنیم و می توانیم تا پنجاه مرکز را پشتیبانی کنیم.
اسلامی با اشاره به راه اندازی سامانه جت پلاسمایی که برای درمان زخم استفاده 
می شود، یادآور شد: این مورد در 1402 رونمایی شد و الان در اتاق عمل است که 
فاز بالینی خودش را طی کرده است و می توانیم در سراسر کشور گسترش دهیم تا به 

کمک درمان انواع سرطان ها بیاید.

نیز  برای تصفیه فاضلاب صنعتی  از پلاسما  اتمی گفت:  انرژی  رییس سازمان 
استفاده خواهد شد که این مهم در سال جاری در مقیاس صنعتی بکار می رود. ما 
همچنین سامانه های پرتودهی را در 12 قطب طراحی کرده ایم و مکان آنها انتخاب 

شده است.
اسلامی افزود: در سال جهش تولید با مشارکت مردم ما روی این موضوع تاکید داریم 
و این 12 قطب زود هنگام تر به بهره برداری خواهد رسید تا در هر یک از این قطب ها 
حداقل یک سامانه وجود داشته باشد. گام اول که گام ریسک است را خود سازمان 

هزینه می کند و گام های بعدی را بخش خصوصی هزینه خواهند کرد.
اسلامی با بیان اینکه ما سامانه های پرتودهی از ضایعات 30 میلیون تنی کشاورزی 
جلوگیری می کنیم خبر داد: این اقدام گام اساسی در جهش تولید را رقم خواهد زد؛ 
چراکه از 130 میلیون تن محصولات کشاورزی کنونی، با توسعه سامانه های پرتودهی 
از ضایعات بالا جلوگیری می شود و به امنیت غذایی و سلامت کمک بزرگی خواهد کرد. 
رییس سازمان انرژی اتمی افزود: در همین راستا از ماه اردیبهشت شروع به افتتاح این 
سایت ها با اولویت هایی که وزارت جهاد کشاورزی تعیین می کند خواهیم کرد. وی در 
پایان ضمن تشکر از اصحاب رسانه، عنوان داشت: استکبار تحمل خودباوری ما در 
صنعت هسته ای را ندارد اما کشور مسیر خود را در صنعت هسته ای دنبال کرده و این 

برگ زرینی در افتخارات ملت ایران است.

اسلامی در روز ملی انرژی هسته ای:

ثبت ۱۵ دستاورد هسته ای در بخش پزشکی

مدیرحوزه های علمیه کشور با تاکید بر این که حوزه و 
روحانیت از نظام و حاکمیت اسلامی جدا نیست، تصریح 
کرد: حوزه علمیه امروز حوزه ای کنشگر و فعال است و 
این نقش آفرینی و کنشگری به معنای فاصله گرفتن از 

بُن مایه های حوزوی نیست. 
آیت الله علیرضا اعرافی مدیرحوزه های علمیه کشور 
شامگاه یکشنبه 19 فروردین در جمع دبیران ستادهای 
راهبری حوزه های علمیه که در سالن اجتماعات مرکز 
مدیریت حوزه برگزار شد ، شکوه و عظمت راهپیمایی 
روز قدس را موضوع بعدی سخنان خود قرار داد و افزود: 
جا دارد به عنوان حوزه از حضور شکوهمند، عزت مدار، 
مردم بصیر ایران اسلامی، همچنین مردان و زنانی که در 
سراسر دنیا روزجهانی قدس یکپارچه به منظور دفاع از 
مظلومان غزه و فلسطینان قهرمان در راهپیمایی شرکت 
کردند، تشکر داشته باشیم و درود بفرستیم به شهدای 
سوریه، شهدای امنیت در شرق کشور و چهار هزار شهید 
سرافراز حوزه و روحانیت که با جانشفانی خود، این شجره 

طیبه را آبیاری کردند.
را  امروز  علمیه  حوزه  کرد:  تصریح  اعرافی  الله  آیت 
حوزه ای کنشگر و فعال هدف گذاری کرده ایم، این نقش 
آفرینی و کنشگری به معنای فاصله گرفتن از بُن مایه 
های حوزوی نیست بلکه ضمن تقویت آن بُن مایه های 
روحی، اخلاقی و معنوی حوزه، در عصر انقلاب اسلامی 
لازم است آن بُن مایه ها در پهنه زندگی امروز نقش آفرینی 

گسترده ای داشته باشد.
و  اسناد  داد:  ادامه  کشور  علمیه  های  حوزه  مدیر 
راهبردهای حوزوی باید در ستادهای راهبری و کنشگری 

و  شود  تقویت  حوزوی  های  مایه  بُن  از  برگرفته  های 
استوارتر و شکوفاتر از گذشته در بحث الگوهای حوزوی 
در بخش های گوناگون و در مواجه با سایر نهادها و ارکان 
حوزوی به صورت برنامه ریزی شده، در لایه های متعدد 

حداقل در 50 طرح نقش آفرینی داشته باشد.
ستادهای راهبری برآمده از بدنه حوزه و نهادهای 

حوزوی هستند
آیت الله اعرافی اظهار کرد: ستادهای راهبری برآمده 
با هدف  که  نهادهای حوزوی هستند  و  بدنه حوزه  از 
های  ظرفیت  و  نقش  از  برداری  بهره  برای  افزایی  هم 
موجود تشکیل شده اند. این ستادها به صورت کاملا 
تعریف  هیچ  بدون  و  مند  دغدغه  و  آزاد  خودجوش، 
ساختاری، اما با برنامه و هدف متعالی شکل گرفته اند 
که برای کمک به حرکت بهتر و رسیدن به اهداف و برنامه 
های این ستادها مجموعه مدیر و معاونین حوزه نهایت 

همکاری را داشته و دارند.
و  تعامل  این  گفت:  کشور  علمیه  های  حوزه  مدیر 
برخی  و  حوزه  همکاری  های  دبیرخانه  در  همکاری 
سازمان ها و ارکان نظام مانند آموزش و پرورش وسیع 
تر و عمر طولانی تری دارد که بدون تردید این وضعیت 
با سامان بیشتر سایر ستادهای راهبردی با ارکان نظام و 
دستگاههای اجرایی کشور، رنگ و بوی بهتری خواهد 

گرفت.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه کشور ادامه داد: 
امروز دشمنان اسلام، نظام و انقلاب روحانیت را زیر نظر 
دارند و حملات آنان نسبت به این قشر زحمت کش، 
و  از پیش است، چرا که حوزه  اثرگذار بیش  و  کنشگر 

روحانیت از نظام و حاکمیت اسلامی جدا نیست و هر جا 
که نیاز است و صلاح باشد که حوزه و روحانیت حضور 

داشته باشد، حضور خواهند داشت.
آیت الله اعرافی ابراز کرد: ستادهای راهبری باید در 
برنامه  در  خود  مأموریت  محل  دستگاههای  با  تعامل 
ریزی ها شأن و شئون حوزه را حفظ کرده و دقیق باشند. 
بهره مندی از حداکثر ظرفیت های حوزه و نهادهای 
حوزوی در دستور کار ستادهای راهبری باشد و سعی بر 

شناسایی ظرفیت بل الفعل و بالقوه حوزه داشته باشید.
وی تصریح کرد: ستادهای راهبری حوزه باید به منظور 
حمایت و همراهی با نظام و انقلاب نهایت تلاش خود را 
در شناسایی، معرفی، انسجام و هم افزایی ظرفیت های 
دستگاههای حوزوی را در دستور کار خود قرار دهند و 
برای خروجی های کار خود، نقش مهمی برای نظام و 

عرصه بین الملل مدنظر داشته باشند.
مدیر حوزه های علمیه کشور تأکید کرد: ستادهای 
راهبری می بایست حرکتی برنامه ای، منشوری راهبردی 

و برنامه هایی 5 ساله و برش های یکساله داشته باشند.
شورای  تشکیل  با  کرد:  بیان  اعرافی  الله  آیت 
سنگینی  وظیفه  راهبردی،  ستادهای  سیاستگذاری 
شکل گرفت تا سازوکارها، تولیدات و مصوبات رنگ و 
بوی جدی تری به خود بگیرد و مسیر پیگیری ها و میزان 

پیشرفت در برنامه ها مشخص باشد.
مدیر حوزه های علمیه کشور تصریح کرد: ستادهای 
راهبری می بایست متناسب با محل مأموریت خود، تمام 
اسناد، قوانین و مقرارت مرتبط را مطالعه و مسلط باشند 

تا فعالیت ها متقن تر و خروجی ها سنجیده تر باشد.

آیت الله اعرافی: 

حوزه و روحانیت از نظام و حاکمیت اسلامی جدا نیست 

 رئیس ستاد مرکزی اربعین، ضمن پیشبینی حضور 
5 میلیون زائر در ایام اربعین جزئیات رایزنی های ایران 
و عراق برای تسهیل حضور زوار ایرانی در عراق در ایام 

اربعین را تشریح کرد. 
سید مجید میراحمدی ظهر اوز )دوشنبه( پس از 
پایان جلسه ستاد مرکزی اربعین در جمع خبرنگاران 
در خصوص جزئیات جلسه ستاد اربعین گفت: آماده 
ایم با همت، مشارکت و اتکا به مردم، مراسم اربعین 
و  برگزار کنیم. علیرغم مشکلات  از گذشته  بهتر  را 
از  بیشتری  رضایت  گذشته  سال  مردم  ها  کاستی 
عملکرد ستاد داشتند و ما در تلاش برای رفع نواقص 

و کاستی ها هستیم.
میراحمدی با بیان اینکه امروز عملیات اجرایی ستاد 
مرکزی اربعین سال 1403 با حضور وزیر کشور آغاز 

شد، ادامه داد: ثبت نام از زائران اربعین حسینی که 
سال های گذشته در ماه محرم آغاز می شد، امسال در 
ماه ذی الحجه آغاز خواهد شد تا زائران زمان بیشتری 
اختصاص  خود  سفر  درباره  گیری  تصمیم  برای  را 

دهند.
رئیس ستاد مرکزی اربعین با تاکید بر لزوم توسعه 
پارکینگ ها در مناطق مرزی گفت:پیش بینی می 
کنیم حدود 5 میلیون زائر در مراسم اربعین در کشور 
توسعه  برای  باید  استانداران  یابند،لذا  عراق حضور 
مساحت و افزایش کیفیت نگهداری از خودروها اقدام 

کنند.
وی با بیان اینکه به دلیل اینکه در سالیان گذشته در 
مورد وسایل حمل و نقل عمومی غفلت شده است، 
در این زمینه کمبود جدی داریم، گفت: با وزیر کشور 

وارد  اتوبوس های عراق  که  اولیه کردیم  توافق  عراق 
کشور ما شوند تا زائران ما از داخل خاک ایران به خاک 

عراق وارد شوند.
میراحمدی با بیان اینکه در انتظار توافق نهایی با 
دولت عراق هستیم تا خودروهای شخصی ما بتوانند 
اربعین وارد عراق شوند، اظهار کرد:  ایام زیارتی  در 
اگر توافق نهایی در این زمینه صورت بگیرد، سهولت 

بیشتری برای تردد زائران به همراه خواهد داشت.
عراق  و  ایران  توافقات  وضعیت  آخرین  درباره  وی 
برای تسهیل زیارت اربعین، گفت: در این مدتی که 
از توافقات می گذرد، قرار بود طرف عراقی آمادگی 
خود را برای مذاکرات و چگونگی عملیاتی کردن آن را 
اعلام کند، بنابراین 11 و 12 اردیبهشت برای گفت وگو 

جهت این موضوع انتخاب شده است.

رئیس ستاد مرکزی اربعین تشریح کرد:
پیش بینی ۵ میلیون زائر برای ایام اربعین

مرتضی مکی*
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محققان سوئدی می گویند؛

فشارخون بالا در بزرگسالی می تواند از 
کودکی شروع شود

یک مطالعه جدید نشان می دهد که بذر فشار خون بالا در بزرگسالی ممکن 
است در جوانی کاشته شده باشد.

 به گفته محققان، کودکان و نوجوانان دارای اضافه وزن بیشتر در معرض فشار 
خون بالا در میانسالی بودند.

محققان دریافتند که در واقع یک رابطه خطی بین فشار خون بالا در بزرگسالی 
و اضافه وزن و چاقی دوران کودکی وجود دارد.

نتایج نشان می دهد که هر چه کودک وزن بیشتری داشته باشد یا وزن او در 
دوران بلوغ بیشتر باشد، احتمال ابتلاء به فشار خون بالا در بزرگسالی بیشتر 

است.
»لینا لیلجا«، محقق ارشد از دانشگاه گوتنبرگ در سوئد، گفت: »نتایج ما 
نشان می دهد که پیشگیری از اضافه وزن و چاقی که از دوران کودکی شروع 

می شود، برای داشتن فشار خون سالم در سنین بالاتر، اهمیت دارد.«
سازمان جهانی بهداشت تخمین می زند که نزدیک به 1.3 میلیارد بزرگسال 
30 تا 79 ساله دارای فشار خون بالا هستند که خطر سکته مغزی، حملات 

قلبی و بیماری کلیوی را افزایش می دهد.
شاخص توده بدنی بالا )BMI ( در بزرگسالان به شدت با فشار خون بالا 
مرتبط است، اما مشخص نیست که آیا اضافه وزن در دوران کودکی در این 

خطر نقش دارد یا خیر.
محققان در این مطالعه، داده های حدود 1700 سوئدی را که بین سال های 

1948 تا 1968 متولد شده بودند، تجزیه و تحلیل کردند.
برای این افراد، شاخص توده بدنی در سنین 7 تا 8 سالگی و مجدداً در 18 تا 
20 سالگی اندازه گیری شد. محققان این داده ها را با فشار خون سیستولیک 

و دیاستولیک که در گروه سنی 50 تا 64 سال گرفته بودند، مقایسه کردند.
سیستولیک عدد بالایی در اندازه گیری فشار خون است و به میزان فشار در 
شریان ها در طول ضربان قلب اشاره دارد. دیاستولیک عدد پایینی است و به 

فشار در شریان ها هنگام استراحت قلب در بین ضربان ها اشاره دارد.
به ازای هر یک واحد افزایش BMI در دوران کودکی، مردان میانسال 1.3 
واحد افزایش فشار خون سیستولیک و 0.75 واحد افزایش در فشار خون 

دیاستولیک داشتند.
نتایج نشان می دهد که مردان به ازای هر یک واحد افزایش BMI در دوران 
بلوغ، 1 واحد افزایش در فشار خون سیستولیک و 0.53 واحد افزایش در فشار 

خون دیاستولیک داشتند.
به طور مشابه، زنان میانسال افزایش 0.96 واحدی در فشار خون سیستولیک 
 BMI و 0.77 واحد در فشار خون دیاستولیک را برای هر یک واحد افزایش

مرتبط با بلوغ تجربه کردند.
با این حال، هیچ ارتباطی بین BMI دوران کودکی قبل از بلوغ و فشار خون 

بالا در زنان مشاهده نشد.
به گفته محققان، چربی اضافی در دوران کودکی می تواند التهاب سطح 
پایین و مشکلات عروق خونی ایجاد کند که باعث ایجاد فشار خون بالا با 

افزایش سن می شود.

تغییر رنگ چشم؛ از عملی درمانی تا خطر کوری

چهکسانیمیتوانندرنگچشمشانراعوضکنند؟

 دلایل کاهش سن ابتلا به بیماری های مزمن

امروز بازار اعمال زیبایی در جنبه های مختلف داغ شده و این در شرایطی است 
که برخی از این اعمال می تواند خطرات جبران ناپذیری را برای متقاضیان به 
دنبال داشته باشد؛ »تغییر رنگ چشم« از جمله اعمال زیبایی پرمخاطره است 
که با تبلیغات وسیعی هم در فضای مجازی همراه است؛ این در حالی است که 
متخصصان تاکید دارند غیر از افرادی که عنبیه آنها به طور کامل ایجاد نشده و این 

عمل برای شان جنبه درمانی دارد، به هیچ وجه برای سایرین توصیه نمی شود.
به گزارش ایسنا، هستند افرادی که برای تجربه رنگ چشمی متفاوت، در شرایط 
مختلف از لنزهای رنگی استفاده می کنند که تا حدودی هم نگهداری و استفاده 
از آن شرایط خاصی دارد و نگهداری لنز در چشم هم از حساسیت بالایی برخوردار 

است. از طرف دیگر هم امروزه بازار اعمال زیبایی در جنبه های مختلف داغ شده 
و این در شرایطی است که برخی از این اعمال می تواند خطراتی را برای متقاضیان 

به دنبال داشته باشد که از جمله آن ها اعمال مربوط به تغییر رنگ چشم است.
هرچند همواره تاکید می شود هر عمل زیبایی ممکن است مخاطراتی را نیز برای 
متقاضی در پی داشته باشد اما تبلیغات بی حد و مرز در فضای مجازی در مجاب 
کردن افراد برای تغییر چهره و ظاهر، بی تاثیر نیست؛ تبلیغات اغراق آمیز تغییر 
رنگ چشم هم از جمله این اغواگری ها و سوءاستفاده از ذائقه و اعتماد مخاطب 

است.
هرچند به گفته متخصصین، این جراحی برای افرادی که عنبیه چشم آن ها به 

هر دلیلی رنگ ندارد و تابش نور برایشان اذیت کننده است، جنبه درمانی دارد، 
اما تاکید می شود که با توجه به عوارض آن، افرادی که صرفا هدف زیبایی جویی 

دارند، بهتر است برای حفظ سلامت خود به سمت این اعمال نروند.
عوارض خطرناک جراحی زیبایی تغییر رنگ چشم

دکتر هرمز شمس - متخصص چشم پزشکی و استاد دانشگاه تهران در گفت وگو 
با ایسنا، با هشدار نسبت به تبلیغات شبکه های مجازی درباره تغییر رنگ چشم 
بویژه از سوی غیرمتخصصان، گفت: نکته مهم و قابل توجه آن است که این عمل 
به صورت قرار دادن لنز ثابت روی قرنیه چشم انجام می شود که به هیچ وجه عملی 
ساده و بی خطر نیست و از طرفی هم به دلیل برخورد این لنزها با عنبیه می تواند 

موجب آب مروارید و تورم در چشم شود.
خطر کوری با قرار گرفتن لایه اضافی روی عنبیه چشم

وی درباره عوارض عمل تغییر رنگ چشم به ایسنا افزود: این لنزها یک لایه 
اضافی است که به چشم ها وارد می شود و با عنبیه چشم که یک لایه شفاف است 
و سلول های آن آندوتلیال و بسیار حساس هستند، برخورد دارد و می تواند آن ها 
را از بین ببرد و دیگر هم تولید نشوند. در این صورت این خطر وجود دارد که این 
لنزها موجب کدورت قرنیه چشم و کوری شوند و در چنین شرایطی تنها راه چاره 

پیوند قرنیه است.
این استاد دانشگاه ادامه داد: این عمل ها همچنین به زاویه و درون چشم که بین 
عنبیه و قرنیه است، فشار وارد می کند و می تواند موجب آب سیاه شود. همچنین 
این عمل می تواند به دلیل تماس با عدسی چشم موجب بروز آب مروارید شود؛ به 
طور کلی این عمل اگر جنبه درمانی نداشته باشد و به غیر از افرادی که عنبیه آن ها 

به طور کامل ایجاد نشده، به هیچ وجه برای سایرین توصیه نمی شود.
تغییر رنگ چشم، چه زمانی جنبه درمانی دارد؟

این متخصص چشم پزشکی و استاد دانشگاه تهران درباره جنبه های درمانی 
اعمال مرتبط با تغییر رنگ چشم به ایسنا گفت: برخی از افراد عنبیه چشم 
بسیار شفافی دارند که بازتاب نور آن ها را اذیت کرده و بینایی شان را تحت تاثیر 
قرار می دهد. بنابراین می توان برای بهبود شرایط آن ها یک عنبیه مصنوعی رنگی 
فراهم کرد تا اذیت نشوند و در این صورت این عمل جنبه درمانی دارد اما این 
جراحی برای یک فرد سالم ریسک بالایی دارد و این در حالیست که برخی افراد 
متاثر از تبلیغاتی که در شبکه های مجازی انجام می شود، به انجام این عمل اصرار 

دارند.
وی در پایان مجددا توصیه کرد: با توجه به پرریسک بودن این عمل، اگر افراد 
مشکل قرنیه ندارند و این عمل برای آن ها جنبه درمانی ندارد، اقدام به این کار 
نکنند. مهم ترین نعمتی که هر انسان دارد سلامتی است و چه بهتر که اقداماتی 
در راستای به دست آوردن سلامتی بیشتر انجام دهیم نه کارهایی که این مهم را 

دچار مخاطره می کنند.

کمبود این ویتامین موجب اگزما در کودکان می شود
دانشمندان ارتباط کمبود ویتامین دی با افزایش خطر اگزما در کودکان 

را شناسایی کردند.
پیش از این، تاثیر کمبود ویتامین دی در کاهش استحکام استخوان 
اکنون  و  است  شده  شناسایی  عفونت  و  شکستگی  خطر  افزایش  و 
پژوهشگران ارتباط قابل توجهی بین سطوح پایین ویتامین دی و بروز 

اگزما در کودکان خردسال را شناسایی کرده اند.
اگزما که به عنوان درماتیت آتوپیک نیز شناخته می شود، بیماری مزمن 
پوستی است که با قرمزی، التهاب، خارش و سوزش همراه است. در 
حالی که معمولا از دوران کودکی آغاز می شود اما می تواند در افراد در 

هر سنی ظاهر شود.
پژوهشگران دانشگاه چانگ گونگ تایوان، ارتباط بین سطوح سرمی 
ویتامین دی و حساسیت به آلرژن را بررسی کردند. حساسیت به آلرژن 
زمانی رخ می دهد که بدن آنتی بادی های IgE را در برابر آلرژن هایی که 

هضم، جذب یا استنشاق کرده است را تولید می کند.
این پژوهش همچنین بررسی کرد که چگونه این پیوند بر احتمال ابتلا 

به درماتیت آتوپیک در کودکان خردسال تاثیر می گذارد.
محققان می گویند: کمبود ویتامین دی به شدت با افزایش شیوع 
حساسیت به آلرژن مرتبط است و به طور بالقوه باعث افزایش حساسیت 

به درماتیت آتوپیک در اوایل دوران کودکی می شود.
در مجموع 222 کودک، ازجمله کودکان مبتلا به درماتیت آتوپیک 
و کودکان سالم همسن و سال بدون این بیماری یا سایر بیماری های 
آلرژیک در این پژوهش شرکت کردند؛ شرکت کنندگان در سه گروه سنی 

6 ماهه، 2 ساله و چهار ساله بودند.
از بین کودکان 6 ماهه، 59 نفر مبتلا به درماتیت آتوپیک و 36 نفر سالم 
بودند. در گروه کودکان 2 ساله، 37 نفر مبتلا به درماتیت آتوپیک، 29 نفر 
سالم و در گروه کودکان چهار ساله 32 کودک مبتلا به درماتیت آتوپیک 

و 29 کودک سالم بودند.
نمونه های سرم همه شرکت کنندگان جمع آوری شد و از نظر ویتامین 
دی، سطح IgE تام و سطوح IgE ویژه آلرژن، مورد آزمایش قرار گرفتند. 

بر اساس سطح ویتامین دی، کودکان به سه گروه تقسیم شدند؛ آنهایی 
که کمتر از 20 نانوگرم در میلی لیتر ویتامین دی داشتند، آنهایی که بین 
20 نانوگرم در میلی لیتر تا 30 نانوگرم در میلی لیتر ویتامین دی ثبت 

کردند و آنهایی که بیش از 30 نانوگرم در میلی لیتر داشتند.
در بین کودکان 6 ماهه و چهار ساله، آنهایی که کمتر از 20 نانوگرم در 
میلی لیتر ویتامین دی داشتند، شیردهی انحصاری با شیر مادر و آتوپی 
مادر بیشتر از کودکانی بود که سطح ویتامین دی بیش از 30 نانوگرم 
در میلی لیتر داشتند. آتوپی به تمایل ژنتیکی برای ایجاد بیماری های 

آلرژیک ازجمله رینیت آلرژیک، آسم و درماتیت آتوپیک اشاره دارد.
کودکان مبتلا به درماتیت آتوپیک در 2 و چهار سالگی سطوح ویتامین 
دی کمتری داشتند، با این حال، مکمل های ویتامین دی در کودکان 
مبتلا به اگزما در سن 6 ماهگی در مقایسه با کودکان سالم در همان سن 

مشاهده شد.
پژوهشگران همچنین خاطرنشان کردند که حساسیت به آلرژن های 
غذایی در کودکان مبتلا به درماتیت آتوپیک در قبل از یک سالگی و 4 
سالگی بیشتر بود، در حالی که آلرژی مایت و IgE در 2 و چهار سالگی 
ریزی است که  به حشرات  آلرژیک  واکنش  مایت ،  آلرژی  بود.  بیشتر 

معمولا در قسمت هایی از منزل که غبار وجود دارد، زندگی می کنند.
برای  خطر  عوامل  بزرگترین  به عنوان  مادر،  آتوپی  و  غذایی  آلرژی 
درماتیت آتوپیک در کودکان 6 ماهه شناسایی شد، با این حال، برای 
افراد 2 و چهار ساله، عوامل خطر اصلی سطوح ویتامین دی و آلرژی 

مایت بود.

دویدن یکی از ورزش هایی است که بدون نیاز به امکاناتی خاص، می تواند تاثیر قابل توجهی بر سلامت 
جسم و روان انسان ها داشته باشد.

در این مقاله به این موضوع خواهیم پرداخت که چطور با ایجاد انگیزه برای خودمان ورزش را به یک عادت 
روزمره تبدیل کنیم و از آن مهم تر چطور بتوانیم محدودیت های ذهن مان را پس بزنیم و روز به روز پیشرفت 

بیشتری در دویدن داشته باشیم.
متخصصان بر این باور هستند که شرکت در مسابقات مختلف می تواند مهمترین عامل انگیزه برای 

افزایش مسافت دو و سرعت باشد.
به گفته آنها اگرچه در این مسابقات، دوندگان حرفه ای شرکت می کنند که هدفشان ایستادن بر سکوی 
قهرمانی است اما انگیزه اغلب قریب به اتفاق شرکت کنندگان در این مسابقات عبور از محدودیت هایی است 

که دارند.
برای همین است که افراد عادی هم می توانند در این مسابقات ثبت نام کنند و خود را به چالش بکشند. 
در این میان، مسابقات دوی استقامت از جایگاهی ویژه برخوردار است و شرکت در آن ها می تواند در انگیزه  

بخشیدن به دوندگان عادی و آماتور کمک به سزایی باشد.
بر خلاف بسیاری از مسابقات دیگر، در دوی استقامت نه قهرمانی و کسب مقام بلکه تنها عبور از خط 

پایان هدف و چالشی است که دونده برای خود تعریف می کند.
در واقع صرف تمام کردن یک مسابقه، مهمترین انگیزه ای است که یک دونده دارد و به این ترتیب است که 

در مسابقات استقامتی »رقابت« نه با افراد دیگر بلکه با »محدودیت ها و ترس های خودمان« است.
به همین دلیل است که در اغلب موارد، حس و حال شرکت کننده ای که به خط پایان می رسد کمابیش 

شبیه کسی است که جزو نفرات برتر قرار گرفته است.
برای این کار دوندگان ابتدا از مسافت های کوتاه تر شروع می کنند. حال باید آرام آرام مسافت و مدت 

دویدن را افزایش دهید و چالش ها انگیزه های جدیدی برای ادامه دادن پیدا کنید.
شرکت در مسابقات انگیزه بالایی ایجاد می کند و در این مسیر تعیین اهداف کوچک، اتفاقات بزرگ را 

رقم می زند.
به گزارش یورونیوز، می توانید با یک مسابقه ساده 5 یا 10 کیلومتری شروع کنید. در ابتدا به فکر زمان 
نباشید، همین که به خط پایان برسید یعنی قهرمان هستید. بعد از کسب موفقیت در مرحله نخست به 

سراغ مسافت های 15 و 21 کیلومتر )نیمه ماراتن( بروید.

چگونه خود را به دویدن تشویق کنیم؟

کارشناس امور خدمات سرپایی و بستری دفتر نظارت و 
پایش مصرف فرآورده های سلامت سازمان غذا و دارو گفت: 
در بیمارانی که با اصلاح جامع سبک زندگی قادر به کاهش 
وزن خود تا میزان هدف که عموما کاهش حداقل 5 درصد از 
وزن کل بدن بعد از سه الی شش ماه است، نباشند، درمان 

دارویی پیشنهاد می شود.
دکتر الناز ذوقی با بیان اینکه چاقی، یک بیماری مزمن 
محسوب می شود که شیوع آن در سطح جهانی رو به افزایش 
است و از عوامل اصلی وضعیت نامطلوب سلامت در اکثر 
چاقی  اولیه  مدیریت  گفت:  می شود،  محسوب  کشورها 
شامل یک مداخله جامع در سبک زندگی است؛ ترکیبی از 
رژیم غذایی، ورزش و اصلاح الگوی رفتاری برای همه افراد 

چاق نیاز است.
وی پیشنهاد کرد: هر فرد لازم است به صورت اختصاصی 

در مورد رژیم غذایی، ورزش و اهداف کاهش وزن خود از 
متخصص تغذیه مشاوره دریافت کند؛ چرا که مولفه اصلاح 
تسهیل  را  ورزش  و  غذایی  رژیم  از  پیروی  رفتاری  الگوی 
می کند. این متخصص داروسازی بالینی با توضیح اینکه 
منظور از درمان دارویی چاقی، داروهایی هستند که تاییدیه 
سازمان غذا و دارو برای کاهش وزن را دارند، افزود: از جمله 
از  آگونیست های گیرنده GLP-1 که گروهی  این داروها 
داروهای شیمیایی هستند و این گروه از داروهای درمان 
چاقی که فقط به صورت تجویز پزشک و با در نظر گرفتن 
موجب  و  هستند  مصرف  قابل  بیماران  زمینه ای  شرایط 
افزایش ترشح انسولین، کاهش میزان گلوکاگون، تاخیر در 

تخلیه معده و کاهش اشتها می شوند.
به گفته کارشناس دفتر نظارت و پایش مصرف فرآورده های 
برای  ابتدا  در  که  داروها  این  دارو،  و  سلامت سازمان غذا 

درمان دیابت نوع 2 تایید شدند با مکانیسم هایی که باعث 
در  خوبی  پتانسیل  می شوند،  دیابت  در  خون  قند  بهبود 

کاهش وزن دارند.
دکتر ذوقی همچنین گفت: استفاده از داروهای مذکور 
بعنوان دارو درمانی بویژه برای درمان چاقی در افراد مبتلا به 
دیابت، علی رغم وجود عوارض جانبی، نیاز به تزریق و هزینه 
بالا، بدلیل بهبود قند خون و در عین حال کاهش وزن، 

هزینه-اثربخشی دارد.
این  پایان گفت:  و دارو، وی در  بنابر اعلام سازمان غذا 
گروه از داروهای شیمیایی بصورت تزریق زیرجلدی روزانه 
یا هفتگی مصرف می شوند و عوارض جانبی آنها بیشتر 
عوارض گوارشی شامل تهوع و استفراغ و اسهال است که 
غالبا شدت وقوع آن توسط بیماران قابل تحمل بوده و به 

مرور بهبود می یابد.

داروی درمان چاقی چیست و به چه کسانی توصیه می شود؟
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رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

آستان بانوی کرامت بنیان گذار جایزه 
دختر برتر مسلمان شود

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت: اگر آستان مقدس 
بانوی کرامت بتواند بنیان گذار جایزه دختر برتر مسلمان باشد و حرکتی را در برابر 
حرکتی که غرب در برجسته سازی بعد مادی دختران قرار می دهد انجام دهد 
خیلی مؤثر خواهد بود و ما می توانیم دختر شایسته مسلمان را در ابعاد مختلف 

معرفی کنیم و شایسته است که قم پرچم دار این کار شود.
حجت الاسلام محمدحسن ذاکری رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
حرم  میزبانی  به  که  کرامت  دهه  هماهنگی  نشست  نخستین  در  قم،  استان 
بانوی کرامت در پژوهشکده علامه طباطبایی برگزار شد، راهپیمایی روز قدس را 
پرشورترین راهپیمایی سال های اخیر دانست و اظهار کرد: حضور به هنگام مردم 
که صحنه را خوب می شناسند، برگ زرین جدیدی در تاریخ معاصر ثبت کرد و 
شور و اشتیاق مردم در اطاعت از اوامر ولی فقیه مثال زدنی بود و خدا را از این بابت 
شاکریم.  وی با بیان اینکه چندین سال است که دهه کرامت به ابتکار قم برگزار 
می شود و شورای هماهنگی تبلیغات هم ستاد ملی دهه کرامت را تشکیل می دهد، 
گفت: سال گذشته حضور مؤثر معاونت فرهنگی حرم در جلسات تهران باعث شد 
که روز میلاد حضرت معصومه )س( در کشور حرکت گسترده و کم سابقه ای صورت 

گیرد و تحرک خوبی در گستره شهرها تا دل روستاها صورت گرفت.
 رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم لازمه تداوم این حرکت را 
تزریق محتوای خوب از قم به ستاد دهه کرامت کشوری دانست و گفت: استان 
قم در هم افزایی مسئولان و نهادهای فرهنگی در عملیات میدانی و مراسم ها نمونه 
است و باعث شده مراسم ما مثال زدنی باشد و در رتبه های اول و دوم کشور باشیم. 
*رویکرد شعار دهه کرامت با محوریت دختران غزه باشد وی با بیان اینکه با توجه به 
شرایطی که در غزه و فلسطین می گذرد خوب است که رویکرد شعار دهه کرامت 
را به این سمت ببریم تا بتوانیم جهان اسلام را تحت تأثیر قرار دهیم، افزود: علاقه 
به حضرت معصومه در کشورهای منطقه خاص است و انس خوبی دارند بنابراین 
باید یک حرکت و جنبش دخترانه از قم در سطح بین المللی ایجاد کنیم. ذاکری 
افزود: اگر آستان مقدس بانوی کرامت بتواند بنیان گذار جایزه دختر برتر مسلمان 
باشد و حرکتی را در برابر حرکتی که غرب در برجسته سازی بعد مادی دختران قرار 
می دهد انجام دهد خیلی مؤثر خواهد بود و ما می توانیم دختر شایسته مسلمان 
را در ابعاد مختلف معرفی کنیم و شایسته است که قم پرچم دار این کار شود. وی با 
بیان اینکه باید شعار نویی را متناسب با زمان برای دهه کرامت امسال تعیین کنیم، 
افزود: باید ظرفیت هایی که در حوزه دختران در کشور وجود دارد به قم متصل شود 
زیرا در استان های مختلف گروه هایی را داریم که تخصصی در حوزه دختران کار 
می کنند و باید این گروه ها به قم متصل شوند تا در طول سال این چشمه ساری و 
جاری باشد و از برکاتش استفاده کنیم . رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
استان قم افزود: باید جشنواره های دخترانه هنری، ورزشی، قرآنی و سایر عرصه ها 

تعریف شود و از ظرفیت رسانه ملی نیز برای ترویج آن استفاده کنیم.

معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت :

قم میزبان تولیت های اعتاب مقدس 
جهان اسلام خواهد بود

معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت با اشاره به اینکه حرم قم در اواسط دهه 
کرامت میزبان تولیت های اعتاب مقدس جهان اسلام خواهد بود، گفت: امسال 
هم اعزام سفیران کریمه به استان ها و کشورهای دنیا در دستور کار است و در کنار 
آن نواختن زنگ کرامت در سطح مدارس هم زمان با میلاد حضرت معصومه و روز 
دختر، تولید و اجرای برنامه های رسانه ای در رسانه ملی و فضای مجازی برپایی 
مواکب و ایستگاه های خدمت رسانی به زائران کریمه اهل بیت )س( در حریم حرم 

و خیابان های شهر را خواهیم داشت.
در  گذشته  شب  شب  یکشنبه  مشرف   احمد  سید  حجت الاسلام والمسلمین 
نخستین نشست ستاد بزرگداشت دهه کرامت که در پژوهشکده علامه طباطبایی 
حرم بانوی کرامت برگزار شد، به تشریح برنامه های حرم حضرت معصومه )س( در 
دهه کرامت پرداخت و اظهار کرد: جشن های دهه کرامت با جشن شب و روز میلاد 
آغاز می شود و در اواسط دهه کرامت حرم مطهر قم میزبان تولیت های اعتاب مقدس 
جهان اسلام خواهد بود. وی با اشاره به شعاری دهه کرامت سال گذشته که »حضرت 
معصومه )س( بهترین دختر دنیا« بود گفت: با توجه لزوم ارائه الگویی مناسب و 
شایسته برای دختران این شعار انتخاب شد؛ ولی این شعار نیاز به اقداماتی عملی و 
گسترده دارد تا شاهد تحول فرهنگی در سطح جامعه به ویژه جامعه دختران باشیم.  
معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه سال گذشته اعزام کاروان 
سفیران کریمه را به 28 استان کشور و تعدادی از کشورهای خارجی داشتیم گفت: 
امسال هم اعزام سفیران کریمه به استان ها و کشورهای دنیا در دستور کار است و در 
کنار آن نواختن زنگ کرامت در سطح مدارس هم زمان با میلاد حضرت معصومه و 
روز دختر، تولید و اجرای برنامه های رسانه ای در رسانه ملی و فضای مجازی برپایی 
مواکب و ایستگاه های خدمت رسانی به زائران کریمه اهل بیت )س( در حریم حرم 
و خیابان های شهر را خواهیم داشت. وی با اشاره به برگزاری رویدادهای هنری و 
فرهنگی با محوریت شخصیت شناسی حضرت معصومه سلام الله علیها در ایام دهه 
کرامت گفت: یکی از اتفاقاتی که باید رقم بخورد ترویج و گسترش فرهنگ زیارت 
است که می تواند موجب تحول فرهنگی در جامعه شود. مشرف گفت: برگزاری کنگره 
بین المللی دختران تمدن ساز با حضور دختران جهان اسلام و محور مقاومت، اجرای 
پویش مهر فاطمی و ارائه خدمات اجتماعی مانند اهدای جهیزیه و آزادی زندانیان 
دارای جرایم مالی و دیگر خدمات اجماعی که موردنیاز امروز جامعه است و در حال 
برنامه ریزی است.  وی افزود: برگزاری محافل ادبی و شب شعر فاطمی، کرسی ملی 
تلاوت فاطمی، رونمایی از آثار و تولیدات فرهنگی، ادبی و هنری که در سطح استان و 
کشور اتفاق می افتد، برپایی نشست های علمی پژوهشی با موضوع زیارت و شخصیت 
حضرت معصومه )س(، علی بن موسی )ع( و خاندان موسی بن جعفر )ع( و اجرای 
طرح های زیارت به نیابت و زیارت اولی ها از دیگر برنامه های حرم مطهر در دهه 
کرامت خواهد بود. معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت با اشاره به حضور هم افزا 
و همیار دستگاه های استانی، کشوری و بین الملی برای تحقق برنامه های شایسته 
در ایام دهه کرامت، گفت: جشن میلاد حضرت معصومه )س( و امام رضا )ع( باید به 
صورتی که شایسته مقام اهل بیت )ع( باشد رقم بخورد و این با حضور و هم افزایی همه 

ظرفیت های موجود رقم خواهد خورد.

فرمانده سپاه استان قم  مطرح کرد:

برنامه ریزی دشمن برای ترویج 
ضد ارزش ها در جامعه اسلامی 

فرمانده سپاه استان قم با بیان اینکه گره های ذهنی جوانان باید با گفت وگو و 
برنامت ریزی باز شود، گفت: دشمن برای ترویج ضد ارزش ها در جامعه اسلامی 
برنامه ریزی و هزینه می کند بنابراین ما هم باید برنامه داشته باشیم و هزینه کنیم و 

در کنار هم قرار بگیریم تا بتوانیم به نتیجه مطلوب برسیم.
محمدرضا موحد یکشنبه شب گذشته در نخستین نشست هماهنگی دهه کرامت 
که به میزبانی حرم بانوی کرامت در پژوهشکده علامه طباطبایی )ره( برگزار شد، 
طی سخنانی اظهار کرد: باید هماهنگی و هم افزایی بیشتری صورت گیرد تا بتوانیم 
از موازی کاری جلوگیری کنیم و از اعتبارها، ظرفیت ها، نیروی انسانی و امکاناتی 
که هست استفاده حد اکثری ببریم. وی گفت: دشمن برای ترویج ضد ارزش ها در 
جامعه اسلامی برنامه ریزی و هزینه می کند بنابراین ما هم باید برنامه داشته باشیم 
و هزینه کنیم و در کنار هم قرار بگیریم تا بتوانیم به نتیجه مطلوب برسیم.  فرمانده 
سپاه علی بن ابیطالب قم بر لزوم باز کردن گره های ذهنی جوانان با گفت وگو و پاسخ 
به شبهاتشان تأکید کرد و گفت: ایام میلاد حضرت معصومه )س( فرصت مناسبی 
برای گفت وگو با جوانان است و باید از این فرصت ها استفاده کنیم. وی ادامه داد: 
شور و نشاط خوب است ولی کافی نیست بنابراین باید جهاد تبیینی که مورد تأکید 
مقام معظم رهبری است را در این ایام با موضوعاتی که مربوط به دختران است فعال 

و زمینه ارتباط جوانان و نوجوانان را با مساجد و مراکز فرهنگی فراهم کنیم.

مدیرکل جدید تامین اجتماعی قم معارفه شد

»موسوی« جانشین »عاشوری« شد
سیدعلی موسوی مدنی طی مراسمی با حضور معاونان سازمان تامین اجتماعی و 
مدیران استان قم، به عنوان مدیرکل جدید تامین اجتماعی قم معارفه و از خدمات محمد 

عاشوری مدیرکل سابق قدردانی شد.
معاون فرهنگی اجتماعی و زیارت استانداری قم در این مراسم گفت: در خیلی از 
مسائل تامین اجتماعی مانند سایر دستگاه های دولتی خلأهای قانونی وجود دارد که 
این مساله به طور حتم تنش ها، چالش ها و مشکلات متعددی به وجود می آورد.ابوالقاسم 
مقیمی با بیان این که بعضی وقت ها قانون خلاف عدالت و عرف است، افزود: چرخاندن 
و نرم کردن قانون به سمت مردم و کاهش فشار و مشکلات خیانت به آیندگان نیست، بلکه 
خدمت به مردم است.وی تاکید کرد: در مقابل نیازمندی های جاری مردم در خلأهای 
قانونی، قانون را به سمت مردم بچرخانیم تا حل مشکلات مردم تسریع شود.به گفته وی، 
مجموعه تامین اجتماعی استان قم در 2 سال گذشته به خوبی درخشیده و امیدواریم این 

حرکت شتابنده رو به رشد ادامه یابد.ه
مچنین مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم گفت: انجمن ها و تشکل های کارگری 
و کارفرمایی در استان قم همراهی و هماهنگی خوبی با تامین اجتماعی دارند و البته 
همچنان انتظاراتی نیز وجود دارد.وحید وزیری راد افزود: در 2 سال گذشته با تلاش های 
تامین اجتماعی مساله حاد و خاصی در این زمینه نداشتیم و با تعامل مناسبی که وجود 

داشت به موفقیت های خوبی در بخش های مختلف رسیدیم.
مدیرکل جدید تامین اجتماعی قم نیز در این مراسم ابراز امیدواری کرد: با مشارکت 
همکاران بتوانیم ماموریت هایی که به عهده تامین اجتماعی است را انجام دهیم؛ ایجاد 
آرامش بین بیمه شده ها، مستمری بگیران و کارفرمایان مهم ترین وظیفه ماست.سید 
علی موسوی مدنی افزود: تلاش داریم نیروهای مزدبگیر و شاغل را تحت پوشش تامین 
اجتماعی قرار دهیم که تحقق این امر نیازمند کمک تشکل هایی است که به عنوان 

شرکای سازمان فعال هستند.
وی تصریح کرد: اگر نیروی کاری در استان باشد که هنوز بیمه نشده یکی از تکالیف 
قانونی و شرعی ما همین است تا بتوانیم چتر پوشش تامین اجتماعی را تا نقاط دور استان 
گسترش دهیم.وی ادامه داد: فرار بیمه ای واقعیت است و آمار مختلفی در این زمینه ارائه 
می شود که افرادی در کشور هنوز بیمه نیستند و بخشی از این افراد در استان قم حضور 
دارند.به گفته موسوی، 60 هزار مستمری بگیر در قم وجود دارند و تلاش می کنیم حقوق 

این قشر را به موقع پرداخت نماییم.همچنین 
در این جلسه مدیرکل سابق تامین اجتماعی قم گفت: در 2 سال گذشته سعی شد با 
شناخت نقاط قوت و ضعف سازمان اقدام های لازم را برنامه ریزی و اجرایی نماییم.محمد 
عاشوری افزود: در جهت بهبود جایگاه سازمان در حیطه تشکل های مرتبط و مراجع 
قانونی، حل و فصل پرونده های بیمه ای و نظارت بر افزایش نامتعارف دستمزدها تلاش 
شد به گونه ای که در حال حاضر پرونده خاصی در مراجع نداریم و سعی کردیم با استفاده 

از ظرفیت های داخلی موضوع ها را حل و فصل کنیم.
وی اضافه کرد: تلاش در جهت تحقق برنامه ریزی عملیاتی در تمامی حوزه ها که امسال 
به سرانجام می رسد، توانمندسازی نیروهای انقلابی به ویژه ایثارگران، استفاده بهینه از 
ظرفیت اضافه کاری همکاران، انجام بیش از 50 برنامه بزرگ فرهنگی و اطلاع رسانی و 
کاهش چشمگیر میزان شکایات در مراجع نظارتی به ویژه سازمان بازرسی از دیگر اقدام 
ها بوده است.وی ادامه داد: تشکل های بسیار همراه و متخصصی در استان قم داریم که 

شرکا و حامی سازمان هستند و این مساله ظرفیت بسیار خوبی است.ع
اشوری بیان کرد: سازمان تامین اجتماعی در تلاش است در کنار دولت و مدیران 
خدمت شایسته ای در عین امانتداری به مردم ارائه دهد که بی شک این مساله با درایت 

مدیران محقق خواهد شد.
 

منتخب قم در مجلس دوازدهم: 

شهرک سلامت قم جهشی در نظام 
بهداشت و درمان کشور ایجاد می کند

منتخب مردم قم در مجلس دوازدهم گفت: پروژه شهرک سلامت قم جهشی در نظام 
بهداشت و درمان کشور ایجاد می کند 

محمد منان رئیسی منتخب مجلس دوازدهم پس از بازدید از بخش هایی از بیمارستان 
هزارتختخوابی قم در گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: این پروژه جزء پروژه های ویژه نه فقط 
استان قم بلکه کل کشور محسوب می شود. انشا الله وقتی پروژه به بهره برداری برسد 
بزرگ ترین مجموعه بیمارستانی کشور خواهد بود. بیمارستان هزارتختخوابی در ایران 

بی سابقه است و امکانات و مقیاس پروژه آن را بسیار خاص و ویژه می کند.
پروژه قم فراملی است

رئیسی در ادامه با اشاره به اینکه این پروژه ظرفیت فراملی دارد، ادامه داد: در واقع این 
پروژه با مقیاس و متراژی که دارد فرااستانی محسوب می شود و حتی می تواند فراملی 
باشد. به این معنا که داوطلبانی از دیگر کشورها داشته باشد و به شکل توریستی نیز 
عمل کند. تمهیداتی هم برای این منظور در پروژه پیش بینی شده است. وی افزود: این 
پروژه صرفاً بیمارستان نیست، بلکه یک شهرک است و هتل، مرکز خرید، دانشگاه و دیگر 
امکانات برای این پیش بینی شده است.رئیسی تأکید کرد: ان شاءالله اگر موانع کوچکی 
که وجود دارد رفع شود، جهش قابل توجهی در مجموعه بهداشت و درمان کل کشور اتفاق 

می افتد.
وظیفه ما حمایت از این پروژه ها است

وی در پاسخ به این سؤال که چگونه می توان از چنین پروژه هایی حمایت کرد ادامه داد: 
چنین پروژه ای حتماً به نظام سلامت کشور کمک می کند. البته من نگاه تمدنی دارم و 
بیشتر مشتاق هستم تا در کنار چنین پروژه هایی که تمرکز آن درمان است، مسائل مرتبط 
با پیشگیری و اصلاح سبک زندگی مردم را نیز دنبال کنیم، یکی از کارهای اصلی مجلس 
ریل گذاری برای اصلاح سبک زندگی مردم است. گرچه به خاطر طب مدرن توفیقات 
زیادی داشتیم؛ اما این سبک زندگی کلان شهرنشینی معضلاتی هم به وجود آورده است. 
آمار بالای بیماری های قلبی، فشارخون، دیابت و... نتیجه این نوع سبک زندگی است و به 
همین دلیل باید تلاش های مبنی اصلاح سبک زندگی هم صورت بگیرد تا ان شاءالله این 
بیمارستان ها ورودی نداشته باشد؛ اما درهرصورت باتوجه به وضعیت فعلی کشور چنین 

پروژه هایی لازم است و وظیفه ما هم این است که از آن ها حمایت کنیم.
اقشار کم درآمد چگونه از خدمات بیمارستان خصوصی بهره مند می شوند؟ 

اما نکته دیگری که در پروژه بیمارستان هزارتختخوابی وجود دارد چگونگی دسترسی 
اقشار مختلف به خدمات آن است، رئیسی در پاسخ به این سؤال که برای استفاده اقشار 
کم درآمد از امکانات مجموعه چه برنامه ای دارید، گفت: در صحبتی که با سرمایه گذار 
داشتم این طور برنامه ریزی شده که 60 درصد خدمات مجموعه برای اقشار ضعیف تر 
باشد و 40 درصد آن برای دهک های ثروتمندتر جامعه است، باید راه هایی پیش بینی 
شود که تفاوت هایی در تعرفه های خدمات برای 60 درصد ضعیف تر وجود داشته باشد، 
دولت نیز می تواند با دادن سوبسید )یارانه( مشارکت کند تا مردم بتوانند با هزینه کمتری 
از خدمات درمانی بهره مند شوند. منتخب مردم قم در دوازدهمین دوره مجلس دوازدهم 
ادامه داد: از سوی دیگر حوزه آموزش وپرورش نیز مشکلاتی دارد و بودجه ای که صرف آن 
می شود باید مثل حوزه بهداشت و درمان روی آن تجدیدنظر و اصلاحاتی صورت گیرد ما 
هم به اندازه سهم خود یعنی یک - دویست ونودم در مجلس، تلاش می کنیم که اصلاح در 

این حوزه ها انجام شود.
 

مدیرکل گمرکات استان قم:

کفش از مهمترین کالاهای صادراتی قم است
مدیرکل گمرکات استان قم گفت: کفش و صندل از مهمترین کالاهای صادراتی قم 
به بازارهای جهانی است و در طول سال های اخیر ارز آوری خوبی برای استان به همراه 

داشته است. 
اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی افزود: در همین رابطه، گزارش جمع بندی صادرات 
انجام شده از گمرکات استان قم در 12 ماهه سال 1402 نشان می دهد، کفش و صندل 

پس از سرب و گرانول در رتبه سوم کالاهای صادراتی استان قرار دارد.
وی ادامه داد: طی مدت یاد شده 13 هزار و 320 تُن انواع مختلف و متنوع کفش و 
صندل به ارزش 23 میلیون و 627 هزار و 202 دلار از گمرکات استان قم به کشورهای 
هدف صادر شده  که این آمار نشان دهنده موفقیت فعالان صنعت کفش قم در حوزه 

تجارت است.
وی با اشاره به آمادگی کامل گمرکات قم برای همکاری با صادرکنندگان کفش استان، 
ادامه داد: فعالان این صنعت تلاش دارند تا در سال جاری علاوه بر حفظ بازارهای موجود، 
در بازارهای جدیدی نیز برای عرضه محصولات تولیدی خود حضور داشته باشند و در 

همین رابطه برنامه ریزی های لازم انجام شده است.
دریکوندی با بیان این که 70 درصد کفش ماشینی کشور در قم تولید می شود گفت: 
کفش ماشینی از جمله خوشه های صنعتی موفق در قم است و فعالان این حوزه با 
استفاده از ظرفیت های قابل  توجه استان در صنعت کفش، محصولات تولیدی خود را به 

بازارهای داخلی و بین المللی صادر می کنند.

هنگامه ای  و  بندگی  جشن  فطر  سعید  عید   
متعالی برای مومنانی است که با درک حقیقت ماه 
ضیافت به فطرت الهی خویش بازگشتند؛ بندگانی 
شایسته که در نبرد با هواهای نفسانی، پیروز و در 
عید طهارت به دور از هر گونه گناه و پلیدی در 
پیشگاه خالق خویش حاضر شدند و زنگار گناه را 

از قلب هایشان زدودند. 
نخستین روز ماه شوال در فرهنگ اسلامی به 
عنوان عید فطر و جشن بازگشت به فطرت شناخته 
می شود. مسلمان در طول یک ماه روزه داری و 
ارتباط نزدیک با خدای متعال و استغفار از گناهان 
به تصفیه روح و جان خویش همت گماشته و از 
تمام آلودگی های ظاهری و باطنی که بر خلاف 
فطرت  به  و  کرده  پاک  را  خود  آنهاست،  فطرت 
واقعی خود بر می گردند. امام علی)ع( در اینباره 
می فرماید: »این عید کسی است که خدا روزه اش 
را پذیرفته و نماز او را ستوده است و هر روز که خدا 

نافرمانی نشود، آن روز عید است.«
می  متولد  نو  از  آدمی  گویی  فطر،  عید  روز  در 
شود. روزه داران در پایان یک ماه عبادت و بندگی با 
ضیافت الهی وداع می کنند و در جوار رحمت حق 
به سعادت ابدی و جاودان می رسند و پاداش صبر 
و اطاعت خویش را از خالق بی همتا می گیرند. 
شیخ مفید می نویسد: »اینکه روز اول ماه شوال 
عید اهل ایمان قرار داده شده است، به خاطر این 
است که آنان برای قبولی اعمالشان در ماه رمضان 
خوشحالند و از اینکه خداوند متعال گناهانشان را 
بخشیده و بر عیب های آنان پرده کشیده و مژده و 
بشارت از طرف خداوند رسیده است که ثواب های 
بسیاری برای روزه داران عطا خواهد کرد و از اینکه 
مؤمنین در اثر تلاش های شب و روز ماه مبارک 
رمضان چند مرحله به قرب الهی نزدیک شده اند، 

حالت سرور و نشاط دارند.«  
مراتب روزه داران در عید فطر

استقبال مسلمانان از روز عید فطر یکنواخت و 
مساوی نیست زیرا هر مومنی نسبت به معرفت و 
ایمان خود به این عید بزرگ و با عظمت می نگرد و 
از آن بهره می گیرد. زمینه ها، مراتب ایمان و عوامل 
دیگری در نگرش و انگیزه افراد دخالت دارد. در 
واقع عالی ترین مرتبه استقبال کنندگان از عید فطر 
از آن روزه داران عارفی است که لذت ندای خدای 
جل جلاله، رنج گرسنگی و تشنگی و شب زنده 
داری را از یاد آنان برده و با شوق و شکر بلکه با وجد 
و سکر آن را پیشواز کرده در سرعت سیر و سلوک 
و پیشروی به سوی خیر، جدیت به خرج داده و از 

عمق جان به ندای رب لبیک گفته اند.

ابعاد اقتصادی و اجتماعی عید فطر
فطر  عید  اجتماعی  و  اقتصادی  ابعاد  درباره 
می توان به پرداخت زکات فطره به عنوان عاملی 
ارزشمند برای فقرزدایی، توسعه اقتصادی و حل 
اشاره  اسلامی  جامعه  در  اجتماعی  مشکلات 
کرد. افزون بر اینکه در کنار کمک به مستمندان 
در  فطره  زکات  برای  نیز  دیگری  مصرف  موارد 
اسلام منظور شده که از جمله آن ها احیای روحیه 
بهداشتی،  وضع  به  رسیدگی  تعاون،  و  همیاری 
پرداخت  با  است.  مسلمانان  فرهنگی  و  درمانی 
زکات ارتباط انسان با همنوعان خویش مستحکم تر 
می شود و در واقع اهل یقین زمینه رشد و هدایتی 
را که در ماه رمضان پیدا کرده است، تکمیل می 
کند. باید دانست عید فطر روز خیرات عمومی برای 
مسلمانان به شمار می رود. همچنین با این بودجه 
را  اعتقادات مسلمانان  و  باورهای دینی  می توان 
تقویت و افرادی را که در معرض شبهات و وسوسه 

های دشمنان قرار دارند، یاری کرد.
گذشته از اینها، پرداخت زکات فطره که با نیت 
عبادت و تقرب به خدای متعال انجام می شود، 
به  رسیدن  برای  مادیات  از  گیری  بهره  نوعی 
معنویات است. خدای متعال می فرماید: »همانا 
رستگار شد کسی که با پرداخت زکات، خود را تزکیه 
نمود و آنکه نام پروردگارش را یاد نموده و سپس نماز 

خواند.«
تعظیم شعائر اسلامی

های  ویژگی  از  دیگر  یکی  الهی  شعائر  تعظیم 
عید سعید فطر است. شعار تکبیر، تهلیل، تحمید 
و تقدیس از جمله اعمالی به شمار می رود که به 
روز عید جلوه خاصی می بخشد. پروردگار متعال 
می فرماید: »هر کس شعائر الهی را بزرگ دارد، 
این کار نشانه تقوای دل هاست.« مسلمان مومن 
باید از راه های مختلف ندای حیاتبخش توحید را 
به گوش جهانیان برساند، که یکی از آن راه ها بیان 
می  )ص(  خدا  رسول   . است  مذهبی  شعارهای 
فرماید: »عیدهای فطر و قربان را با شعارهای لا اله 
الا الله و الله اکبر و الحمدلله و سبحان الله زینت 

دهید.«
وحدت مسلمانان در عید فطر

اجتماع روز عید فطر می تواند در پیوند و همدلی 
مسلمانان نقش آفرین باشد. آنان در گردهمایی 
روز عید فطر و قرار گرفتن در کنار هم، از نظرات، 
مشکلات و گرفتاری های همدیگر آگاه می شوند. 
در این روز کینه ها تبدیل به دوستی و همدلی می 
شود و مؤمنان در یک صف واحد احساس اتحاد و 
نزدیکی بیشتری به همدیگر می کنند. عید فطر 

همچنین حکایت از پیوند معنوی انسان با خدای 
ارتباط  گر  حکایت  دیگر  طرف  از  و  دارد  خویش 
وی با هم کیشان خود است. خطبه های نماز عید 
فطر، بهترین درس های معنوی را به نمازگزاران می 
آموزد و آنان را به وحدت و یکرنگی دعوت می کند. 
این نماز در واقع فراخوانی برای درک و گسترش 
فضیلت های اسلامی است که مسلمانان با علاقه 
ای فراوان در آن شرکت می کنند و از تعالیم آسمانی 
اش بهره مند می شوند. امام سجاد )ع( روز عید 
همیاری  و  اجتماع  و  شادی  و  جشن  روز  را  فطر 
مسلمانان نسبت به یکدیگر می داند و می فرماید: 
»پروردگارا! ما به سوی تو برمی گردیم در روز عید 
فطرمان که آن را برای اهل ایمان روز عید و شادی 
و برای اهل ملت خودت روز اجتماع و همیاری قرار 

دادی.«
عید فطر و حرکت های سیاسی

آنچنان  فطر  عید  روز  اجتماع  تاریخ،  طول  در 
مهم و تحول آفرین بوده که رهبران سیاسی نیز 
از آن بهره گرفته اند. در این میان حرکت معنوی، 
اجتماعی و سیاسی امام رضا )ع( برای نماز عید 
اهمیت خاصی در تاریخ اسلام دارد. این حماسه 
جاویدان نشان می دهد که اگر پیشوایان معصوم 
)ع( و بزرگان دین و در جوامع مسلمان فرصت می 
یافتند و می توانستند از مناسبت های عید فطر 
و قربان بهره برداری کنند، چه نتایج پرباری برای 
مسلمانان داشت. توجه به حکومت جهانی ظلم 
ستیز و عدالت گستر از مهمترین مسایل مربوط به 
عید بزرگ فطر است و مسلمانان در سراسر دنیا باید 
به این نقطه برسند که با اتحاد و یکپارچگی برای 
تحقق آرمان مقدس اسلام دست استکبارستیزان 
را از تصرف کشورهای مسلمان قطع کنند و اقتدار 
اسلام را به رخ جهانیان بکشانند. عید سعید فطر با 
دمیدن روح امید نشان می دهد، اسلام این توانایی 
و شایستگی را دارد که مشکلات مسلمانان را چاره  
جویی کند و شالوده جامعه ای یکپارچه را پی ریزد 
و این مهم با تلاش مستمر قابل دستیابی است. 
مسلمانان باید با مراقبت و حراست از آثار معنوی 
ماه رمضان به نهادینه کردن فضایل آن بپردازند تا 
در زندگی روزمره خویش با اراده ای محکم و استوار 

در مقابل آسیب ها ایستادگی کنند.
پی نوشت ها:

1( نهج البلاغه، حکمت 428
2( امالی شیخ صدوق، ص 100

3( مسار الشیعة، ص 30
4( برگرفته از المراقبات، ص 334

5( تفسیر المیزان، ذیل آیه 14 سوره اعلی

مرجع تقلید شیعیان گفت: مهمترین وظیفه ما بعد از ماه مبارک رمضان، 
حفظ دستاورد این ماه پربرکت است؛ همان طوری که ذات اقدس اله به 

همه ما دستور داد شما حافظ نمازتان باشید.
آیت الله عبدالله جوادی آملی در بیان وظیفه روزه داران بعد از ماه مبارک 
رمضان و حفظ دستاوردهای این ماه پربرکت اظهار کرد: مهمترین وظیفه 
ما بعد از ماه مبارک رمضان حفظ دستاورد این ماه پربرکت است؛ همان 
طوری که ذات اقدس اله به همه ما دستور داد شما حافظ نمازتان باشید 
لَواتِ« یا اینها »عَلی صَلَواتِهِمْ یُحَافِظُونَ«، درباره روزه هم  »حافِظُوا عَلَی الصَّ
همین دستور هست! اینها به عنوان تمثیل ذکر می شود نه به عنوان تعیین؛ 
یعنی اگر در قرآن فرمود مواظب نمازتان باشید این اختصاصی به نماز ندارد، 
باید مواظب »عبادت« بود که این عبادت اثر خاص خودش را داشته باشد، 
منتها چون نماز عمود دین است درباره نماز وارد شده است »حافِظُوا عَلَیٰ 
لَوَاتِ« وگرنه روزه هم همین طور است که ما موظفیم حافظ و محافظ  الصَّ
روزه مان باشیم. وی ادامه داد: برای شما عزیزان جوان، خواه طلبه و خواه 
دانشجو، حفظ روزه خیلی سخت نیست که محافظ روزه باشید و آن این 
است که ماهی این سه روز را روزه بگیرید، پنج شنبه اول پنج شنبه آخر و 
مْثالِهَا« اگر کسی 

َ
چهارشنبه وسط ماه، بر اساس »مَنْ جَاءَ بِالْحَسَنَةِ فَلَهُ عَشْرُ أ

یک کار خیر انجام بدهد خدا ده برابر پاداش می دهد، اگر کسی سه روز را 
در ماه روزه بگیرد سه ده روز می شود سی روز، گویا سی روز را روزه گرفته 
است، این می شود جز »صائم الدهر«، ما اگر روزه را در طی سال حفظ 
بکنیم در حقیقت جز محافظان صومیم و جز محافظان ماه مبارک رمضانیم. 
این مرجع تقلید در بخش دیگری از سخنان خود با تبیین مسئله اهمیت دعا 
و نیایش بیان داشتند: حفظ درباره بحث های عبادی حفظ متقابل است نه 
یک جانبه! یک وقت است انسان امانتی مانند یک ظرف را حفظ می کند 
تا نشکند این حفظ متقابل نیست اما وقتی یک چراغی در دست اوست در 
شب تار این حفظ، حفظ متقابل است یعنی اگر کسی چراغ را مواظب بود 
و آن را حفظ کرد چراغ هم او را حفظ می کند و راه را به او نشان می دهد! 

عبادتها این طور است واقعاً آدم را از هر خطری حفظ می کند.
تاکید بر استمرار دعا و نیایش پس از ماه مبارک رمضان

آیت الله جوادی آملی با تاکید بر استمرار دعا و نیایش پس از ماه مبارک 
رمضان اذعان داشت: ما در ماه مبارک رمضان گذشته از روزه دعا هم 

داشتیم. این مکتب، مکتب دعاست، دعا یک اصل است! در ماه مبارک 
رمضان برای روزش برای شبش برای سحرش برای هنگام افطارش برای 
تمام این فرصتهای مناسب دعای مخصوص دستور داده شده چرا که دعا 
عبادت است و سهم تعیین کننده ای دارد؛ گفتمان با خدا و درخواست از 
خداست و دریافت از خداست در نتیجه این را عرض می کنیم که حفظ ماه 

مبارک رمضان به همین دعاهاست.
وی تصریح کرد: پس بهترین عبادت همان دعاست، ما چرا در دعا کوتاهی 
کنیم چرا دعا نکنیم و چرا از او نخواهیم؟! مگر محتاج نیستیم؟! مگر 
راههای دیگر بسته نیست مگر تنها راه رجوع به او نیست؟! نقش عباداتی 
انسان هست را شکوفا  آنچه در درون  این است که  و روزه  همچون دعا 
می کند، آن وقت هم انسان روزه را حفظ کرده و هم روزه او را حفظ کرده 
است که امیدواریم ان شاء الله تا ماه مبارک رمضان بعدی همه شما عزیزان 

هم حافظان صوم باشید و هم صوم حافظ شما باشد.

آیت الله جوادی آملی:

حفظ دستاوردهای ماه رمضان از مهم ترین وظایف روزه داران است

ضرورت  توجه بیشتر به ابعاد اقتصادی و اجتماعی عید فطر؛

عیدسعیدفطر؛جشنبندگیوبازگشتبهفطرتالهی
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مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت برکالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی:

افزایش قیمت گوشت قرمز تکذیب شد
 

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی هر گونه 
افزایش قیمت گوشت قرمز در بازار را در هفته های آینده تکذیب کرد و گفت: 
دولت تصمیمی بر افزایش نرخ ارز نیمایی و یارانه برای واردات کالاهای اساسی 

کشاورزی ندارد.
مسعود امرالهی افزود: طرح این موضوع که افزایش نرخ دلار بر افزایش هزینه 
های دامداری ها تاثیر گذاشته است صحت ندارد و شایعه است و نهاده های 
دامی با ارز نیمایی 28 هزار و 500 تومان تامین و تحویل دامداران کشور می 

شود.
جهادکشاورزی  وزارت  اساسی  برکالاهای  نظارت  و  بازرسی  دفتر  مدیرکل 
اظهارداشت: ارزی که به سایر کالاهای اساسی برای واردات پرداخت می شود، 
با نرخ 28 هزار و 500 تومانی است و از این رو تغییر نرخ دلار، تاثیری بر قیمت 

تمام شده کالاهای اساسی نخواهد گذاشت.
امرالهی، افرادی را که از افزایش قیمت گوشت قرمز با توجه به افزایش نرخ ارز 
صحبت کرده اند ، کاسبان تحریم نامید و گفت: این افراد برای نمایش خود در 

رسانه ها و فضای مجازی شایعه می کنند.
وی تصریح کرد: ما مشکلی در تامین کالاهای اساسی و ارز برای واردات کالاهای 
و نهاده های دامی نداریم و اظهار نظرهایی مبنی بر افزایش قیمت گوشت در 

هفته های آینده با هدف تشویش بازار و اذهان عمومی مطرح می شود.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی افزود: 
هر گونه تغییر در قیمت کالاهای اساسی بدون مجوز ستاد تنظیم بازار کشور مورد 

تایید نیست و تخلف محسوب می شود.
وی در همین حال از همه تولیدکنندگان و بازرگانان بخش کشاورزی خواست با 
توجه به ارز 28 هزار و 500 تومانی که برای واردات کالاهای اساسی دریافت کرده 

اند، کالاهای شان را قیمت گذاری کنند.
امرالهی با بیان این که برای رفاه حال مصرف کنندگان گوشت قرمز گوسفندی 
در فروشگاه های زنجیره ای و میادین تره بار با قیمت هر کیلوگرم حدود 315 
هزار تومان بسته بندی و لاشه با قیمت حدود هر کیلوگرم 282 هزار تومان عرضه 
می شود، اظهارداشت: در سطح خرده فروشی نیز هر کیلوگرم شقه گوسفندی با 
قیمت بین 450 هزار تا 550 هزار تومان بسته به کیفیت گوشت، خرید و فروش 

می شود.

رئیس سازمان هواپیمایی:

شرایط بسیار سختی
 در صنعت هوایی داریم

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه ما شرایط بسیار سختی در صنعت 
هوایی داریم، گفت: امروز اعلام می کنیم که بیشتر از 90 درصد فرودگاه های ما 

زیر بار پرواز هستند و به 38 مقصد دنیا پرواز مستقیم داریم.
محمد محمدی بخش در نشست خبری ارائه اقدامات و عملکرد وزارت راه و 
شهرسازی در حوزه سفرهای نوروزی 1403 با بیان اینکه رایزنی های لازم برای 
سفرهای نوروزی از دو ماه قبل انجام شد و هماهنگی ها برای امنیت صورت 
گرفت. در خصوص سرخط آوردن هواپیماها هم ما در سال1402 سال سختی 
را در حوزه هوایی داشتیم که به دلیل مشکل در ترخیص قطعات بود، اما با 
هماهنگی هایی که انجام شد زمینه های مختلف برای ایجاد ماموریت وزارت راه 

و شهرسازی صورت گرفت.
وی  ادامه داد: در کل پروازهای نوروزی متوسط تاخیرات کمتر از 15 دقیقه بود. 
ایجاد مرکز پایش سفرهای نوروزی برای سال سوم انجام شده که در این مرکز در 

لحظه سفرها را مدیریت می کردند و ثمره آن ایمنی و امنیت بود
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: جمع کل پروازها در بازه نوروز 27 هزار و 468 
پرواز بود، با جابه جایی سه میلیون و 396 هزار نفر. 21 هزار و 678 پرواز داخلی و
5790 پرواز خارجی داشتیم با اعزام مسافر دو میلیون و 559 هزار در پرواز 
داخلی و 837 هزار نفر در پروازهای خارجی که در جمع نسبت به سال گذشته 
هفت درصد رشد داشتیم. 70 درصدی پروازهای  داخلی و 30 درصد پروازهای 

خارجی بود. 
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری همچنین خاطرنشان کرد: شرایط بسیار 
سختی در صنعت هوایی داریم اما امروز اعلام می کنیم که بیشتر از 90 درصد 

فرودگاه های ما زیر بار پرواز هستند و به 38 مقصد دنیا پرواز مستقیم داریم.
محمدی بخش درباره قیمت گذاری بلیت توضیح داد: رای دیوان عدالت اداری 
مبنای قانونی برای تصمیم گیری در خصوص قیمت بلیت است و تا زمان رای 
دیوان عدالت اداری، مبنا ستاد تنظیم بازار است. 1402 سال آرامی در حوزه 

قیمت بود اما برای 1403 با همین رای بستر آرامی برای تحول است.
معاون وزیر راه و شهرسازی درباره تصمیم گیری ها برای تعیین قیمت جدید بلیت 
هواپیما گفت: درباره قیمت بلیت رای دیوان عدالت اداری مبنی برای تصمیم 
گیری خواهد بود و منتظر تعیین تکلیف دیوان عدالت اداری هستیم و برای سال 

١4٠٣ قیمت ها تعیین شده که اگر تصویب شد اعلام خواهد شد.

رییس سازمان استاندارد:

 استاندارد خودروها را 
مداوم رصد می کنیم

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران گفت: استاندارد خودروهای تولیدی را به 
صورت مداوم رصد می کنیم تا بهبود و اصلاح پیدا کنند و پیگیر حق الناس مردم 

هستیم.
مهدی اسلام پناه در خصوص کیفی سازی خودروها توضیح داد: اعطای گواهی 
نوع خودروها، وظیفه سازمان ملی استاندارد است که سه ساله داده  تایید 
می شد. با توجه به شناختی که از حوزه ی صنعت داشتم این را به سه ماه تقلیل 
پیدا کرد با این کار توانستیم منابع زنجیره را مدیریت کنیم و نظم پذیری را به خود 
واحد تولیدی بدهیم. وی ادامه داد: به مرور به این نتیجه رسیدیم که تعداد زیادی 
از این خودروهایی که در این زنجیره ها توسط بعضی از تولیدکننده ها تولید 

می شود، سرشار از عیوب پرتکرارند.
رئیس سازمان استاندارد، با بیان اینکه حق الناس مردم گردن ماست، ادامه داد: 
خانواده ی مردم، سرنشینان این خودرو هستند در ناوگان می چرخد، باید یک 
چارچوبی داشته باشد که ما اطمینان حاصل کنیم که این خودرو حداقل اگر 
آپشنال نیست، اما حداقل ها را دارد. به این جمع بندی رسیدیم که تعدادی از 
خودروهای سواری را از مدار تولید خارج کنیم. معاون رئیس جمهور تأکید کرد: 
تولیدکننده باید مقررات فنی تولید، مقررات فنی نهادهایی که به تولید نظارت 
دارند و همچنین استانداردهای داخلی پایبند باشد، اما متاسفانه ما گرفتار 

عارضه ای هستیم که بنگاه هایمان به استانداردهای داخلی هم پایبند نیستند.

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم؛

تعاونیهانمادعدالتاقتصادیهستند

رئیس  مرکز پژوهش های شورای اسلامی  شهر قم گفت : یکی از مهم ترین 
بخش های مشارکت مردم، تعاونی ها هستند، به طوری که شاکله مشارکت مردم 

و عدالت اقتصادی در تعاونی ها نمود پیدا می کند.
به گزارش ندای قم، سید محمد دهناد رئیس پژوهش های شورای شهر قم 
در گفت وگویی در خصوص تبیین شعار سال 1403 گفت: شعاری که هر سال 
توسط مقام معظم رهبری انتخاب می شود، در واقع راهبردی برای کشور است و 
همه مسئولین باید سیاست های کاری خود را بر اساس راهبردهای اصلی تنظیم 
کنند، با توجه به اینکه امروزه مشکل اصلی کشور اقتصاد است، شعار سال هم 

حول مسئله اقتصاد و تولید است.
وی افزود: شعار سال در کنار مسئله تولید، بر مردمی سازی نیز تاکید دارد، در 
دهه های گذشته مسائل راجع به نقش مردم در اقتصاد محل تضاد دو دیدگاه بوده 
است، اولین تفکر مبتنی بر دولت گرایی است و در مقابل آن هم تفکر نئولیبرالیسم 
وجود دارد که از سرمایه داری غرب الگو می گیرد و دولت را صرفا یک داور می داند 
ولی در سیاست کلان کشور اجرای سیاست های اصل 44 قانون اساسی مطرح 

است.
از  گذشته  در  کرد:  اظهار  خصوصی سازی  تعریف  به  اشاره  با  دهناد 
خصوصی سازی تعریف صحیحی وجود نداشته و اگر روح حاکم بر اصل 44 قانون 

اساسی را در نظر بگیریم به جای نقش تصدی گری، دولت نقش حامی و ناظر را 
داشته باشد و شرایط را به گونه ای تعیین کند که علاوه بر تأمین منابع خصوصی، 

منابع عمومی نیز تأمین شود و عملا نقش دولت به درستی تببین شود.
وی ادامه داد: یکی از مهم ترین بخش های مشارکت مردم، تعاونی ها هستند، به 
طوری که شاکله مشارکت مردم و عدالت اقتصادی در تعاونی ها نمود پیدا می کند 
که یک چهارم سهم اقتصاد کشور در اختیار تعاونی ها قرار گیرد و در کنار آن باید به 
بنگاه های اقتصادی کوچک هم توجه شود و تقویت این نوع رویکردها در راستای 

تحقق شعار سال و مردمی کردن اقتصاد است.
لزوم حمایت از بنگاه های کوچک اقتصادی

دهناد بیان کرد:  صرف اینکه به بنگاه های بزرگ اقتصادی توجه شود، صحیح 
نیست و حمایت از بنگاه های کوچک اقتصادی می تواند نقش مفیدتری داشته 
باشد. همانطور که در خیلی از کشورهای این شرایط حاکم است و در کشوری مثل 
آلمان 99 درصد تولیدی ها در کارگاه های کوچک صورت می گیرد و 13 میلیون از 
شاغلین آلمان در کارگاه های زیر 50 نفر کار می کنند و در راستای اصل 43 قانون 

اساسی، شرایط کار باید برای همه فراهم شود و باید به این سمت حرکت کرد.
وی افزود: تعاونی ها می توانند یکی از راهکارهایی باشند که  در بحث جمع کردن 
سرمایه ها، توانمند کردن جامعه و افزایش اشتغال کمک کننده باشند و در بهبود 

شاخص های کلان اقتصادی موثر واقع شوند.
دهناد با توضیح نقش مشارکت مردم در بهبود مدیریت شهری اضافه کرد: 
ارتباطی که بین اقتصاد شهری و کلان است می تواند به بهبود اقتصاد ملی کمک 
کند و شاخصه های اقتصادی را بهبود بخشد، در همین راستا شوراهای شهر به 
عنوان پارلمان های محلی، می توانند کمک کننده مردمی سازی اقتصاد باشند. با 
توجه به اینکه اداره مردم در مدیریت شهری جدی تر شده است، نشانگر پررنگ 
شدن  نقش مردم در تصمیم گیری ها است و سیاست گذاری های از بالا به پایین 

به چالش کشیده می شود.
وی افزود: وقتی مردم در زمینه های مختلف ورود داشته باشند کسب موفقیت  
بیشتر می شود و در مدیریت شهری، نقش مردم در تصمیم گیری های مربوط به 
محله محوری، مسجد محوری و تعاونی های در مقیاس محلات و بلوک ها نهادینه 
می شود و شهرداری ها به عنوان بازوی اجرایی، به جای سازمان عریض و طویل به 
سازمانی تخصصی تبدیل شوند تا بتوانند امور خردی که قابلیت واگذاری دارند را 

به تعاونی واگذار کنند.
شورای شهر باید به مشارکت مردم در تصمیم گیری ها توجه کند

دهناد با بیان وظیفه ای که شورای اسلامی شهر در راستای تحقق مشارکت مردم 
می تواند انجام دهد، اظهار کرد: اولین کاری که شورای شهر باید انجام دهد، 
گسترش مشارکت مردم در تصمیم گیری هاست؛ برای مثال بنای بودجه ریزی 
مشارکتی به این صورت است که مردم در فرایند بودجه ریزی نظر دهند و آسیب های 

مناطق مختلف را شناسایی کنند و راه حل پیشنهاد دهند و پروژه تعریف کنند.
وی افزود: این دست اقدامات کارهایی است که شورا به عنوان نماد حضور مردم 
در تصمیم گیری ها می تواند انجام دهد و آن را به لایه های عمیق تر گسترش دهد 
و فرایندهایی مثل اطلاعات چرایی انتخاب و تعریف پروژه را در اختیار مردم قرار 
دهند و زیرساخت هایی فراهم کند تا مردمی سازی جدی تر شود همچنین شورای 
شهر باید نقش تسهیل گری برای مشاغل خرد ایفا کند و استقرار کاربری ها با 
انعطاف بیشتر به نفع مردم تفسیر شود و میل به سمت تقویت مشاغل خانگی 

وجود داشته باشد.
دهناد بیان کرد: شورای شهر، فعالیت هایی که در چارچوب تعاونی ها از جمله 
بارگذاری ها انجام می شود را تسهیل کند و برای عرضه محصولات تولید شده 
توسط تعاونی ها شرایط مناسبی مانند بازارچه  محصولات خانگی فراهم کند، 
همچنین شورای شهر در راستای گسترش مراکز تسهیل کسب وکار اقدام کند و 
تقویت نظارت را هم انجام دهد و طرح های نظارتی با حضور و اطلاع مردم صورت 

گیرد؛ چرا که شفافیت باعث تقویت ساز و کارها می شود.
وی با بیان اینکه هر کسی که در ساختارهای محلی و ملی مسئولیتی دارد، باید 
سعی در ارتقا شاخص های اقتصادی و جهش تولید داشته باشد، اظهار کرد: 
مسئولین از جهتی نباید اجازه ضربه زدن دشمن به آرمان های انقلاب را دهند 
و از جهت دیگر هم نباید اجازه دهند که گرد ناامیدی بر رخسار مردم بنشیند و به 
نظر من همه ما باید خود را مخاطب شعار سال رهبر انقلاب اسلامی قرار دهیم؛ 
همچنین دستگاه های مختلف حکومتی خود را با این راهبرد سازگار کنند و لبیک 

عملی به شعار سال بگویند.

تامین  سازمان  انسانی  منابع  و  مدیریت  توسعه  معاون 
اجتماعی گفت: سال گذشته اولین سالی بود که سازمان 
تامین اجتماعی پرداخت ها را در بخش مستمری به موقع 
انجام داد و بابت این مورد یک ریال تسهیلات بانکی دریافت 

نکرد که این مهم در دولت سیزدهم محقق شد. 
سید مرتضی حسینی روز دوشنبه در جلسه تودیع و معارفه 
مدیران سابق و جدید اداره کل تامین اجتماعی قم، افزود: 
مکلفیم حقوق بازنشسته ها را به موقع پرداخت کنیم؛ امسال 
باید ماهانه بیش از 50 هزار میلیارد تومان مستمری پرداخت 

کنیم.
وی تصریح کرد: پرداخت به موقع مستمری بگیران سازمان 
تامین اجتماعی از جمله مسائل مهم است و مانع اعتراض 

این قشر در کشور می شود.
وی با اشاره به چالش صندوق های بازنشستگی کشور، 
بیشتری  قدمت  سمت  به  صندوق ها  چه  هر  کرد:  بیان 
می روند باید پوست اندازی کنند و با برنامه های جدید، از این 

بحران جلوگیری نمایند.
حسینیی افزود: در سال های گذشته منابع سازمان مازاد 
بر مصارف آن بود، ولی بین سال های 91 تا 93، صندوق 

بازنشستگی سازمان در سراشیبی قرار گرفت.

وی با بیان این که از سال 92، صندوق شروع به استقراض 
جدی از بانک نموده است، اضافه کرد: این صندوق بین 
سال های 92 تا 1401، بیش از 120 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات بانکی دریافت کرده و پس نداده است؛ سود بانکی 
که سال 1401 برای وام ها باید پرداخت می شد، بیش از 25 

هزار میلیارد تومان بوده است.
وی با بیان این که دولت سیزدهم حمایت ویژه ای از سازمان 
تامین اجتماعی دارد، گفت: دولت های گذشته شرکت های 
که  بودند  داده  اجتماعی  تامین  سازمان  به  ورشکسته ای 
باعث افزایش بحران هایی شد؛ در دولت سیزدهم توانستیم 

بخشی از مطالبات را از دولت بگیریم و این دولت ارزنده ترین 
سهام های کشور را در اختیار این سازمان قرار داد.

توانستیم  اجتماعی،  تامین  سازمان  معاون  گفته  به 
تسهیلات بانکی را در این سازمان به عنوان ابربدهکار بانکی 
کشور به صفر برسانیم؛ 25 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
بانکی که هر سال پرداخت می شد، سال گذشته پرداخت 

نشد.
وی تصریح کرد: دخالت  دولت ها و قوانینی که به قشر 
کارگری و مستمری بگیر آسیب می زند، از جمله آسیب های 

صندوق بازنشستگی تامین اجتماعی است.
وی با بیان این که بدهی بخش درمان در کمتر از 6 ماه 
پرداخت می شود، گفت: اگر سال 99، 13 همت در بخش 
سلامت در حوزه دانشگاهی پرداخت شد، سال گذشته 52 

همت در این زمینه هزینه شد.
به گفته حسینی، فاصله پرداخت بخش درمان کاهش یافته 

که این مساله کمک کرد با طرفین قرارداد بهتر کار کنیم. 
وی با اشاره به این که بودجه امسال سازمان هزار همت 
است، افزود: هم اکنون بیش از 250 پروژه عمرانی بخش 
درمان سازمان تامین اجتماعی در سطح کشور در دست 

اقدام است.

معاون سازمان تامین اجتماعی خبرداد:

تحقق پرداخت به موقع مستمری بازنشستگان تامین اجتماعی

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: در سال جدید کالاهای اساسی 
از جمله برنج، شکر و روغن در بازار به وفور تامین است و نه تنها کمبودی در این 

زمینه ها نداریم؛ بلکه با نرخ های دولتی عرضه می شود.
»رضا کنگری« در خصوص وضعیت عرضه کالا و مواد غذایی در بازار، اظهار 
داشت: در حال حاضر شکر با قیمت 26 هزار و 800 تومان در اختیار خرده 
فروشی ها قرار می گیرد و با نرخ 28 هزار تومان به دست مصرف کننده نهایی 

می رسد و هیچ افزایش قیمتی در شکر نداریم.
وی افزود: اخیراً برخی فروشندگان اقدام به افزایش قیمت شکر با نرخ کیلویی 
39 هزار و 600 هزار تومان کرده بودند که با افزایش حجم توزیع شکر در بازار، 

قیمت ها در حالت بازگشت به قبل است.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: روغن خوراکی نیز در بازار به وفور 
دست  به  گذشته  روال  طبق  نیز  کالا  این  و  نداریم  کمبودی  و  است  تامین 

مصرف کنندگان می رسد.
کنگری با بیان اینکه وضعیت بازار برنج ایرانی و خارجی مطلوب است، ادامه 
داد: برنج خارجی در حال تامین است و هیچ افزایش قیمتی در این بخش 
نداریم؛ به طوری که برنج پاکستانی 35 هزار تومان و برنج هندی 38 هزار تومان 

به دست مصرف کنندگان می رسد.
وی با اشاره به اینکه در برنج ایرانی اندکی افزایش قیمت داشته ایم، بیان کرد: 
تجار و واردکنندگان ملزم شده اند، واردات برنج خارجی را منوط به خرید برنج 

ایرانی انجام بدهند، یعنی به ازای واردات هر 2 کیلوگرم برنج خارجی یک کیلوگرم 
برنج ایرانی از کشاورزان داخلی خریداری کنند.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تصریح کرد: همین امر باعث شده که برنج 
ایرانی به ویژه برنج پرمحصول افزایش قیمت پیدا کند؛ یعنی قیمت هر کیلوگرم 
برنج ایرانی هاشمی درجه یک به 110 تا 120 هزار تومان و برنج پرمحصول به 
55 تا 60 هزار تومان رسیده است. کنگری گفت: این افزایش قیمت بیشتر 
مربوط به برنج های پرمحصول شمال کشور است که از زمانی که شرکت های 
بزرگ وارد بازار خرید شده اند میزان محصول در انبارهای شمال کشور کاهش 

پیدا کرده؛ بنابراین این مسئله باعث نوسان قیمت برنج ایرانی شده است.
وی تاکید کرد: تا زمانی که دولت تغییری در نرخ کالاهای اساسی اعمال نکند، 
این کالاها با قیمت های قبل در بازار عرضه خواهد شد و هیچ افزایش قیمتی در 

بخش بنکداری ها نخواهیم داشت.
رئیس اتحادیه بنکداران درباره بحث حبوبات گفت: همچنان بازار با کمبود 
و  واردکننده  شرکت های  تجار،  توسط  عرضه  عدم  دلیل  به  حبوبات  عرضه 
شرکت های توزیع کننده روبروست که ارز با نرخ دولتی گرفتند، اما از عرضه کالا 
خودداری می کنند که امیدواریم با ورود وزارت جهاد کشاورزی به این موضوع 

مشکل به زودی مرتفع شود.

رییس اتحادیه بنکداران مواد غذایی خبرداد:

عرضهفراوانبرنج،شکروروغنباقیمتهایدولتیدربازار

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای مهدی صفائی قمی به موجب حصر وراثت شماره 140202390000898118 
موجب  به  و  قم  اختلاف  حل  شورای  حقوقی   32 شعبه   1402/04/05 مورخ 
وکالتنامه 64230 مورخ 1402/04/27 دفترخانه 26 قم و وکالتنامه 76548 مورخ 
1402/07/23 دفترخانه 59 قم )به وکالت از وراث مرحوم اشرف مکتبی به نام های 
محمود صفائی قمی ، احمد صفائی قمی، ابوالقاسم صفائی قمی، فاطمه صفائی قمی، 
حسن صفائی قمی، هادی صفائی قمی ( اعلام داشته ششدانگ ملکی به پلاک 394 
فرعی از 10402 اصلی واقع در بخش یک حوزه ثبتی منطقه یک قم به نام خانم اشرف 
مکتبی ثبت و سند مالکیت به شماره 082313 ذیل دفتر 199 صفحه 174 و باشماره 
ثبتی 24035 نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ و سند مالکیت به شماره 082102 
ذیل دفتر 181 صفحه 407 نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ صادر و تسلیم شده 
است که به موجب سند قطعی 8863 مورخ 1394 تنظیمی دفترخانه 75 قم به ایشان 
منتقل گردیده است و به علت سهل انگاری، سند مالکیت مزبور مفقود گردیده و تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 

آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 1694137(
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
مهدی زارع شحنه

-----------------------------------
آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140360330001000180 شماره  اصلاحی  رای 

1400114430001000606مربوط به تقاضای آقای عباس صادقی فرزند حبیب اله 
در ششدانگ یک باب انبار به مساحت 4000/20 مترمربع پلاک ثبتی 53 فرعی از 7 
اصلی واقع درقم بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 2431 

مورخ 1394/07/06 دفترخانه 111 قم
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
مهدی زارع شحنه - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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تکرار تاریخ پس از 18 سال در پرسپولیس؛

 رفیعی مسیر حقیقی را می رود؟ 
 

باشگاه  در  جوان  دروازه بانی  دیگر  بار  یک  و  شد  تکرار  سال  از 18  پس  تاریخ 
پرسپولیس فرصت پیدا کرد تا خود را نشان دهد اما آیا او می تواند مسیر دروازه بان 

اسبق سرخپوشان را برود؟
 پرسپولیس در نخستین بازی خود در سال 1403 در شرایطی به مصاف گل گهر 
سیرجان رفت که در ترکیب اوسمار ویرا یک غایب بزرگ دیده می شد. علیرضا 
بیرانوند سنگربان اول و مرد مطمئن سرخ پوشان تهرانی به دلیل مصدومیت از 
ناحیه دست، در این بازی حضور نداشت تا پرسپولیسی ها با یک تغییر بزرگ پا به 

میدان بگذارند.
با این تغییر اجباری یک فرصت ایده آل در اختیار امیررضا رفیعی، گلر 22 ساله 
پرسپولیس قرار گرفت تا برای دومین بار در این فصل در چهارچوب دروازه تیمش 
قرار بگیرد. با توجه به مصدومیت بیرانوند او حالا بدون استرس و نگرانی می تواند 
فضا را مدیریت کرده و از این چالش اجباری، بهترین بهره را ببرد. اینکه یک 
دروازه بان جوان در تیم بزرگی همچون پرسپولیس آن هم در حضور مرد اول تیم 
ملی، چنین فرصتی را به دست بیاورد، به ندرت اتفاق میفتد و باید دید آیا رفیعی 

جوان می تواند از خاک، طلا استخراج کند؟
در دنیای فوتبال از این اتفاقات دیده ایم و اگر بخواهیم به نمونه ایرانی آن اشاره 
کنیم شاید بهترین گزینه علیرضا حقیقی باشد. او هم روزی از همین پرسپولیس و 
با یک اتفاق مطرح شد و در سطح اول فوتبال ایران برای خود نامی دست و پا کرد.

تکرار تاریخ پس از 18 سال در پرسپولیس؛ رفیعی مسیر حقیقی را می رود؟ 
کریمی  فرشید  که  روزی  خورد؛  رقم  سایپا  و  پرسپولیس  بازی  در  اتفاق  این 
سنگربان آن روزهای پرسپولیس از زمین بازی اخراج شد تا گلری جوان و جویای 
نام به نام حقیقی مجبور شود به زمین بیاید، آن هم در شرایطی که داور نقطه 
پنالتی را نشان داده بود و بازیکن بزرگی همچون علی دایی با کوله باری از تجربه و 
تبحر، پشت توپ قرار گرفت اما چرخ روزگار در سال 1385 برای حقیقی 17 ساله 
چرخید و خوب هم چرخید و او در اولین بازی خود برای سرخ پوشان تهرانی در 
لیگ برتر، اولین توپی که به دروازه اش شلیک شد را مهار کرد تا با گرفتن توپ دایی، 

نامش بر سر زبان ها بیفتد.
همین واکنش کافی بود تا مسیر فوتبالی حقیقی تغییر کند و حالا این فرصت 
در اختیار دروازه بان جوانی دیگر در پرسپولیس قرار گرفته است. رفیعی هرچند 
در بازی برابر گل گهر در اکثر دقایق بازی یکی از کم کارترین بازیکنان پرسپولیس 
بود اما در دقیقه 83 با واکنش خود دروازه تیمش را نجات داد تا برتری یک بر صفر 

سرخ پوشان تهرانی حفظ شود.
حالا هواداران پرسپولیس امیدوارند تا او بتواند در مسیر قهرمانی به وظایف 
اصلی خود که حراست از قفس توری سرخ پوشان است عمل کند و باید دید 
انگیزه جوانی بر فشار روانی بازی در تیم بزرگی چون پرسپولیس غلبه خواهد کرد 

یا خیر.

نصیرشلال:

 دهدار نتوانست فشارهای 
روحی را مدیریت کند

102کیلوگرم  وزن  ملی پوش  که  است  معتقد  وزنه برداری  ملی  تیم  سرمربی 
کشورمان به دلیل فشار روحی، نتوانست سهمیه المپیک را بگیرد.

نواب نصیرشلال سرمربی تیم ملی وزنه برداری درباره عدم کسب سهمیه المپیک 
توسط رضا دهدار در دسته 102 کیلوگرم در جریان رقابت های جام جهانی، گفت: 
رضا در یکضرب رکوردی را زده بود که هیچ وقت موفق به ثبت آن نشده بود. در 
دوضرب هم شرایط بدنی اش خوب بود اما متاسفانه بعد از اینکه وزنه 214 کیلو 
را بار اول از دست داد، در تلاش آخر هم وزنه را خوب فیکس نکرد و موفق به مهار 

وزنه نشد.
وی افزود: فکر می کنم فشار روحی زیادی روی دهدار بود و او در دو حرکت پایانی 

نتوانست این موضوع را در ذهن خودش مدیریت کند.
نصیرشلال اضافه کرد: پشت هر موفقیت یا هر شکستی یک گروه بزرگ از 
خانواده، مربی، دوستان، هم تیمی ها و مسئولان زحمت کش، حضور دارند. به هر 

حال شرایط مسابقه هم با تمرین متفاوت است. 
رضا هم تلاش خودش را کرد و در یکضرب عالی بود اما در دوضرب موفق نبود.

سرمربی تیم ملی وزنه برداری ادامه داد: من هم باورم نمی شد که رضا موفق 
به مهار وزنه 214 نشود، به خصوص که ما نیم نگاهی به مهار وزنه 220 کیلوگرم 
داشتیم، چون بدنش واقعا آماده بود، اما متاسفانه با وجود بدن آماده ای که داشت 

نتوانست وزنه مورد نظر را مهار کند.

در دهه کرامت؛

۷۰۰ بانوی قهرمان قمی تجلیل می شوند
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم از برنامه ریزی انجام شده برای تجلیل از 700 
بانوی قهرمان قمی در دهه کرامت خبرداد و گفت: سال گذشته قم هزار و 500 

قهرمان داشته است که 700 نفر از آنان از بانوان هستند.
ابراهیم سانی خانی مدیر کل ورزش و جوانان استان قم   یکشنبه شب گذشته در 
نشست هماهنگی برنامه های دهه کرامت که به میزبانی حرم مطهر بانوی کرامت 
در پژوهشکده علامه طباطبایی )ره( برگزار شد، با بیان اینکه در سال 1402 استان 
قم 1500 قهرمان داشته که 700 نفر از آن ها بانو هستند، گفت: همه این بانوان 
ورزشکار از بانوان محجبه هستند و امسال در دهه کرامت از این 700 بانو در حرم 

مطهر بانوی کرامت تجلیل خواهد شد.
وی با بیان اینکه در دهه کرامت امسال استان قم میزبان هزار نفر از مسئولان و 
فعالان ورزش بانوان کشور خواهد بود گفت: همچنین جشنواره ورزشی دختران 
فاطمی را در دهه کرامت با همکاری حوزه علمیه خواهران خواهیم داشت.مدیرکل 
ورزش و جوانان استان قم گفت: تلاش ما این است که در دهه کرامت ترویج نشاط 

اسلامی را در میان دختران محقق سازیم.

سبقت کاپیتان از حسینی؛ 
عالیشاه باسابقه ترین بازیکن پرسپولیس شد

کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس با حضور در دیدار مقابل گل گهر سرخ پوشان با 
عبور از رکورد سیدجلال حسینی به باسابقه ترین بازیکن پرسپولیس در تاریخ لیگ 

برتر تبدیل شد.
 تیم فوتبال پرسپولیس دیروز در چارچوب هفته بیست ودوم رقابت های لیگ برتر 
فوتبال میمهمان تیم فوتبال گل گهر سیرجان بود که در نهایت موفق شد با تک گل 

اوستون اورونوف به برتری دست پیدا کند.
امید عالیشاه کاپیتان سرخ پوشان در این دیدار از ابتدا به میدان رفت و با عبور 
بازیکن  باسابقه ترین  به  بازی  با حضور در 197  رکورد سیدجلال حسینی،  از 

پرسپولیس در تاریخ لیگ برتر تبدیل شد.

 ایمان / رضا ملکی ؛ در آخرین روز سال 1402 خبر غم انگیزی به سرعت در کانال های فضای مجازی پخش گردید و آن عروج 
ملکوتی انسانی وارسته و اخلاق مدار مستطیل سبز استاد حسن رزاقی مربی تیم فوتبال هلال احمر بود که ناباورانه پذیرش آن 

برای خانواده فوتبالی قم سخت بود.
 آخرین ضربان قلب استاد در حالی در بیمارستان امام رضا)ع( قم از تپش افتاد که جدال سخت بیماری مهلک سرطان تن 

استاد را سال ها در رنج قرار داده بود.
 وی در طول 3 سال گذشته بارها تن به چند عمل سنگین جراحی در تهران داد شیمی  درمانی وجود او را در هم نوردید اما 
روحیه بالا و میل به بودن و زندگی کردن باعث شد تا با ورزش روزانه و روحیه ای عالی هم در مستطیل سبز نمایان گردد و هم در 

کار و تجارت خود که به عنوان یک مدیر حاذق و نمونه مطرح باشد.
راه اندازی عمارت وزین صدرا در بخش گردشگری کهک با صرف 3 سال خون دل خوردن و سختی های بسیار باعث شد تا 

قمی ها از  داشتن یک مجموعه وزین رستورانی و تالار که در نوع خود بی نظیر به خود ببالند.
 این مکان به نوعی آبروی قمی ها بود و هر مسافری که پا در آن می نهاد از نوع چیدمان و سلیقه عالی که در ساخت و دکوراسیون 
آن با تنوع غذایی مطلوب برخوردار بود حظ می برد و این محصول سال ها تلاش کسی بود که در صحنه زندگی به عنوان یک نماد 

برجسته اخلاقی و مدیریتی در جامعه مطرح بود.
استاد حسن رزاقی در میان ورزشکاران بود نوع برخورد و پوشش لباسی او زبان زده عام و خاص بود در مستطیل سبز هم جز 
مربیان خوشنام و صاحب سبک و با کلاس فوتبال ولایت بود به تصویر کشیدن روز وداع او با شاگردانش در آرامستان بهشت 

معصومه بسیار غم انگیز بود.
 ارابه مرگ در دستان شاگردانش پوشیده در پارچه سبز در حالی به سوی آخرین منزلگاه خود روان بود که اشک های بسیار و 

چهره های غم آلود شاگردان و دوستانش بیش از هر چیز فضای آرامستان را مورد توجه قرار می داد.
 همسر گرانقدرش که در طول چند سال اخیر به عنوان یار و یاورش در بیمارستان همراه بود خون می نگریست. تنها فرزند 
پسرش میثم در کنار خواهران گرانقدرش در حالی پیکر پاک پدرشان را بدرقه می کردند که در وجودشان غمی جانکاه نهفته بود.
 استاد سید جواد حسینی پدر مکتب تیم خوب فوتبال هلال احمر در کنار استاد سید محسن هاشمی یار دیرین و همیشه در 
کنار استاد و مجموعه شاگردان، مربیان و اهالی فوتبالی قم با چهره ای درد آلود پیام های تسلیت را میان خود رد و بدل می کردند. 
صوت زیبای استاد مهدی اردستانی از شاگردان استاد در حالی در فضا طنین افکن شد که بدن استاد در آرامگاهش قرارگرفت و 

این پایان زندگی مردی بود که با کارنامه ای درخشان به سوی حضرت دوست شتافت. خوب زندگی کرد.
 اخلاق را سرلوحه کارش قرار داد ودر مدیریت شم والایی داشت.برخورد گرم و صمیمی با دوستان و ارباب رجوع در محل 

کارش به عنوان یک الگو معرفی می شد.
 سرویس ورزشی روزنامه ایمان  آسمانی شدن استاد حسن رزاقی را به جامعه فهیم ورزشی قم تسلیت گفته و آرامش روح این 

عزیز سفر کرده را از پروردگار یگانه مسئلت می نماید.

در سوگ مربی اخلاق و معرفت استاد حسن رزاقی ؛

سفرجنتلمنفوتبالقمبهدیارپاکیها

کارشناس فوتبال با بیان اینکه سرمربی پرسپولیس خیلی 
زود کنترل خود را از دست می دهد، گفت: »اوسمار« باید 
آرامش خود را حفظ کند تا پرسپولیس در دیدارهای آینده به 

مشکل نخورد.
 تیم فوتبال پرسپولیس روز یکشنبه 19 فروردین و در هفته 
بیست و دوم لیگ برتر به مصاف گل گهر سیرجان رفت و 
موفق شد این تیم را با نتیجه یک بر صفر از پیش رو بردارد 
حساسیت  تا  شد  نزدیک  جدول  صدر  به  دیگر  گام  یک  و 

مسابقات در 8 هفته پایانی لیگ برتر بیش از پیش شود.
اسماعیل حلالی کارشناس فوتبال در گفت وگو با خبرنگار 
مهر در رابطه با این بازی اظهار داشت: در مجموع بازی خوبی 
را شاهد بودیم و فکر می کنم پرسپولیس کسب 3 امتیاز این 
بازی مهم ترین هدفی بود که در این بازی داشت و خدا را 
شکر به آن رسید. گل گهر یکی از تیم های مدعی و بالانشین 
در لیگ برتر محسوب می شود و پرسپولیس با توجه به نبود 
بیرانوند توانست یکی از مهم ترین دیدارهای خود را با پیروزی 
به اتمام برساند. در طول 90 دقیقه، پرسپولیس از حریف خود 

بهتر بازی کرد و بازیکنان این تیم تسلط کافی داشتند.
او در رابطه با عملکرد امیررضا رفیعی در دروازه پرسپولیس 
گفت: بازیکنان به گونه ای بازی را مدیریت کردند که تیم گل 

گهر نتوانست روی دروازه پرسپولیس موقعیت حساسی را 
پدید بیاورد. با این حال در دو، سه صحنه او توانست به خوبی 
واکنش های لازم را نشان دهد و مانع از ورود توپ به دروازه شد.
وی ادامه داد: رفیعی نیاز به تجربه دارد تا اعتماد به نفس 

با پای خوبی دارد اما باید  او بازی  بیشتری را کسب کند، 
تسلط خودش را بیشتر کند تا هر زمان که بیرانوند نتوانست 
درون دروازه قرار گیرد اوسمار این دروازه بان را به کار گیرد. 
پرسپولیس تیمی است که باید بازیکنان با تسلط بالا در آن 

بازی کنند و امیدوارم شرایط برای رفیعی روز به روز بهتر شود.
پیشکسوت پرسپولیس در رابطه با اخراج اوسمار در بازی با 
گل گهر و غیبت او در دیدار حساس هفته بیست و سوم برابر 
ملوان گفت: 100 درصد نبود اوسمار در کنار زمین در دیدار 
برابر ملوان به پرسپولیس لطمه خواهد زد. او تجربه لازم را در 
عرصه مربیگری نداشته و دیدارهای اخیر هم برای او حکم 
آزمون و خطا را دارد. اوسمار می خواهد خود را در کنار زمین 
خونسرد نشان دهد اما در واقع این طور نیست و باید آرامش 
خود را در کنار زمین حفظ کند. او خیلی زود عصبی می شود 
و با توجه به حساسیت بالای مسابقات باید روی اعصاب خود 

تمرکز کافی را داشته باشد.
جدول  صدر  به  پرسپولیس  شدن  نزدیک  درباره  حلالی 
تصریح کرد: با پیروزی برابر گل گهر و تساوی استقلال مقابل 
مس رفسنجان اکنون تنها پرسپولیس یک امتیاز لازم دارد تا 
به استقلال برسد که به نظرم در دیدارهای آینده این اتفاق 
خواهد افتاد و شاهد صدرنشینی پرسپولیس خواهیم بود. هر 
دو تیم پرسپولیس و استقلال نباید دو تیم تراکتور و سپاهان را 
دستکم بگیرند؛ درست است که فاصله امتیازی مناسبی بین 
پرسپولیس و استقلال و تراکتور و سپاهان وجود دارد اما نباید 

به هیچ وجه از آنها را دور از قهرمانی دید.

اسماعیل حلالی:

اوسمار آنطور که نشان می دهد نیست

تیم فوتبال پورتو شامگاه یکشنبه مقابل تیم ویتوریا گیمارش نتیجه را واگذار کرد و مهدی طارمی بعد از چند بازی غیبت زمان کوتاهی 
را برای تیمش به میدان رفت.

تیم های فوتبال پورتو و ویتوریا گیمارش در هفته بیست و هشتم لیگ پرتغال شامگاه یکشنبه 19 فروردین در ورزشگاه دراگو به مصاف 
هم رفتند که این بازی در پایان با نتیجه دو بر یک به سود تیم ویتوریا گیمارش به پایان رسید. »وندرسون گالنو« بازیکن پورتو در دقیقه 

12 و به اشتباه دروازه خودی را باز کرد و در ادامه و در دقیقه 33 »ژوتا سیلوا« گل دوم را برای تیم میهمان به ثمر رساند.
در دقیقه 44 »وندرسون گالنو« بار دیگر و این بار برای پورتو موفق به باز کردن دروازه ویتوریا گیمارش شد تا یکی از گل های خورده 

را جبران کند.
مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو نیز از دقیقه 67 و به جای پپه وارد زمین شد اما در زمان کوتاهی که پس از مدت ها فرصت حضور 

در ترکیب تیمش را به دست آورد نتوانست مانع از شکست پورتو شود.
پورتو که هوادارانش را با این نتیجه غافلگیر کرد، با این شکست 58 امتیازی و در رده سوم جدول باقی ماند و ویتوریا گیمارش با 56 

امتیاز و به دلیل تفاضل گل کمتر نسبت به براگا در رده پنجم جدول قرار گرفت.

در لیگ برتر فوتبال پرتغال؛

طلسم بازی نکردن طارمی با تلخی شکست

کارشناس فوتبال با بیان این که تکرار نتیجه ای غیر از پیروزی می تواند استقلال را 
از قهرمانی دور کند، گفت: شاگردان نکونام برای حفظ موقعیت خود در صدر جدول 

چاره ای جز پیروزی ندارند.
هاشم حیدری در خصوص تساوی استقلال برابر مس رفسنجان گفت: استقلال 
در یک بازی حساس، پربرخورد و پرگل نتوانست به سه امتیاز دست پیدا کند و با 
توجه به برد پرسپولیس برابر گل گهر سیرجان حالا این دو تیم یک امتیاز با یکدیگر 
فاصله دارند و اگر استقلال باز اشتباه کند مطمئناً صدر را از دست خواهد داد و 

کارش برای رسیدن به قهرمانی سخت تر خواهد شد.
وی ادامه داد: در روزی که آبی ها می توانستند چندین موقعیت مسلم گل را وارد 

دروازه حریف کنند این اتفاق رخ نداد و سهم آبی پوشان از این دیدار تنها یک امتیاز 
بود. البته نباید از بازی خوب مس رفسنجان با هدایت نویدکیا به راحتی بگذریم. با 
آمدن این مربی جوان به مس رفسنجان این تیم متحول شده و توانسته نتایج خوبی 
کسب کند. فکر می کنم اگر این تیم همین روند را ادامه دهد به طور حتم فصل آینده 

حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.
مهاجم سابق استقلال در پاسخ به این پرسش که به اعتقاد شما دلایل نتایج 
نگرفتن استقلال برابر مس رفسنجان چه بوده، گفت: به نظرم یکی از دلایل تغییر 
در خط دفاع و اشتباهات مدافعان بود. در حالی که تا بازی قبل همه از هماهنگی 
و انسجام تیمی خط دفاع استقلال صحبت می کردند در این بازی و با توجه به 

مصدومیت بازیکنان و تغییراتی که نکونام به اجبار در خط دفاع صورت داد بازیکنانی 
که جدید به خط دفاع اضافه شدند نتوانستند عملکرد خوبی داشته باشند و دیدیم 
در ابتدای دو نیمه استقلال به دلیل اشتباهات دفاعی دو بار دروازه اش باز شد 
اگرچه آنها توانستند دو گل خورده را جبران کنند اما در پایان نتوانستند سه امتیاز 

را کسب کنند.
این پیشکسوت آبی پوشان ادامه داد: دلیل دوم این تساوی را باید به حساب نبود 
سیستم وی ای آر و اشتباهات داوری بگذاریم که متأسفانه در این فصل نه تنها 
استقلال بلکه بیشتر تیم های لیگ برتری متضرر شدند و نمی دانم چرا این سیستم 
حالا که در ایران وجود دارد برای دیدارهای حساس که در هفته های پایانی لیگ در 
ورزشگاه آزادی برگزار می شود از آن استفاده نمی شود. کمیته داوران هم باید در این 
روزهای پایانی لیگ از داوران باتجربه تر استفاده کند تا اشتباهات کمتر شود و نه 

تیمی قهرمانی را از دست بدهد و نه تیمی به دسته پایین تر سقوط کند.
هاشم حیدری در مورد تأثیر غیبت مهدی مهدی پور در دیدارهای آینده استقلال 
به صحبت  باید  اما متأسفانه  بود  از هافبک های خوب استقلال  او یکی  گفت: 
به گذشته  باید  اما  است  فوتبال  از  کنیم که مصدومیت جزئی  اکتفا  کلیشه ای 
برگردیم که چرا در زمانی که استقلال می توانست هافبک های مورد نظر سرمربی 
را به خدمت بگیرد مدیران سهل انگاری و تعلل کرده و به خاطر لجبازی با سرمربی 
دست به چنین کاری نزدند. حالا استقلال باید برای 7 دیدار باقی مانده به دلیل نبود 

مهدی پور تغییر تاکتیک و سیستم دهد که این نمی تواند خبر خوبی باشد.
وی در خصوص دیدار روز جمعه استقلال برابر آلومینیوم اراک که در شهر اراک 
برگزار می شود، گفت: استقلال اگر می خواهد همچنان صدرنشینی خود را حفظ 
کرده و فاصله اش را با پرسپولیس بیشتر کند و به قهرمانی امیدوار باشد باید آن دیدار 

را با پیروزی پشت سر بگذارد. البته این تیم بازی آسانی نخواهد داشت.
حمایت  از  که  است  خوب  و  منسجم  تیم  یک  آلومینیوم  کرد:  تاکید  حیدری 
هوادارانش هم برخوردار است و نمی خواهد در اراک امتیاز از دست بدهد استقلال 
هم خوب می داند یکی از راه های رسیدن به قهرمانی شکست آلومینیوم است اگر 
این بازی را با برد به پایان نرساند و هر نتیجه ای رخ دهد استقلال صدر را از دست 
خواهد داد و قهرمانی اش به خطر خواهد افتاد بنابراین باید با توجه به مصدومیت 
مهدی پور منتظر یک تغییر تاکتیکی در استقلال باشیم و امیدوارم این تغییر در 

استقلال جواب دهد تا آبی ها بتوانند برنده از زمین خارج شوند.

هاشم حیدری  مطرح کرد:

دو دلیل توقف استقلال برابر مس
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محسن هاشمی: 

 شاید با فشار مجلس آینده تغییراتی 
در کابینه صورت گیرد

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی معتقد است که برای اصلاح کابینه 
رئیسی باید منتظر روی کار آمدن مجلس دوازدهم باشیم.

حجت الاسلام والمسلمین ابراهیم رئیسی در سال سوم ریاستش بر دولت سیزدهم 
تن به تغییر کابینه می دهد؟ این مطالبه ای است که گرچه از سال گذشته گاه و بیگاه از 
سوی طیف های مختلف سیاسی مطرح می شد اما در سال جاری با تاکیدات رهبری 
انقلاب درخصوص جهش تولید و ضرورت مشارکت مردمی در این مسیر، طی هفته 

های اخیر تبدیل به یک مطالبه از رئیسی شده است.
برخی معتقدند تغییرات در حوزه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی- فرهنگی و بین 
الملل بدون اصلاح کابینه امکان پذیر نیست، در مقابل کسانی نیز هستند که با وجود 
اذعان به ناتوانی و ناکارآمدی کابینه براین اعتقادند که اصلاح کابینه چندان تاثیری در 

تغییر روند حرکتی دولت نخواهد داشت.
در این میان برخی نیز پیش بینی می کنند رئیسی زیر بار تغییر و اصلاح کابینه 
نخواهد رفت اما مجلس جدید ممکن است برکناری برخی وزرا با ابزار نظارتی استیضاح 

را پیگیری کند.
محسن هاشمی، رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی، براین اعتقاد است 
که دولت رئیسی دولت هماهنگی نیست اما باید منتظر روی کار آمدن مجلس جدید 

برای هرگونه اصلاح در دولت بود.
دولت باید با مجلس جدید هماهنگ باشد

محسن هاشمی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی در گفتگویی درباره 
لزوم اصلاح کابینه دولت سیزدهم گفت: در آستانه تغییر مجلس قرار داریم و الان 
مناسب نیست در مورد تغییرات در مدیران دولت صحبت شود چراکه باید صبر کرد تا 

مجلس جدید مستقر شود.
وی گفت: نکته قابل توجه این است که یک زمانی بحث این بود که وقتی مجلس 
جدید مستقر می شود کابینه باید مجدداً رأی اعتماد از مجلس بگیرد یا خیر که در نهایت 
به این نتیجه رسیدند که نباید مجدداً از مجلس جدید برای کابینه رأی اعتماد گرفت به 
این معنی که کابینه در مجلس جدید نباید رأی بگیرد اما چنانچه لازم است تغییراتی 

صورت بگیرد دولت باید با مجلس جدید هماهنگ شود.
وی افزود: در حال حاضر کمتر از دو ماه به پایان عمر مجلس یازدهم باقی مانده است، 
در نتیجه باید مشاهده کرد که مجلس جدید به چه صورت خواهد بود و هیئت رئیسه 
و فراکسیون ها به چه صورت عمل خواهند کرد، تفکر واقعی مجلس جدید چیست و 

بعد دولت ترمیم شود.
دولت رئیسی،دولت هماهنگی نیست

هاشمی ضمن اشاره به نقاط ضعف کابینه دولت سیزدهم تصریح کرد: نظر صاحب 
نظران این است که دولت سیزدهم دولت هماهنگی نیست و مشکلات جدی دارد 
چراکه دولت در مورد بسیاری از مشکلات که نیاز بوده حل شوند از جمله تورم، قیمت 
خودرو و مباحث فرهنگی نظیر فیلترینگ اینترنت و حجاب و در مجموع مسائل اجرایی، 

از موفقیت کافی برخوردار نبوده است،
مجموع  در  کرد:  خاطرنشان  سازندگی،  کارگزاران  حزب  مرکزی  شورای  رئیس 
ناهماهنگی در دولت وجود دارد و باید مشاهده کرد که مجلس جدید چگونه عمل 
خواهد کرد، به این ترتیب که با فشار مجلس دولت  تغییر می کند یا خود دولت تصمیم 

می گیرد که ضمن هماهنگی با مجلس تغییراتی در کابینه انجام دهد.

رئیس شورای اجرایی حزب الله: 

ترور فرماندهان سپاه نشان دهنده 
قدرت رژیم صهیونیستی نیست

رئیس شورای اجرایی حزب الله گفت: اقدام اسرائیلی ها به ترور سردار محمدرضا 
زاهدی و فرماندهان دیگر سپاه پاسداران در دمشق به هیچ وجه نشانی برای قدرت آنان 
نیست، بلکه بهره گیری بی ارزش از یک سلاح مرگبار و مخرب است و اثباتی بر این 

است که مردم، مقاومت و رهبران ما مورد هجوم دشمنی ظالم و گنهکارند. 
حجت الاسلام و المسلمین سید هاشم صفی الدین ا در مراسم رونمایی ز مجموعه 
کتابهای تفسیر قرآن امام خامنه ای تحت عنوان "سلسلة بیان القرآن در  بیروتدر 
سخنانی به ویژگی های روش تفسیری امام خامنه ای پرداخت و اشاره کرد که آنچه که 
این تفاسیر را متمایز می سازد این است که امام خامنه ای -بر خلاف برخی مفسران- 
زمینه های فهم قرآن را محدود به حوزه خاصی نمی کند، بلکه در را برای فهم قرآن از 
ابعاد و زمینه های گوناگون گشوده است و همچنین از روح اسلام و بینش ها و نگرش 

های آن برای فهم آیات و رخدادها و داستان های قرآنی بهره برده است.
سید هاشم صفی الدین افزود: از خصوصیات این تفسیر پویایی، زنده بودن و عملی 
بودن آن است و این یکی از ویژگی های شخصیتی امام خامنه ای است که حرکت و 
اقدامات خود را بر اساس استناد و مراجعه به قرآن کریم استوار می سازند هم در جایگاه 
تجربه و هم در اقدام؛ در سطوح تصمیم گیری، تعیین خط مشی و سیاستگذاری و 

همچنین در رسیدگی به موضوعات مبتلا به مردم.
وی همچنین در خصوص تجاوزات مستمر به نوار غزه خاطرنشان کرد: به واقع آنچه 
ارتش اسرائیل را عاجز و ناتوان نموده همانا صبر اسطوره ای مردم غزه است البته ضمن 
اهمیت توپ و تانک و مسلسل. وی افزود: این تجربه ثابت خواهد کرد که خداوند 
یهودیان را به دلیل قلدری، استکبار، طغیان، ظلم، و چالش انگیزی جهان به ذلت 

خواهد کشاند.
سید هاشم صفی الدین تاکید کرد: اقدام اسرائیلی ها به ترور سردار محمدرضا زاهدی 
و فرماندهان دیگر سپاه پاسداران در دمشق به هیچ وجه نشانی برای قدرت آنان نیست، 
بلکه بهره گیری بی ارزش از یک سلاح مرگبار و مخرب است و اثباتی بر این است که 
مردم، مقاومت و رهبران ما مورد هجوم دشمنی ظالم و گنهکارند. این هدفگیری اخیر 
بزرگان ما باعث می شود تا  محور مقاومت بر مقاومت خود پافشاری بیشتری نماید و 
همچنین حمایت از مقاومین در فلسطین و کل منطقه با قدرت، حضور و تاثیر بیشتری 

افزایش یابد.
وی همچنین اشاره کرد: قتل و کشتار مستمر، نسل های محکم و نیرومندی را 
در سراسر منطقه ایجاد خواهد کرد که برای از بین بردن رژیم صهیونیستی آماده 
شهادت خواهند بود. وی به دشمنان هشدار داد که هرکه علیه این رهبران دست 
درازی کند، باید منتظر واکنش های متقابلی باشد که هیچ کس در جهان توقع و 

انتظار آن را ندارد.
گفتنی است در این مراسم رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در بیروت حجت 
الاسلام و المسلمین سید کمیل باقر زاده به شخصیت قرآنی امام خامنه ای اشاره نموده 
و بیان داشت: رابطه امام خامنه ای با قرآن رابطه ای بسیار نزدیک و دیرینه   است که به 
قبل از پیروزی انقلاب اسلامی باز می گردد و تا دوران تصدی شان بر ریاست جمهوری و 

بعد از آن تا زمان رهبری ایشان بر انقلاب اسلامی ادامه یافته است.
وی از برجسته ترین خدمات امام خامنه ای در حوزه های قرآنی را در سطوح ترجمه، 
تفسیر، تألیف، برگزاری جلسات تفسیری و دروس قرآنی، تا خدمات قرآنی فراوانی که 
زیر نظر ایشان انجام می شود بیان کرد مانند تأسیس شورای عالی قرآن در جمهوری 
اسلامی ایران، تاسیس رادیو قرآن، مرکز چاپ و نشر قرآن کریم و پشتیبانی از مسابقات 

بین المللی قرآن و برپایی محافل انسانی با قرآن کریم.
باقرزداه تاکید کرد که مهم ترین بعد رابطه امام خامنه ای با قرآن کریم، بعد رهبری است 
و آنچه امام خامنه ای را متمایز می کند این است که رهبری ایشان بر امت و پروژه تمدنی 
انقلاب، رهبری قرآنی است و اینکه ایشان در گفتار، ادبیات، راهکارها و تصمیم گیری ها 
به آیات قرآن استناد می نمایند. وی افزود ثمره رهبری قرآنی حاکمیت قرآن، احکام و 

معارف آن بر جامعه است.

حجت الاسلام والمسلمین بنایی: 

تحققشعارسالنیازمندارادهملیوبسیجهمهامکاناتاست

رئیس دانشگاه طلوع مهر گفت: امسال که مجدداً مسئله »جهش تولید« 
مدنظر قرار گرفت و پسوند »مشارکت مردم« بدان اضافه گردید تا جهت گیری 
کلی را نشان دهد، چون جهش تولید بدون مشارکت جدّی و حقیقی مردم محقق 
نخواهد شد و تحقق این ایدۀ صرفاً از مسیر مشارکت همه جانبۀ آحاد ملت و 

دستگاه های مسئول میسر خواهد شد. 
به حجت الاسلام والمسلمین علی بنایی در نشست مشترک رؤسای دانشگاه ها 
با مسئولین دفاتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه های استان قم 
گفت: امسال که از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی سال »جهش تولید با 
مشارکت مردم« نامگذاری گردید همانند سالیان گذشته، هدف صرف نامگذاری 
سالانه و یا یک کار نمادین نبوده است، بلکه مسئله ای مهم و حیاتی در طول 
سال یا سالیان مورد توجه و تمرکز قرار گرفته و برای جلب افکار عمومی و درک 
حساسیت های خاص آن، از همگان و در همۀ سطوح و از دستگاه های اجرایی 
خواسته می شود که با درک اهمیّت موضوع مورد طرح، ارادۀ ملی را برای تحقق 

این مهم بسیج تا به وسیله آن بخشی از مشکلات جاری کشور کاسته شود.
وی افزود: از سال 1388 که مسائل اقتصادی کشور و موضوعات کار و تولید و ... 
بیش از گذشته توسط مقام معظم رهبری مطرح شد، انتظار می رفت توان علمی 

و پژوهشی و اجرایی و عملیاتی کشور به این سو معطوف شود ولی چنین نشد.
حجت الاسلام والمسلمین بنایی گفت: امسال که مجدداً مسئله »جهش 

تا  گردید  اضافه  بدان  مردم«  »مشارکت  پسوند  و  گرفت  قرار  مدنظر  تولید« 
جهت گیری کلی را نشان دهد، چون جهش تولید بدون مشارکت جدّی و حقیقی 
مردم محقق نخواهد شد و تحقق این ایدۀ صرفاً از مسیر مشارکت همه جانبۀ آحاد 

ملت و دستگاه های مسئول میسر خواهد شد.
نماینده اسبق قم در مجلس شورای اسلامی گفت: دستگاه های اجرایی، 
فرهنگی، علمی و پژوهشی کشور پس از دریافت فهم مشترک و تمرکز بر روی 
مفهوم »مشارکت مردم« و منظومۀ مرتبط با آن و کاربست نحوۀ مشارکت در ابعاد 
اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و فرهنگی می توانند به تهیه نقشۀ راه مبادرت 

ورزند، آن هم به شرط پیگیری و مطالبۀ مسئولین بالادستی.
وی افزود: برای پیگیری تحقق شعار سال رهبری در سطح کلان و عدم مصادره 
و یا انحراف آن به سمت مسائل فرعی دست دوم و سوم، بایستی دستگاهی متولی 
این امر گردد و مشخصاً یکی از معاونت های ریاست جمهوری و یا شورای انقلاب 
فرهنگی به عنوان متولّی و متصدّی و مخاطب خاص فرمایش رهبری بدون دفع 
وقت و این پا و آن پا کردن، مطالبه گر تمرکز خاص دستگاه های ذی ربط بر روی 
مسئله شعار سال گردند و در استان ها دستگاه متناظر پیگیری لازم را به عمل 

آورد.
تشکیل  با  تواتیم  می  قم  استان  در  کرد:  بیان  مهر  طلوع  دانشگاه  رئیس 
کانون های اندیشه ورز راه پیگیری اجراء را هموار سازیم و اگر در این حدّ هم مقدور 

نباشد، دانشگاه طلوع مهر پیش قدم در قبول مسئولیت پیگیری و مطالبه گر 
تحقق شعار امسال رهبری می باشد. برای این منظور دورۀ جدید کرسی های 
دردستور  »مشارکت«  بحث  مطالبۀ  و  تبیین  موضوع  با  دانشگاه  آزاداندیشی 
کارسال1403قرار دارد وبا هماهنگی های صورت گرفته، ان شاءالله بلافاصله بعد 

از ماه مبارک رمضان این سلسله مباحث آغازخواهد شد. 
وی ادامه داد: ما بایستی با ارائه یک تعریف جامع از مفهوم مشارکت و بررسی و 
کنکاش در تمام ابعاد این مفهوم، انواع مختلف مشارکت را در مباحث اقتصادی، 
سیاسی، فرهنگی و اجتماعی استخراج و راهکارهای عملی آن را تبیین و پیشنهاد 
دستگاه های  به  را  گفتمانی  و  پژوهشی  دستاوردهای  باید  همچنین  بدهیم. 

سیاستگذار ارائه و پیگیری رویکردهای مشارکت مردمی را از آنان مطالبه کرد.
مفهوم جامع  به  از دستیابی  افزود: پس  بنایی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
مشارکت، مسیر برای تهیه نقشۀ راه و ترویج مفهوم مشارکت هموار می گردد. 
حقیقت آن است که تبیین مشارکت و بیان اهمیت آن بدون فرهنگ سازی مقدور 
نمی باشد. زمانی مشارکت در این کشور خود را نشان خواهد داد که فرهنگ سازی 
شود و همه طبقات و اصناف مردم و گروه های علمی و مراکز حوزوی و دانشگاهی 
ونخبگانی ما با احساس مفید بودن و دیده شدن در فرایند تصمیم گیری ها، 
فعال شده و ایده های ناب خود را به مشارکت خواهند گذاشت و در یک تسابق 
همگانی فعال و با نشاط، افق های جدیدی را در باب مشارکت بر روی کارگزاران 

نظام خواهند گشود.
موسس اندیشکده مطالعات انقلاب اسلامی طلوع مهر افزود: عنصر مشارکت 
مایۀ امیدبخشی و با انگیزه ساختن ذهن جوانانی است که می گویند مشارکت ما 
در سازندگی کشور بی فایده است. اندیشه امید به مشارکت فعال در سرنوشت 
همگانی همانند »اکسیر حیات« موجب افزایش سرمایۀ اجتماعی کشور خواهد 
شد و همگان در یک فرایند معقول به این درک مشترک می رسند که رهنمودهای 
رهبری برای مجریان کشور و برای آحاد ملت وبرای غلبه بر مشکلات جاری کشور 

راهگشا است.
وی سپس گفت: دانشگاه ها به عنوان مراکز تولید علم بایستی برای حفظ 
انقلاب و گسترش و مدل سازی و ارائه الگو از انقلاب اسلامی پیشتاز و پیشقدم 
باشند. پاسداری از ثمرات عظیم و غیرقابل انکار انقلاب اسلامی در گرو تعمیق 
بخشیدن به نقش مردم در حفظ و حراست از آرمان ها و کیان انقلاب اسلامی 
است. بنا به تجربه تاریخی انقلاب اسلامی، حفظ روحیۀ مشارکت واحساس 

مسئولیت، عامل پیش برنده انقلاب اسلامی است.
رئیس دانشگاه طلوع مهر افزود: مجموعه دستگاه های مسئول و متصدی 
فرهنگ بایستی در راه ترویج »فرهنگ مشارکت« احساس مسئولیت کنند و 
با مشارکت فعال در این امر، سهم خود را در تعمیق فرهنگ مشارکت و تحقق 
شعار سال رهبری مشخص کنند. مجموعۀ نهادهای حاکمیتی و مجامع علمی 
و حوزوی ما، لوازم و اقتضائات خاصّ»فرهنگ مشارکت« را برای مردم تبیین کنند 
و با همت بلند و چشم انداز طولانی مدت، موانع مشارکت را شناسایی و از سر راه 
بردارند؛ عوامل مستعد و مطلوب را تقویت و عوامل مخرّب و فسادزا را از پیش پای 

انقلاب اسلامی بردارند.
وی در پایان گفت: هر اندازه نخبگان جامعه و آحاد ملت خود را در ترسیم 
سرنوشت آینده خود و فرزندان و خانواده سهیم و شریک بدانند، مسلماً کشور 

عزیز ما از آینده پرامیدتر و درخشان تری برخوردار خواهد شد.

یک کارشناس مسائل غرب آسیا با اشاره به اخبار منتشر شده در مورد خروج 
نیروهای نظامی رژیم صهیونیستی از جنوب غزه اظهارکرد: صهیونیست ها در توجیه 
خروج نیروهای نظامی خود از جنوب غزه، ادعا کرده اند که می خواهند با این کار، 
نیروهای نظامی خود را سازمان دهی مجدد کنند تا به رفح حمله کنند ولی این در 
حالی است که آنها در طول 6 ماه گذشته از حضور نظامی در غزه به دستاوردی 

نرسیده اند. 
براساس این گزارش ،رسانه های رژیم صهیونیستی روز یکشنبه 19 فروردین ماه از 
خارج شدن تمامی نیروهای این رژیم از جنوب غزه، از جمله شهر خان یونس خبر 
دادند. با این حال، ارتش رژیم اشغالگر تصریح کرد که تعداد »چشمگیری از نیروها« 

همچنان به حضور در دیگر مناطق غزه ادامه خواهند داد.
رادیو ارتش رژیم صهیونیستی نیز در این ارتباط گفت: لشکر 98 ارتش اسرائیل با 
سه تیپ خود،  پس از چهار ماه جنگ با نیروهای فلسطینی در نزدیکی خان  یونس، 

از این منطقه خارج شده  است.
رسانه های عبری گزارش دادند که تنها لشکر باقی مانده در نوار غزه، لشکر 162 
و نیز تیپ »ناحال« است. تیپ ناحال بر جاده ای که نوار غزه را به 2 قسمت تقسیم 
می کند و اسرائیل از طریق آن مانع از بازگشت غزه ای ها از جنوب به شمال می شود، 

کنترل دارد.
پس از انتشار این اخبار، سخنگوی ارتش رژیم صهیونیستی هم اعلام کرد تمام 

نیروهای زمینی به جز یک تیپ از جنوب غزه خارج شده اند..
»حسن عابدینی« در گفت وگو با ایسنا در ارتباط با این تصمیم رژیم صهیونیستی و 
علل آن با بیان اینکه رژیم صهیونیستی در طول 6 ماه گذشته اقدام به جنایت، قتل 
عام و پاکسازی نژادی فلسطینی ها در باریکه نوار غزه کرده است، افزود: در حال 
حاضر به نظر می رسد که آنها به این نتیجه رسیده اند که امکان استمرار این وضعیت 
وجود ندارد؛ چرا که علی رغم جنایات انجام شده به اهداف راهبردی خود نائل نشده 
 اند. وی با بیان اینکه این موضوع که نهادهای اطلاعاتی و امنیتی رژیم صهیونیستی از 
جمله موساد و شاباک نتوانسته اند انجام عملیات طوفان الاقصی را از سوی نیروهای 
مقاومت در فلسطین پیش بینی کنند، یک شکست بزرگ اطلاعاتی برای این رژیم 
است، تصریح کرد: رژیم صهیونیستی در طول 6 ماه گذشته تلاش کرده که سرپوشی 
برای این شکست ایجاد کند و در همین چهارچوب تهدید کرد که مقام های ارشد 

حماس را به قتل خواهد رساند و حماس را از بین می برد.
عابدینی با بیان اینکه صهیونیست ها در این مدت نتوانستند به این هدف دست 
پیدا کنند و از دیگر سو به خاطر آزاد نشدن اسرای صهیونیستی در داخل اراضی 
سرزمین های اشغالی  نیز تحت فشار هستند، ادامه داد: به همین دلیل این رژیم 
چاره ای ندارد که شرایط را بپذیرد و به راهکاری برای خروج از این شکست متوسل 

شود.
این کارشناس مسائل غرب آسیا با تاکید بر اینکه رژیم صهیونیستی در نزد افکار 

عمومی جهان نیز با شکست دیگری روبرو شده است و آن شکست اخلاقی است، 
خاطرنشان کرد: رژیم صهیونیستی در طول این سال ها تلاش می کرد که بگوید دارای 
ارتشی اخلاق گرا است و از طریق رسانه ها سعی می کرد که این موضوع در بین افکار  
عمومی جا بیندازد ولی در طول 6 ماه گذشته صهیونیست ها با به شهادت رساندن 33 
هزار فلسطینی که بیشتر آنها زنان و کودکان بودند نشان داد که نه تنها اخلاقی نیست 
بلکه جنایتکار است. عابدینی با بیان اینکه بر اساس شواهد و تحولات به نظر می رسد 
که هیچ امیدی برای رژیم صهیونیستی جهت پیروزی در نوار غزه وجود ندارد و این 
موضوعی است که کارشناسان رژیم صهیونیستی نیز بعضا به آن معترض هستند، 
ادامه داد: بنابراین رژیم صهیونیستی به  دنبال راهکار برای خروج از این وضعیت 
است. وی با بیان اینکه در عرصه بین المللی نیز آمریکا دیگر نمی تواند بیش از این از 
رژیم صهیونیستی حمایت کند، گفت: در همین چارچوب و  همچنین ترمیم چهره 
خود، واشنگتن علیرغم تلاش های همه جانبه جهت حمایت از رژیم صهیونیستی 
مجبور شد که به قطعنامه اخیر شورای امنیت سازمان ملل در ارتباط با موضوع آتش 
بس در فلسطین و توقف جنایت های رژیم صهیونیستی رای ممتنع بدهد و این 

شکست دیگری برای رژیم صهیونیستی بود.
این کارشناس مسائل غرب آسیا همچنین با اشاره به اخبار منتشر شده مبنی بر سفر 
تیمی  از رژیم اسرائیل به کشور مصر برای مذاکره گفت: گفته شده که این تیم با تشکر 
از نمایندگان موساد و شاباک است و این نشان می دهد که آنها به دنبال این هستند که 

هر چه زودتر به راه حلی برای خروج از باتلاق جنگ غزه دست پیدا کنند.
عابدینی با اشاره به شروط جریان مقاومت فلسطین برای آتش بس از جمله تسهیل 
ارسال کمک های انسان دوستانه به مردم غزه، آزادی اسرای فلسطینی و  ایجاد امکان 
بازسازی غزه و پایان محاصره زمینی، دریایی و هوایی این منطقه ادامه داد: اگر رژیم 
صهیونیستی هر یک از این شروط را بپذیرد به معنای پذیرفتن شکست کامل در برابر 
نیروهای مقاومت فلسطین است و اگر چنین موضوعی اتفاق افتد تاریخ تحولات غرب 
آسیا و فلسطین به دو مرحله تقسیم می شود. دوره قبل از طوفان الاقصی و دوره 
بعد از این عملیات و این نشان می دهد که مقاومت اسلامی فلسطین به سطحی از 
بازدارندگی رسیده است که صهیونیست ها علی رغم حمایت های همه جانبه غرب از 

جمله آمریکا، مجبور شده است شروط مقاومت را بپذیرد.
وی در بخش پایانی صحبت های خود با اشاره به ادعاهای مقام صهیونیستی مبنی 
بر اینکه علت خروج آنها از جنوب غزه، سازمان دهی مجدد نیروها جهت حمله به رفح 
است، گفت: آنها در جنوب غزه به دستاوردی نرسیده اند که بخواهند به غزه حمله 
کنند، این رژیم ناچار به عقب نشینی در برابر فلسطینی ها است و برای خروج از بن 

بست فعلی ناچار است از بخشی از سیاست های تجاوزکارانه خود عقب نشینی کند.

یک کارشناس مسائل غرب آسیا مطرح کرد

عقب نشینی اجباری نتانیاهو از جنوب غزه؛ راهکاری برای خروج از بن بست

اینکه  بیان  با  امام)ره(  خط  نیروهای  مجمع  دبیرکل 
مسئولان کاری کنند که مردم نسبت به نظام دلبستگی 
که  افرادی  دست  نباید  گفت:  باشند،  داشته  بیشتری 
حرف های بی حساب می زنند و اظهاراتی را مطرح می کنند 
که موجب تفرقه یا تشویش و نگرانی در جامعه می شود به 
قدری باز باشد که منجر به ایجاد هزینه شود. تریبون های 
حجت الاسلام  شود.   گرفته  افراد  این  از  باید  عمومی 
سیدهادی خامنه ای دبیرکل مجمع نیروهای خط امام)ره( 
واکنش  نحوه  درخصوص  ایلنا،  خبرنگار  با  گفت وگو  در 
کشورهای مسلمان و غیرمسلمان نسبت به جنایات رژیم 
صهیونیستی، گفت: قبل از هر چیز در میان کشورهای 
رابطه  قطع  باید  کردند  عادی سازی  که  اسلامی  آن هایی 
کنند و سایر کشورها هم نه تنها کشورهای مسلمان بلکه همه 
کشورهای آزادیخواه جهان باید در یک هماهنگی عمومی، 

رژیم صهیونیستی را محاصره اقتصادی کنند.
آزادیخواه جهان باید رژیم صهیونیستی را محاصره 

اقتصادی کنند
وی ادامه داد: محاصره اقتصادی یعنی کالاهایی که متعلق 

به این رژیم هستند و کمترین نسبتی با آن و حتی انگلیس 
و آمریکا به عنوان دو حامی اصلی جنایات این رژیم، دارند 
را مصرف نکنند. از این طریق می توان رژیم صهیونیستی را 
تحت فشار قرار داد و دو حامی اصلی آن را تضعیف کرد که 
اگر این ها شکست بخورند و منبع قدرت رژیم صهیونیستی 
تضعیف شود، با توجه به اینکه اسراییل از خودش چیزی 

ندارد، نابود خواهد شد.
دبیرکل مجمع نیروهای خط امام)ره( در پاسخ به این سوال 
برای  و سازمان ملل  امنیت  که چرا قطعنامه های شورای 
اسراییل هیچ ارزش و محلی از توجه ندارد، ابراز داشت: از 
و  آمریکایی ها  آمد  وجود  به  اسراییل  که  روزی  نخستین 
انگلیسی ها و حتی شوروی آن زمان قرار را بر این گذاشتند 
که سازمان ملل یک صورت ظاهری باشد و این سازمان کار 
خودش را بکند و این ها هم کار خودشان را ادامه دهند که 

این شیوه هنوز هم ادامه داد.
کشورهای  عملکرد  درخصوص  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
مدعیان  گفت:  اسراییل،  به  نسبت  بشر  حقوق  مدعی 
حقوق بشر دروغگو هستند و این مساله بارها در مسائل 

مختلف و موضوعات و حوادثی که در جهان رقم می خورد 
اثبات شده که مساله حقوق بشر صرفا یک دستاویز برای 
این کشورهاست تا کشورهای دیگر را زیر سلطه ببرند و از 
این ناحیه تحت فشار قرار دهند اما در مقابل جایی که پای 
خودشان و منافع شان در میان باشد، هیچ توجهی به حقوق 

بشر ندارند.
مسئولان کاری کنند که دلبستگی مردم به نظام بیشترشود
که  سوال  این  به  پاسخ  در  خامنه ای  حجت الاسلام 
»بهترین واکنش و انتقام ما از اسراییل چه می تواند باشد؟«، 
به  که  موضوعاتی  مهمترین  از  یکی  کرد:  خاطرنشان 
خصوص در ایران امروز مهم است همبستگی عمومی است، 
باید مسئولان سعی کنند و کاری کنند که مردم نسبت به این 

نظام دلبستگی بیشتری داشته باشند.
حرف های  که  افرادی  دست  نباید  کرد:  تصریح  وی 
بی حساب می زنند و اظهاراتی را مطرح می کنند که موجب 
تفرقه یا تشویش و نگرانی در جامعه می شود، به قدری باز 
باشد که منجر به ایجاد هزینه شود. باید جلوی این ها گرفته 
شود و تریبون های عمومی را از این ها بگیرند. به عقیده من 

این مساله یک از اقدامات و کارهای مهم اولیه است که حتما 
می تواند موثر باشد تا شاهد همبستگی هرچه بیشتر در 

درون کشور باشیم.

حجت الاسلام سیدهادی خامنه ای:

تریبون های عمومی از کسانی که حرف های بی حساب می زنند، گرفته شود 
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بدرود، ای برترین ماه خدا و ای عید اولیای 
خدا! بدرود، ای گرامی ترین اوقات همراه و 

ای بهترین ماه در میان روزها و ساعت ها!
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شهردار قم خبرداد:

افتتاح پروژه های کلان شهری
 طی دهه کرامت 

شهردار قم گفت: چند کلان پروژه شهری در دهه کرامت در قم افتتاح و مورد 
بهره برداری قرار می گیرد که این امر زمینه ساز ترویج فرهنگ و معارف اهل بیت 

علیهم السلام خواهد بود.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، دکتر سید مرتضی سقاییان 
نژاد شامگاه یکشنبه در نشست ستاد بزرگداشت دهه کرامت گفت: برنامه های دهه 
کرامت نباید کلیشه ای باشد و باید به سمت برنامه های تحولی و نو حرکت کنیم و نباید 

فقط به همان برنامه های تکراری هر ساله اکتفا شود.
شهردار قم با بیان اینکه باید نسبت به بزرگداشت دهه کرامت دغدغه داشته باشیم 
گفت: این امر مناسب نیست که فقط در ایام نزدیکی دهه کرامت همایش ها و 

نشست هایی برگزار شود و در طول سال در این زمینه باید برنامه ریزی صورت گیرد.
وی ادامه داد: آذین بستن شهر در ایام دهه کرامت خوب است اما باید برنامه های 

در خور کریمه اهل بیت علیهم السلام در شهر مقدس قم برنامه ریزی و اجرا شود.
سقاییان نژاد ادامه داد: مسئولان فرهنگی قم باید از ماه های قبل از دهه کرامت 

نسبت به تولید محتواهای فرهنگی برنامه ریزی کنند.
و مورد  افتتاح  پروژه شهری در دهه کرامت در قم  وی اضافه کرد: چند کلان 
بهره برداری قرار می گیرد که این امر زمینه ساز ترویج فرهنگ و معارف اهل بیت 

علیهم السلام خواهد بود.
 

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم خبرداد:

آغاز عملیات نصب المان بزرگ دروازه 
ورودی شهر قم

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم گفت: عملیات 
نصب المان دروازه های ورودی شهر قم باهدف بهبود و ارتقای سیما و منظر شهر در 

مبادی ورودی از امروز آغاز خواهد شد.
پیام جوادیان با اشاره به رویکرد جدید مدیریت شهری و مطالبات عمومی در 
خصوص بهبود و ارتقای سیما و منظر شهر قم در مبادی ورودی شهر گفت: پس از 
درخواست شهروندان و مطالبه در خصوص بهبود و ارتقای منظر شهری در مبادی 
ورودی شهر برنامه ریزی تحقق این امر در دو حوزه زیباسازی و نصب المان و توسعه 
فضای سبز از اواسط سال گذشته انجام شد.وی به شرایط مناسب فضای سبز اشاره 
کرد و افزود: در حوزه فضای سبز برنامه های جامعی از سالیان گذشته انجام شده 
بود که ایجاد بوستان های فراشهری و جنگلی و باغچه های گل های فصلی و اصلاح 

ریفیوژها از جمله این اقدامات بود. 
مدیرعامل سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم افزود: پروژه فضای سبز و 
سیما منظر در ورودی های تهران، جعفریه، جاده اراک، جاده اصفهان و جاده کاشان 
طراحی که بخش عمده آن در سال گذشته انجام و بخشی دیگر آن در سال جاری 
به پایان می رسد. وی در خصوص ورودی از سمت تهران تصریح کرد: مجوز عملیات 
در محدوده حریم داخل شهری صادر شده و طراحی فضای سبز این ورودی و قبل 
از عوارضی به عهده اداره کل راه و شهرسازی است.  جوادیان به طراحی دروازه های 
وردی شهر با درنظرگرفتن هویت فرهنگی و جایگاه معنوی شهر قم اشاره کرد و افزود: 
بهبود سیما و منظر مبادی ورودی شهر همراه با تقویت بعد فرهنگی و معنوی شهر 
قم به عنوان ام القرای جهان تشیع در دستور کار قرار گرفت و دروازه های 5 ورودی 
اصلی شهر طراحی شد که امروز شاهد نصب اولین دروازه از سمت آزادراه تهران 
خواهیم بود.  وی به رعایت اصول ایمنی و ترافیکی این پروژه اشاره و تصریح کرد: 
هماهنگی ها با نهادهای ذی ربط به منظور اجرای اصولی و استاندارد این سازه ها 
صورت گرفته و این دروازه ها در ورودی های تهران، جاده قدیم کاشان، جاده اراک، 

ورودی جعفریه و ورودی جاده قدیم اصفهان نصب خواهند شد.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم:

14۰ هزار مترمربع از معابر منطقه 
آسفالت شد

مدیر منطقه پنج شهرداری قم از توزیع آسفالت در 140 هزار مترمربع از معابر 
منطقه در سال گذشته با هزینه 340 میلیارد ریالی خبر داد.

رضا رحیمی در گفت وگویی با اشاره به توزیع آسفالت در معابر و شوارع منطقه پنج 
در سال 1402 اظهار داشت: در سال گذشته 140هزار مترمربع از معابر و شوارع 

منطقه پنج آسفالت شده است.
وی معابر شاخص منطقه پنج در توزیع آسفالت را موردتوجه قرار داد و گفت: 
کوچه  فرعی های  ولایت،  شهرک  فرعی های  در  آسفالت  توزیع  پروژه  اجرای 
استخر دریا، کندروی اتصالی به بلوار امام علی)ع(، شوارع داخل جمکران)نجف 
زاده،شیخ مثله،پنج امامزاده،آدینه و موعود و...(، فرعی های کلهری)شامل کوچه 
پیامبر  راه های  پیاده  و  کندرو  برگشت،  لاین  خلیج فارس  بلوار  9و11و15و...(، 
اعظم)ص(، بلوار نیایش و جنب بوستان نیایش، کوچه 14 خیابان زاویه، فرعی های 

خیابان حیدریان و بخشی از خیابان ظهور جمکران انجام شده است.
وی هزینه اجرا و تهیه آسفالت را بیش از 340 میلیارد ریال دانست و افزود: 70 هزار 
مترمربع از معابر منطقه بااعتباری بالغ بر 70 میلیارد ریال در سال گذشته زیرسازی 
شده است. مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به اقدامات عمرانی در سال 
گذشته تصریح کرد: پروژه جدول گذاری به طول 13 هزار و 295 مترمربع بااعتباری 

بالغ بر 158 میلیارد ریال اجرا شد.
وی یادآور شد: همچنین در سال گذشته 12 هزار و 991 مترمربع از معابر منطقه 

پنج بااعتباری بیش از 103 میلیارد ریال موزاییک و سنگ فرش شد.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی شهرداری قم مطرح کرد؛

شناسایی پروژه های محرک توسعه 
محله دروازه ری 

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم گفت: با برگزاری 
جلسات متعدد با اهالی و کارشناسان محلی و استانی در دروازه ری، به شناسایی 
و احصای پروژه های محرک توسعه در حوزه های مختلف کالبدی، فنی و اجتماعی 

پرداخته شد.
به گزارش واحد خبر سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم شهرداری 
قم، در ادامه فعالیت دفتر تسهیل گری محله دروازه ری به عنوان نخستین دفتر 
تسهیل گری توسط شهرداری و سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر، طی برگزاری 
جلساتی با اهالی و کارشناسان محلی و استانی پروژه های محرک توسعه، شناسایی 

شدند.
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم در این خصوص 
گفت: مهم ترین وظیفه دفاتر تسهیل گری، رویکرد احیای محله با ایجاد اقدامات 
توأمان کالبدی و اجتماعی با حضور مردم است که می بایست با برگزاری جلسات 

مستمر ابعاد مختلف معضلات و مشکلات اجتماعی مورد بررسی قرار گرفته شود.
علیرضا خاکی خاطرنشان کرد: در این راستا با برگزاری جلسات متعدد با اهالی 
و کارشناسان محلی و استانی، به شناسایی و احصای پروژه های محرک توسعه 
کرد:  اضافه  پرداخته شد. وی  اجتماعی  و  فنی  کالبدی،  در حوزه های مختلف 
بدین منظور با توجه به اهمیت این پروژه ها نسبت به برنامه ریزی آن و درراستای 

تحقق پذیری در ردیف بودجه شهرداری و منابع بازآفرینی شهری لحاظ شده است.
 

مدیر مرکز مدیریت بحران شهرداری قم خبر داد:

آغاز به کار مجدد مرکز آموزشی "کام" 
مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: همزمان با آغاز 
فعالیت مدارس کشور در سال جدید، فعالیت مرکز آموزش های فرهنگ شهروندی 

کام نیز آغاز شد.
مهدی برزویی در گفت وگویی با اشاره به آغاز به کار مجدد مرکز آموزش کودکان کار 
مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم اظهار داشت: در سال گذشته 
مدارس ابتدایی شهر قم استقبال پرشوری از خدمات این مرکز داشتند که طی 108 

نوبت ) روز( از خدمات رایگان این مرکز استفاده کردند.
وی با بیان اینکه مجموعاً 5 هزار و 620 نفر دانش آموز معادل 16 هزار و 860 نفر/
ساعت از خدمات این مرکز در سال 1402 بهره برده اند، افزود: در سال جدید نیز 
استقبال مدارس شهر قم از خدمات این مرکز به گونه ای است که کلیه نوبت های 

مراجعه تا پایان سال تحصیلی جاری ) پایان اردیبهشت ماه ( تکمیل شده است.

ثبتبیشازیکمیلیونتولددرسالگذشته
 سازمان ثبت احوال کشور اعلام کرد: یک میلیون و 57 هزار و 948 ولادت در سال 1402 در کشور به ثبت رسید و 
استان تهران رکورد دار میزان ولادت ها بود. به گزارش  سازمان ثبت احوال کشور و براساس اطلاعات مرکز رصد جمعیت 
کشور، در سال گذشته یک میلیون و 57 هزار و 948 ولادت در کشور به ثبت رسیده است و بر اساس آمار موجود 
بیشترین میزان ولادت ها مربوط به استان تهران با 131 هزار و 176 نوزاد و کمترین آن مربوط به استان سمنان با 6 
هزار و 907 نوزاد بود.همچنین بر اساس آمارهای مرکز رصد جمعیت کشور سازمان ثبت احوال در سال 1402 از تعداد 
نوزادان متولد شده 51.8 درصد نوزادان پسر و48.2 درصد آنها دختر بودند. همچنین استان سیستان و بلوچستان 
با 9.27 در هزار نفر جمعیت بیشترین و استان گیلان با 7.7 در هزار نفر جمعیت کمترین نرخ خام ولادت را در بین 
استان ها به خود اختصاص داده اند.براساس این گزارش، ولادت 29 هزار و 728 چندقلو از ابتدای سال گذشته تا پایان 
آذر در کشور به ثبت رسید که استان های تهران، خراسان رضوی و خوزستان بیشترین تعداد چند قلوزایی را به خود 

اختصاص داده اند که 28 هزار و 148 دوقلو، 1506 سه قلو، 64 چهار قلو و 10 رویداد پنج قلو بوده است.

۸میلیوننفرازجمعیتکشور»بیمه«نیستند
 موسوی مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با تأکید بر استمرار توسعه پوشش بیمه ای در سال جدید، گفت: بر 
اساس تخمین های آماری حدود هشت میلیون نفر از جمعیت کشور بیمه نشده اند و ما در سال جدید راهبرد توسعه 
پوشش بیمه ای را باید با جدیت بیشتری ادامه دهیم. اگر چه در سال گذشته اقدامات خوبی در این رابطه انجام شد اما 
در سال پیش رو باید با تمرکز بیشتری به این حرکت تحولی استمرار ببخشیم. هر چه زودتر بتوانیم این پوشش بیمه ای 
را توسعه بدهیم هم باری را از دوش صندوق برداشته ایم و هم به اصل 29 قانون اساسی عمل کرده ایم. موضوع مهم 
دیگری که در سال جاری باید در حوزه بیمه ای پیگیری شود، خوداظهاری در حوزه بیمه ای است که باید در سال 

1403 در اولویت سازمان قرار بگیرد و اتفاقاً این مسئله با شعار سال نیز مناسبت دارد. 

ساعتکاراداراتاز١5خردادتغییرمیکند
سخنگوی صنعت برق گفت: بر اساس مصوبه هیئت وزیران و با هدف مدیریت مصرف برق، ساعت کار ادارات از 
١٥ خرداد تا ١٥ شهریور تغییر می کند.»مصطفی رجبی مشهدی« با اعلام تغییر ساعت کار ادارات در سال 1403 
گفت: طبق مصوبه هیئت وزیران، سال گذشته ساعت کاری ادارات به منظور مدیریت مصرف برق در فصل گرم سال 
تغییر کرد که این مصوبه امسال هم اجرا می شود. وی افزود: براساس این مصوبه ساعت کار ادارات از ١٥ خرداد تا ١٥ 
شهریور تغییر می کند.مدیرعامل شرکت توانیر گفت: براساس مصوبه سال گذشته هیئت وزیران و به منظور مدیریت 
مصرف برق در فصل گرم سال، ساعت کاری ادارات به 6 صبح تا یک بعدازظهر تغییر یافت که این اقدام کاهش 8٥٠ 

مگاواتی اوج بار شبکه برق در تابستان ١٤٠2 را به همراه داشت.

تکذیبادعایآزادیتتلوبهمناسبتعیدفطر
مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: خواهر امیرحسین مقصودلو )تتلو( ادعا کرده است که احتمال آزادی برادرش 
به مناسبت عید فطر وجود دارد.بررسی ها نشان می دهد ادعای مطرح شده صحت ندارد و این متهم آزاد نخواهد 
شد.اولین جلسه دادگاه تتلو 14 اسفند ماه سال گذشته به ریاست قاضی افشاری در شعبه 26 دادگاه انقلاب اسلامی 
با حضور مستشار دادگاه، وکیل متهم و نماینده دادستان برگزار شد.در نخستین جلسه رسیدگی به این پرونده، نماینده 
دادستان کیفرخواست را قرائت و اقدامات مجرمانه متهم در فضای مجازی را تشریح کرد.رسیدگی به اتهامات تتلو در 

دادگاه ادامه دارد.

اسامیدریافتکنندگانارزکالاییمنتشرمیشود
 همزمان با تأکید رئیس کل بانک مرکزی مبنی بر پوشش تمام نیاز های ارزی قانونی در مرکز مبادله، بانک مرکزی به 
زودی لیست دریافت کنندگان ارز کالایی را به منظور شفاف سازی منتشر می کند.گفتنی است، آقای فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی عوامل بنیادی اقتصادی تاثیرگذار بر نرخ ارز را مطلوب توصیف و تاکید کرد: بانک مرکزی سال گذشته با 
اجرای سیاست تثبیت 70 میلیارد دلار برای تامین کالا های اساسی و نیاز وارد کنندگان با نرخ ارز ترجیحی و نیمایی 
تامین کرد و سیاست تامین ارز مورد نیاز وارد کنندگان در دستور کار سالجاری بانک مرکزی است، امروز هیچ کس 

نمی تواند ادعا کند که واردات قانونی کالایی را با نرخ ارز بازار غیررسمی انجام داده است.

افزایششهدایغزهبه۳۳۲۰۷شهید
وزارت بهداشت فلسطین در غزه اعلام کرد در 24 ساعت گذشته در حملات رژیم اشغالگر به نوارغزه 32 نفر شهید 
و 47 نفر زخمی شدند.به گزارش سرویس بین الملل خبرگزاری صدا و سیما؛ به نقل از  کانال تلگرامی خبرگزاری 
شهاب، وزارت بهداشت فلسطین در غزه اعلام کرد در 24 ساعت گذشته در حملات رژیم اشغالگر به نوارغزه 32 نفر 
شهید و 47 نفر زخمی شدند. شمار قربانیان حملات رژیم صهیونیستی به نوارغزه از هفتم اکتبر گذشته به 33207 

نفر و شمار زخمی ها به 75933 نفر افزایش یافته است.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم اعلام کرد:

محدودیت های ترافیکی برگزاری نماز عید فطر 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم از اجرای محدودیت های ترافیکی در معابر اطراف حرم 

مطهر حضرت معصومه)س( برای برگزاری نماز عید سعید فطر خبر داد. 
سرهنگ غلامرضا صدفی روز دوشنبه در گفت و گویی اظهار کرد: در راستای برقراری نظم و امنیت 
ترافیکی معابر اطراف حرم مطهر حضرت معصومه با توجه با شرایط ترافیکی، ممنوعیت تردد و توقف در 

معابر اطراف حرم مطهر از ابتدای صبح روز عید سعید فطر برقرار می شود.
وی ادامه داد: محدودیت ها شامل خیابان امیرکبیر)خیابان اراک( حدفاصل پل آهنچی تا سه راه 
خورشید، خیابان معلم از تقاطع شهدا به سمت تقاطع حجتیه، بلوار شهید منتظری از دوربرگردان به 

سمت تقاطع حجتیه و تمامی معابر فرعی منتهی به این محدوده هاست.
وی ادامه داد: با توجه به وضعیت ترافیک معابر امکان گسترش محدودیت ها به حلقه وسیع تر وجود 

دارد لذا از شهروندان درخواست همکاری با پلیس راهور در اجرای محدودیت ها را داریم.
صدفی توصیه کرد: شهروندان از ناوگان حمل و نقل عمومی استفاده کرده و در صورتی که قصد دارند 
با خودروی شخصی به حرم مطهر مراجعه کنند از ظرفیت پارکینگ های شهید کاظمی در بلوار منتظری 

روبروی پل نیروگاه و پارکینگ شرقی و زمزم در بلوار عماریاسر استفاده کنند.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

محکومیت لاستیک فروش به جرم گرانفروشی 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان  قم از جریمه 28 میلیارد و 628 میلیون ریالی یک واحد عرضه کننده 

انواع لاستیک خودروهای سبک و سنگین به اتهام گرانفروشی خبر داد. 
تقی حسام مدیرکل تعزیرات حکومتی قم گفت: پرونده تخلف گران فروشی یک واحد عرضه کننده 
انواع لاستیک خودروهای سبک و سنگین به ارزش 2 میلیارد و 862 میلیون ریال در شعبه دوم تعزیرات 

حکومتی قم رسیدگی شد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی قم افزود: شعبه به دلیل ارائه نکردن مدارک قانونی، اتهام گران فروشی را 
محرز و علاوه بر الزام به پرداخت چهار میلیون و 506 هزار ریال خسارت وارد شده به شاکی، متهم را به 

پرداخت 28 میلیارد و 628 میلیون ریال جزای نقدی معادل 10 برابر ارزش تخلف محکوم کرد.
حسام گفت: بازرسان اداره کل صنعت، معدن و تجارت پس از دریافت شکایت از شاکی، گزارش تخلف 
این واحد صنفی را تشکیل و پرونده آن را برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی قم ارسال کردند.

کارشناس نظارت دامپزشکی استان قم خبرداد:

توقیف مقادیر زیادی اسکلت مرغ غیر بهداشتی 
مقادیر زیادی اسکلت مرغ غیر بهداشتی که در حال خمیر شدن برای تولید سوسیس و کالباس بود 

شناسایی و توقیف شد.
براساس این گزارش ،به گفته کارشناس نظارت برفرآورده های مواد خامی دامپزشکی استان درپی 
بازدید های دوره ای از واحد های صنفی و کارخانه های تولید سوسیس و کالباس به موردی برخوردیم که 
مقادیر زیادی اسکلت مرغ در حال خمیر شدن بود که این اسکلت ها پس از بررسی مشخص شد بدون 
مجوز وارد کارخانه شده است که بر اساس دستورالعمل سازمان دامپزشکی خلاف مقررات تشخیص 
داده شد. محمد تقوی ثابت مقدار اسکلت مرغ ها را سه و نیم تن اعلام کرد و افزود: این بار از نظر کیفیت 
و بار میکروبی نیز غیر قابل مصرف بوده است. وی افزود: با توجه به محرز بودن این تخلف و با حکم معاون 

دادستان این محموله ضبط و معدوم سازی شد
 

کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم  خبرداد:

پیش بینی ورود یک سامانه بارشی به آسمان قم 
کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم  گفت: روز های چهارشنبه و پنجشنبه با ورود این سامانه 

شاهد بارش های پراکنده و کاهش دمای محسوس خواهیم بود.
صبوری با بیانی اینکه روز سه شنبه  آسمان قم صاف بتدریج با افزایش ابر همراه خواهد بود افزود: فردا 

در برخی ساعات شاهد وزش باد نسبتا شدید و بارش پراکنده باران در ارتفاعات باشیم.
وی افزود: پیش بینی میکنیم حداقل دمای سه شنبه به 16 درجه سانتیگراد و حداکثر دما به 30 

درجه سانتیگراد برسد.
کارشناس اداره کل هواشناسی با اشاره به نقشه های ماهواره ای از ورود یک سامانه بارشی برای آخر 
هفته خبر داد افزود: با ورود این سامانه شاهد بارش های پراکنده و کاهش دمای محسوس خواهیم بود.

عکس: زهرا سادات صحفی

جشن روزه اولی ها در حرم حضرت معصومه)س(

آیت الله حسینی بوشهری: 

مسئولان با هم افزایی مشکلات معیشتی مردم را رفع کنند

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حضور مردم در صحنه های سیاسی نظام 
را حماسی خواند و گفت: این حضور گسترده مردم باید سبب ایجاد همدلی و 
هم افزایی میان مسئولین شود تا بار سنگین مسائل معیشتی و تغییرات ناگهانی که 

در اقتصاد کشور به وجود می آید با این همدلی رفع شود.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری روز دوشنبه در دیدار با مدیرعامل و هیئت 
مدیره شرکت نفت و گاز پارس، با اشاره به حضور گسترده مردم در راهپیمایی روز 
قدس گفت: حضور و شور مردم انصافاٌ نشان دهنده قدرشناسی، بصیرت و آگاهی 
این مردم است که با همه مشکلاتی که با آن دست به گریبان هستند ولی زمانی 
که پای احساس مسئولیت به میان می آید دیگر دست از پا نشناخته و همه از زن 
و مرد پای کار حاضر می شوند.وی ضمن اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی در 
غزه افزود: صحنه های دلخراشی که در فلسطین به وجود آمده به گونه ای است که 
کسانی که حتی مسلمان نیستند و به قرآن و کلمات نورانی اهل بیت)ع( اعتقاد 
ندارند نیز، به عنوان هم نوع و انسان با نژادها و زبان های متفاوت، در سراسر دنیا از 

حقوق فلسطینیان دفاع می کنند.
امام جمعه قم ابراز امیدواری کرد: امیدواریم این حضور گسترده مردم سبب ایجاد 
همدلی و هم افزایی میان مسئولین شود تا بار سنگین مسائل معیشتی و تغییرات 

ناگهانی که در اقتصاد کشور به وجود می آید با این همدلی رفع شود و مسئولین 
به موقع بتوانند تصمیم بگیرند تا مردم لمس کنند که مسئولان نگران زندگی و 
آینده مردم هستند.وی با قدردانی از زحمات فعالان صنعت نفت و گاز کشور اظهار 
داشت: برای موفقیت شما دعا می کنم و به سهم خودم از تک تک شما و کسانی که 

در جمع ما نیستند صمیمانه تشکر می کنم. 
نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری با اشاره به مشکلات موجود در صنعت نفت 
و گاز کشور تصریح کرد: وزیر محترم نفت، ریاست محترم جمهور و دیگر مسئولین 
باید این درد دل ها را بشنوند و برای آن چاره اندیشی کنند، به خصوص نسبت به 

نیروهای متخصص که جایگزین کردن آن ها کاری دشوار است.
واقع بینی؛ شرط اصلی نظارت

نماینده مردم بوشهر در مجلس خبرگان رهبری در بخش دیگری از سخنان خود 
ضمن تأکید بر اهمیت و لزوم نظارت، ابراز داشت: کسانی که کار نظارتی انجام 
می دهند حتما باید با در نظر گرفتن مجموعه شرائط و واقعیت های موجود اقدام 
کنند. واقع بینی شرط اصلی کار است.وی با اشاره به موفقیت های مهندسان کشور 
در جبران کاستی های ناشی از بدعهدی شرکت های خارجی در زمان تحریم ها 
گفت: جوانان و مهندسان این کشور کاری کردند که دشمنان در بهت و ناباوری 

فرو رفتند.
لزوم بهینه سازی مصرف انرژی در کشور

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه در پایان سخنان خود ضمن انتقاد از مصرف 
بالای انرژی در کشور، بر اهمیت رعایت الگوی مصرف تأکید کرد.شایان ذکر است 
در ابتدای این جلسه، مدیرعامل و هیئت مدیره شرکت نفت و گاز پارس، گزارش های 
جداگانه ای از اقدامات، آسیب ها، چالش ها و نیازهای صنعت نفت و گاز کشور ارائه 
کردند.افتتاح فاز یازدهم پارس جنوبی، تعمیرات اساسی 39 سکوی تولیدی، ثبت 
رکورد تولید 707 میلیون متر مکعب گاز در سال 1402، افزایش حدود 21 میلیون 
متر مکعب به ظرفیت تولید گاز کشور، تأکید بر لزوم مدیریت مصرف حامل های 
انرژی، مشکلات ناشی از تحریم ها و نیاز به سرمایه گزاری گسترده در صنعت نفت و 

گاز کشور از جمله مسائل مطرح شده در این گزارش ها بود.

تولیت مسجد مقدس جمکران گفت: وضعیت 
این  پیرامون  توسعه  و  خدمات رسانی  معماری، 
مکان مقدس هیچ گونه تناسبی با جایگاه شهر قم 
و حضور میلیونی زائران در مسجد جمکران ندارد. 

حجت الاسلام والمسلمین سید علی اکبر اجاق 
نژاد روز دوشنبه در جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم با انتقاد از وضعیت شهرسازی 
بیان  جمکران،  منطقه  در  عمومی  سرانه های  و 
داشت: با تقویت زیرساخت ها در شهر قم و منطقه 
جمکران ذهنیت زائران مطمئنا دچار ابهام نخواهد 

شد.
وی با اشاره به اقبال میلیونی زائران به مسجد 
با  جمکران  منطقه  کرد:  تصریح  جمکران، 

شهر  اسلامی  شورای  در  جدید  برنامه ریزی های 
تبدیل شده  فرهنگی  به قطب  باید  و شهرداری 
و توسعه یافته ترین منطقه شهری قم  آبادترین  و 

تبدیل شود.
وی ادامه داد: برای تصویب طرح جامع مسجد 
جمکران تمام تلاش خود را بکار خواهیم برد تا 
زمینه لازم جهت توسعه و جبران عقب ماندگی ها 

فراهم شود.
اجاق نژاد با تاکید بر اینکه هم اکنون واقعیت با 
ذهنیت مسافران و زائران ورودی به قم با یکدیگر 
متفاوت است و باید این شکاف از بین برود، گفت: 
نباید پیشرفت و خدمت رسانی در شهری مانند 
قم کمتر از خدمات رسانی و توسعه زیرساختی در 

شهرهای زیارتی در کشورهای عربی باشد.
وی در ادامه بیان داشت: مردم در خارج و داخل 
کشور نسبت به مباحث فرهنگی و اجتماعی نگاه 
مطالبه گرایانه داشته و انتظار دارند قم در این امور 

همواره سرآمد باشد.
تولیت مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: 
قم به واسطه حضور مراجع تقلید و مراکز و موسسات 
دینی و فرهنگی بعد از تهران تاثیرگذارترین شهر 

کشور در تحولات داخلی و بین المللی است.
اجاق نژاد ادامه داد: اهمیت و جایگاه قم در بعد 
باید توقعات  از تهران نیست و  بین المللی کمتر 
امور فراهم  و سایر  امور زیرساخت های  زائران در 

شود.

تولیت مسجد مقدس جمکران:

جمکران باید به توسعه یافته ترین منطقه شهری تبدیل شود

رییس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به آخرین وضعیت تامین منابع اجرای 
متروی قم، گفت: از ابتدای امسال جذب 25 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت 
جهت بهره برداری و تکمیل خط یک قطار شهری قم مصوب و ابلاغ شده است. 
محسن محرری روز دوشنبه در یک صد و بیست و سومین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم، اظهار امیدواری کرد که با جذب این منابع، 

بهره برداری از فاز نخست خط یک قطار شهری قم شتاب بیشتری بگیرد.
خط یک متروی قم به طول 14.8 کیلومتر و 14 ایستگاه عبوری در حال 
احداث است. فاز نخست خط یک مترو قم در قالب 6 ایستگاه حدفاصل قلعه 
کامکار تا میدان مطهری قرار دارد. همچنین خط 2 مترو نیز به طول 28 کیلومتر 
از اراضی 560 هکتاری طرح نهضت ملی مسکن در شهرک پردیسان آغاز و در 

محدوده میدان 72 تن و بلوار شهید خداکرم به پایان می رسد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص مسجد جمکران گفت: 
این مکان مقدس هنوز طرح جامع مشخصی ندارد و به همین دلیل توسعه و 

پیشرفت آن از مجموعه شهری قم گرفته شده است.
محرری خاطرنشان کرد: درصورتی که طرح جامع مسجد مقدس جمکران 

مانند حرم مطهر حضرت معصومه )س( در سطح ملی تصویب شود زمینه لازم 
برای جبران عقب ماندگی های آن فراهم می شود. وی در قسمت دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اقدامات انجام شده در راستای موزه شهید فخری زاده 
گفت:  منزل شهید محسن فخری زاده از شهدای هسته ای کشور در قم تملک 
شده و به زودی روند تبدیل آن به خانه موزه این شهید گران قدر آغاز خواهد شد.

رییس شورای اسلامی شهر قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به تحقق 107 درصدی بودجه شهرداری قم در سال 1402، افزود: با تحقق 
این عدد امید می رود در سالجاری سرعت اجرای پروژه های عمرانی سرعت 
بیشتری بگیرد. وی با بیان اینکه تملک پلاک های پیرامون منطقه چهل اختران 
در مراحل پایانی خود قرار دارد، اضافه کرد: هم اینک عملیات آسفالت ریزی 

در بخشی از این طرح آغاز شده و از پیشرفت فیزیکی خوبی برخوردار است.
محرری در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: با احداث گلخانه های 
اختصاصی در بوستان غدیر، شهرداری قم به صورت کامل در تولید گل وگیاه 
خودکفا شده و صرفاً نهال مورد نیاز مجموعه مدیریت شهری از شهرهای دیگر 

خریداری می شود.

رییس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

ابلاغ اوراق مشارکت ۲۵ هزارمیلیارد ریالی قطار شهری 

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر 
توانمندسازی ناوگان اتوبوسرانی شهر قم گفت: 
 1403 سال  بودجه  در  شهر  اسلامی  شورای 
در  ریال  میلیارد  چهارهزار  مبلغ  قم،  شهرداری 
جهت خرید 50 دستگاه اتوبوس اختصاص داده 

است.
اسلامی  شورای  عمومی  روابط  گزارش  به 
ناوگان  توسعه  طلایی  حسن  قم،  مقدس  شهر 
مدیریت  مهم  برنامه های  از  یکی  را  اتوبوسرانی 
داشت:  اظهار  و  دانست  در سال 1403  شهری 
داشتن  شهر،  یک  توسعه  شاخصه های  از  یکی 

ناوگان حمل ونقل عمومی به روز و کارآمد است.
قم  اتوبوسرانی شهرداری  ناوگان  ارزیابی  با  وی 

در  اتوبوس  دستگاه  حاضر 260  حال  در  افزود: 
کل شهر فعال بوده که با توجه به این که سیستم 
حمل ونقل عمومی دیگری به این شکل در شهر قم 
فعال نیست، نیاز است این تعداد افزایش پیدا کند.

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم از آخرین 
مصوبه شورای اسلامی شهر قم مبنی بر خرید 50 
دستگاه اتوبوس خبر داد و بیان کرد: شورای شهر 
مبلغ چهارصد میلیارد تومان بودجه برای خرید 50 
دستگاه اتوبوس در سال 1403 اختصاص داده 

است.
را  قم  اتوبوسرانی شهرداری  برنامه سازمان  وی 
در خصوص اورهال کردن اتوبوس ها تشریح کرد: 

برای  که  بوده  طرحی  اتوبوس ها  کردن  اورهال 
در  توانست  و  شد  آغاز  قم  شهر  در  بار  نخستین 
توانمندسازی ناوگان اتوبوسرانی تأثیر زیادی داشته 

باشد.
طلایی در ادامه گفت: سازمان برای سال 1403 
علاوه بر خرید 50 دستگاه اتوبوس جدید، اورهال 
کردن 30 دستگاه اتوبوس را نیز در برنامه خود دارد 
که درمجموع تعداد اتوبوس های به 340 اتوبوس 

افزایش پیدا می کند.
وی در پایان تأکید کرد: شورای شهر هر حمایتی 
به  توجه  با  تا  داد  خواهد  انجام  باشد  لازم  که 
زائرپذیری شهر قم ناوگان حمل ونقل عمومی شهر 

قم کارآمد و قوی عمل کند

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم :
۵۰ دستگاه اتوبوس  امسال خریداری می شود


